
VAR نتیجه بازی را رقم زد 

پرسپولیس معترض ، استقلال شادمان !
اختصاصی یادگارامروز- یکصد و دوم با تساوی یک بر یک دو تیم استقلال و پرسپولیس به پایان رسید . این بازی هر چند از حیث فنی یکی از بازی های بی 
کیفیت دو تیم در ســالهای اخیر بود اما این پرســپولیس بود که در نیمه نخست بازی بهتری ارائه کرد. اولین استفاده VAR در تاریخ فوتبال ایران در دقیقه 11 
رقم خورد ،  پس از متوقف شدن بازی در صحنه مصدومیت بیرانوند، موعود بنیادی فر بنابر درخواست داوران ویدئویی عراقی به کنار زمین آمد تا صحنه مشکوک 
قبلی در دقیقه 9 روی ارســال از کرنر برای پرســپولیس را بازبینی کند.  داور اما  در این صحنه برخلاف پیشنهاد داور ویدئویی، برخورد آرمین سهرابیان با شهاب 

زاهدی در محوطه جریمه استقلال را پنالتی تشخیص نداد و بازی را دنبال کرد...
متن کامل  در صفحه 6
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روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

 ë yadegar.emroz@gmail.com   ë yadegaremrooz.ir

طرح جامع تهران برای بار سوم بازنگری می شود

خوش بینی  بی نتیجه

صفحه 2

عمارتی به وسعت یک قرن

»بلدیه« رشت 
در سیطره معارضین

منابع خزر کارگشا می شوند

گره کور کمبود گاز

برای آنها هم دارو تهیه کنید 

 SMA وی بیماران دار
 در ایستگاه سرگردانی

رانندگان در انتظار کامیون های نو هستند

 فرسودگی
مشکل  حمل ونقل  جاده ای

گزارش

گزارش

گزارش

میراث فرهنگی

گلویحقوقبگیران تیغمالیاتبر

سعید اشتیاقی
دولــت دربــاره افزایش ســقف مالیــات برای 
ســال آینده مدعی است که فشــار چندانی به 
حقوق بگیران، تولیدکنندگان و فعالان کسب وکار 
وارد نمی شود این در حالی است که متن بودجه 
سال آینده حکایت از چیز دیگری دارد! پیشنهاد 
دولت به مجلس برای افزایش سقف ۵۰ درصدی 
میزان درآمدهای مالیاتی در بودجه سال آینده 

آن طور که قرار است...

شهرداری ها ، مقصر افزایش سهم زمین
 در قیمت تمام شده مسکن

محمد آرین نژاد/ کارشناس حوزه مسکن
 انباشــت مســائل حل نشــده در حوزه مســکن طی دهه های اخیر، با 
راهکارهای کوتاه مدت و تک وجهی قابل حل نیست. اواخر سال گذشته 
)۱۴۰۱( ابوالفضل نوروزی، مشــاور رئیس جمهور با تأیید بالا بودن سهم 
زمین از قیمت تمام شده مسکن، این عدد را در کل کشور ۶۰ درصد اعلام 

کرد و در ادامه عدد آن را در تهران ۷۰ درصد اعلام کرد...

مردی که در نبردی از یادرفته شمشیر می زند ؛

زلنسکی؛تنهایفراموششده

پیش بینی افزایش ۵درصدی ناترازی برق

یادداشتیادداشت

بین الملل

نفت وانرژی

سرمقاله

متن کامل در همین صفحه 

متن کامل در صفحه 3
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صفحه 7

صفحه 4

صفحه3

صفحه 3

صفحه 8

گسترده مردم؛  گمنام با حضور  تشییع شهدای 

عطر یاس های جاویدنام ایران را دربرگرفت

سرمقاله

دولت درباره افزایش ســقف مالیات برای سال آینده 
مدعی اســت که فشــار چندانی بــه حقوق بگیران، 
تولیدکنندگان و فعالان کسب وکار وارد نمی شود این 
در حالی است که متن بودجه سال آینده حکایت از 

چیز دیگری دارد!
پیشــنهاد دولت به مجلس برای افزایش سقف ۵۰ 
درصدی میزان درآمدهای مالیاتی در بودجه ســال 
آینده آن طور که قرار اســت، سقف این درآمدها از 
۷۴۸ هزار میلیارد تومان ســال جاری با رشد ۳۷۰ 
هزار میلیارد تومانی بــه ۱۱۲۲ هزار میلیارد تومان 
برساند، درحالی اســت که چنانچه نمایندگان ملت 
بدون بررسی و موشکافی دقیق در امر مالیات ستانی، 
دولت را در این بخش همراهی کنند، بی تردید اقتصاد 
کشــور، کســب وکارها و عامه مردم با مشکل جدی 
روبه رو می شــوند چراکه همین حالا بخش تولید و 
بنگاه های اقتصادی به دلیل افزایش هزینه ها و وجود 
رکود مســتمر، توان مالیات پردازی را به زور دارند و 
حقوق بگیران نیز شــرایط معیشتی مناسبی ندارند. 
البته دولت درباره افزایش ســقف مالیات برای سال 

آینده مدعی است که فشار چندانی به حقوق بگیران، 
تولیدکنندگان و فعالان کسب وکار وارد نمی شود این 
در حالی است که متن بودجه سال آینده حکایت از 

چیز دیگری دارد!
براساس پیش بینی لایحه بودجه ۱۴۰۳ کل کشور، 
ســقف معافیت مالیاتی حقوق و دســتمزد در سال 
آینده، ماهانه تا ۱۰ میلیون تومان تعیین شده است. 
همچنین نــرخ مالیات بر مجموع درآمد اشــخاص 
حقیقی نسبت به مازاد ۱۲۰ میلیون تومان در سال تا 
مبلغ ۱۶۸ میلیون تومان، معادل ۱۰ درصد خواهد بود 
و نسبت به مازاد ۱۶۸ میلیون تومان در سال تا مبلغ 
۲۷۶ میلیون تومان با مأخذ ۱۵ درصد مالیات دریافت 
می شود. همچنین نسبت به مازاد ۲۷۶ میلیون تومان 
در سال تا مبلغ ۴۰۸ میلیون تومان با مأخذ ۲۰ درصد 
مالیات بر درآمد گرفته شده و نیز نسبت به مازاد ۴۰۸ 
میلیون تومان در ســال به بالا حداکثر با مأخذ ۳۰ 
درصد مالیات از افراد گرفته می شــود. با این اوصاف 
کاملا روشــن است که دولت قصد دارد بخش عمده 
منابع بودجه را از جیب مردمی تامین کند که با نرخ 
تورم ۴۵ درصدی و افت شدید ارزش پول ملی، روزگار 
می گذرانند. در حال حاضر رقم دریافتی حقوق بیش 
از ۷۰ درصد مردم حــدود ۱۰ تا ۱۲ میلیون تومان 
در ماه است که این رقم کفاف زندگی ۱۰ روز آنها را 

هم نمی دهد. در چنین شرایطی گویا دولت برای این 
افراد نیز دندان تیز کرده اســت زیرا معافیت مالیاتی 
حقوق بگیران را برحسب درآمد تا ۱۰ میلیون تومان 
در مــاه در نظر گرفته و بیش از این رقم درآمد، افراد 
باید به صورت پلکانی ســهم مالیات خود را به دولت 
بپردازند. هرچند هیچ کسی منکر دریافت مالیات از 
سوی دولت نیست و هر فردی که فعالیت اقتصادی 
دارد یا حقوقی دریافت می کند باید به نســبت سهم 
مالیات خود را به دولت بپــردازد؛ چراکه درآمدهای 
مالیاتی، بخش عمده هزینه های اداره امور کشــور را 
در طول سال پوشــش می دهد اما نکته قابل توجه 
این است که رعایت عدالت در مالیات ستانی نیز باید 
مورد توجه قرار گیرد تا هم حقوق بگیران و هم فعالان 
اقتصادی، تجار و مشاغل خرد و کسب وکارها انگیزه 
لازم را برای ادامه کار و حیات داشته باشند. در ظاهر 
دولت بنا را بر این گذاشــته است که در بودجه سال 
آینده درآمدهای پایدار چون گرفتن مالیات از مردم را 
به دلیل فاصله گیری بودجه سنواتی از درآمدهای نفتی 
جایگزین آن در بودجه کند، زیرا درآمدهای حاصل از 
صادرات نفت در بودجه سال ۱۴۰۳ کمتر از مصوب 
بودجه سال ۱۴۰۲ در نظر گرفته شده است. از سوی 
دیگر دولت طی ۲ ســال اخیر در شناسایی مودیان 

جدید، اقداماتی را انجام داده است.

تیغ مالیات بر گلوی حقوق بگیران

ë سعید اشتیاقی

دهیاری روستای مهردشت  در نظر دارد به استناد مجوز شورای اسلامی 
روستا  به شماره 1328/ م / ش مورخ 1402/03/25 نسبت به احداث سالن 
در روستای مهردشت  با اعتبار 8/500/000/000 ریال از طریق مناقصه 

عمومی اقدام نماید.
 لذا از متقاضیان واجد شرایط دعوت بعمل می آید جهت دریافت اسناد 
مناقصه پس از تاریخ درج آخرین آگهی اسناد شرکت در مناقصه را از طریق 

سامانه ستاد به آدرس )www.setadiran.ir( دریافت نمایند .
1- مبلغ سپرده شرکت در مناقصه 425/000/000 ریال می باشد.)بصورت 

واریز به حساب سپرده دهیاری یا  ضمانت نامه بانکی (
2-  سپرده نفرات اول و دوم تا زمان انجام معامله وقرار داد مسترد نخواهد شد.

3- سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به واگذاری در اسناد مناقصه درج گردیده 
است.

4- دهیاری  در رد یا قبول پیشنهادات مختار است.
5-هزینه درج آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.

6- متقاضیان میبایست دارای رتبه 5 از معاونت برنامه ریزی ریاست جمهوری 
در رشته ابنیه ویا راه و باند باشند.

7- ارائه تصویر گواهی صلاحیت پیمانکاری ،ایمنی پیمانکاران از اداره کار 
و امور اجتماعی و گواهی ارزش افزوده برای خرید اسناد مناقصه الزامی می 

باشد.
تاریخ 1402/09/30وآخرین  تا  آخرین مهلت دریافت اسناد مناقصه   -8
مهلت قبول پیشنهادات تا پایان ساعت اداری به تاریخ 1402/10/10و تاریخ 

باز گشایی پاکت ها مورخ 1402/10/12خواهد بود.
تاریخ انتشار نوبت اول :  1402/09/20
تاریخ انتشار نوبت دوم :  1402/09/27

آگهی مناقصه عمومی

دهیاری روستای مهردشت

نوبت دوم
دهیاری روستای مهردشت

 روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب استان خوزستان

آگهی مـزایده آگهی مـزایده 
شرکت آب و فاضلاب استان خوزستان در نظر دارد به استناد ماده 12 آئین نامه خود، نسبت به فروش اقلام ذیل از طریق مزایده عمومی کتبی 
اقدام نماید.  از داوطلبان خرید دعوت به عمل می آید جهت خرید اسناد مزایده ظرف مدت تعیین شده، به دبیرخانه کمیسیون مزایده شرکت آبفا 
استان خوزستان واقع در ساختمان ستادی به آدرس اهواز، بلوار شهید چمران، فلکه اول کیانپارس )تلفن 061-33360083-5 داخلی 330( مراجعه 

نمایند.

شرح مختصر کالاشماره  مزایده
مهلت فروش
اسناد مزایده

تاریخ گشایش
پاکات

مبلغ تضمین
به ریال

یک قطعه زمین به پلاک ثبتی 9/37647 به مساحت 73 متر مربع واقع402/20
1402/10/051402/10/161,823,000,000در شهرستان اندیمشک کوی شهدا تقاطع خیابان شهید آوینی و شهید کرامت

 جهت خرید اسناد مزایده، مبلغ 3,000,000  ریال به حساب جاری  0111592336001  نزد بانک ملی شعبه فلکه سوم کیانپارس به نام این 
شرکت واریز گردد. این مبلغ غیر قابل استرداد می باشد.

 آخرین مهلت تحویل اسناد مزایده تا ساعت 10 صبح روز گشایش پاکات بوده و الزاماً محل تحویل پاکات، دبیرخانه دفترحراست و امور محرمانه 
مزایده گزار به آدرس فوق الذکرمی باشد.

 به پیشنهاد فاقد امضاء،  مشروط، مخدوش، فاقد تضمین و پیشنهادهای واصله بعد از مدت مقرر، ترتیب اثر داده نمی شود.
 پیشنهاد دهنده موظف است مبلغ تضمین شرکت در مزایده  را به صورت چک تضمین شده بانکی یا ضمانتنامه بانکی در وجه این شرکت به مبلغ 

مذکور تهیه و به شرح مندرج در اسناد مزایده تسلیم نماید. 
پرداخت هزینه های انتشار آگهی، کارشناسی ملک، نقل و انتقال ثبتی، دفترخانه، هزینه های شهرداری، عقب نشینی، معبر، تفکیک، افراز، مالیات، 
دارایی، بیمه،دیون و تعهدات احتمالی مالک به افراد حقیقی و حقوقی و هزینه های مرتبط از جمله رفع معارض و نظایر آن تحت هر عنوان و سایر 

کسورات قانونی و... بر عهده و به هزینه برنده مزایده می باشد.  
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/09/27  تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/09/29

نوبت اول
شناسه آگهی : 1625136 شرکت آب و فاضلاب استان خوزستان

دهیاری روستای مهردشت  در نظر دارد به استناد مجوز شورای اسلامی 
روستا  به شماره 1328/ م / ش مورخ 1402/03/25 نسبت به احداث سالن 
در روستای مهردشت  با اعتبار 8/500/000/000 ریال از طریق مناقصه 

عمومی اقدام نماید.
 لذا از متقاضیان واجد شرایط دعوت بعمل می آید جهت دریافت اسناد 
مناقصه پس از تاریخ درج آخرین آگهی اسناد شرکت در مناقصه را از طریق 

سامانه ستاد به آدرس )www.setadiran.ir( دریافت نمایند .
1- مبلغ سپرده شرکت در مناقصه 425/000/000 ریال می باشد.)بصورت 

واریز به حساب سپرده دهیاری یا  ضمانت نامه بانکی (
2-  سپرده نفرات اول و دوم تا زمان انجام معامله وقرار داد مسترد نخواهد شد.

3- سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به واگذاری در اسناد مناقصه درج گردیده 
است.

4- دهیاری  در رد یا قبول پیشنهادات مختار است.
5-هزینه درج آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.

6- متقاضیان میبایست دارای رتبه 5 از معاونت برنامه ریزی ریاست جمهوری 
در رشته ابنیه ویا راه و باند باشند.

7- ارائه تصویر گواهی صلاحیت پیمانکاری ،ایمنی پیمانکاران از اداره کار 
و امور اجتماعی و گواهی ارزش افزوده برای خرید اسناد مناقصه الزامی می 

باشد.
تاریخ 1402/09/30وآخرین  تا  آخرین مهلت دریافت اسناد مناقصه   -8
مهلت قبول پیشنهادات تا پایان ساعت اداری به تاریخ 1402/10/10و تاریخ 

باز گشایی پاکت ها مورخ 1402/10/12خواهد بود.
تاریخ انتشار نوبت اول :  1402/09/20
تاریخ انتشار نوبت دوم :  1402/09/27

آگهی مناقصه عمومی

دهیاری روستای مهردشت

نوبت دوم
دهیاری روستای مهردشت

 روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب استان خوزستان

آگهی مـزایده آگهی مـزایده 
شرکت آب و فاضلاب استان خوزستان در نظر دارد به استناد ماده 12 آئین نامه خود، نسبت به فروش اقلام ذیل از طریق مزایده عمومی کتبی 
اقدام نماید.  از داوطلبان خرید دعوت به عمل می آید جهت خرید اسناد مزایده ظرف مدت تعیین شده، به دبیرخانه کمیسیون مزایده شرکت آبفا 
استان خوزستان واقع در ساختمان ستادی به آدرس اهواز، بلوار شهید چمران، فلکه اول کیانپارس )تلفن 061-33360083-5 داخلی 330( مراجعه 

نمایند.

شرح مختصر کالاشماره  مزایده
مهلت فروش
اسناد مزایده

تاریخ گشایش
پاکات

مبلغ تضمین
به ریال

یک قطعه زمین به پلاک ثبتی 9/37647 به مساحت 73 متر مربع واقع402/20
1402/10/051402/10/161,823,000,000در شهرستان اندیمشک کوی شهدا تقاطع خیابان شهید آوینی و شهید کرامت

 جهت خرید اسناد مزایده، مبلغ 3,000,000  ریال به حساب جاری  0111592336001  نزد بانک ملی شعبه فلکه سوم کیانپارس به نام این 
شرکت واریز گردد. این مبلغ غیر قابل استرداد می باشد.

 آخرین مهلت تحویل اسناد مزایده تا ساعت 10 صبح روز گشایش پاکات بوده و الزاماً محل تحویل پاکات، دبیرخانه دفترحراست و امور محرمانه 
مزایده گزار به آدرس فوق الذکرمی باشد.

 به پیشنهاد فاقد امضاء،  مشروط، مخدوش، فاقد تضمین و پیشنهادهای واصله بعد از مدت مقرر، ترتیب اثر داده نمی شود.
 پیشنهاد دهنده موظف است مبلغ تضمین شرکت در مزایده  را به صورت چک تضمین شده بانکی یا ضمانتنامه بانکی در وجه این شرکت به مبلغ 

مذکور تهیه و به شرح مندرج در اسناد مزایده تسلیم نماید. 
پرداخت هزینه های انتشار آگهی، کارشناسی ملک، نقل و انتقال ثبتی، دفترخانه، هزینه های شهرداری، عقب نشینی، معبر، تفکیک، افراز، مالیات، 
دارایی، بیمه،دیون و تعهدات احتمالی مالک به افراد حقیقی و حقوقی و هزینه های مرتبط از جمله رفع معارض و نظایر آن تحت هر عنوان و سایر 

کسورات قانونی و... بر عهده و به هزینه برنده مزایده می باشد.  
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/09/27  تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/09/29

نوبت اول
شناسه آگهی : 1625136 شرکت آب و فاضلاب استان خوزستان

معلمان اغلب با دو ســؤال بزرگ رویرو می شوند: 
مردم چگونه یاد می گیرند و چگونه می توانند آن 
را در یک زمینــه دائماً در حال تغییر  بهتر انجام 

دهند؟
تدریس خوب یک هنر همیشــه در حال تکامل 
اســت. همانطور که چشــم انداز آموزشی تغییر 
می کند، برای معلمان مهم اســت کــه در مورد 
مؤثرترین اســتراتژی های آموزشی به روز بمانند. 
استراتژی های آموزشی نوآورانه می تواند به معلمان 
کمک کند تا به همه دانش آموزان خود دسترسی 
پیدا کنند و یک تجربه یادگیری معنادار ارائه دهند.
استراتژی های نوآورانه تدریس همیشه به معنای 
معرفی جدیدترین و بهتریــن فناوری در کلاس 
درس نیســت. در عوض، آموزش نوآورانه، فرآیند 
معرفی فعالانه راهبردها و روش های آموزشی جدید 
در کلاس درس است. هدف از معرفی این راهبردها 
و روش های آموزشی جدید بهبود نتایج تحصیلی و 
رسیدگی به مشکلات واقعی برای ارتقای یادگیری 

است.
از بســیاری جهات، اســتفاده از اســتراتژی های 
آموزشــی نوآورانه در کلاس درس، درک ضمنی 
این نکته اســت که روش های تدریس را می توان 
بهبود بخشید و نیاز به رشد و توسعه را پذیرفت و 
البته این  همان چیزی است که ما از دانش آموزان 

می خواهیم.
بنابراین، استراتژی های آموزشی نوآورانه با ذهنیت 
رشــد و پیشرفت و ارتقا شروع می شود. ما فضایی 
را برای بهبود تشــخیص می دهیم و وقت خود را 
صرف تحقیق و اندیشیدن به استراتژی های بهتر 
برای آموزش دانش آموزان می کنیم. ما استراتژی 
جدیدی ایجاد می کنیم یــا روش های موجود را 
دوبــاره می آزمائیم. ما ریســک می کنیم. ممکن 
است شکست بخوریم اما دوباره تلاش می کنیم. ما 
تکرار می کنیم و با انجام این کار، فرهنگ نوآوری 
و خلاقیــت را در کلاس درس ایجاد می کنیم که 
این فرایند دانش آموزان را نیز به نوآوری تشــویق 

می کند.
اما قبــل از برنامه ریــزی باید خودمــان را جای 
دانش آموزان بگذاریم. به عنــوان یک دانش آموز، 
آیا با نشســتن در صندلی  برای یک ســخنرانی 
۴۵ دقیقه ای، از کلاس بیشــتر سود می بریم؟ یا 
با شــرکت فعال در کلاس از طریق مشارکت در 
کلاس درس مبتنی بر پرسش و پاسخ، همکاری در 

پروژه ها و حل مسئله، بیشتر یاد می گیریم؟
این استراتژی ها برای الهام بخشیدن به خلاقیت و 

موفقیت در کلاس درس استفاده می شوند. 
تغییر ضروری اســت و از طریق تغییر، ما ناگزیر 
هستیم که شکســت بخوریم و باز هم شکست را 

تجربه کنیم. 
البته شکســت لازم اســت. یکــی از مهم ترین 
درس هایی که بــه دانش آموزانمان می دهیم این 
اســت که آن ها باید تلاش کنند و اگر شکســت 
خوردند، اشــکالی ندارد. تا زمانی که از آن درس 
بگیریم و دوباره تلاش کنیم، شکست اشکالی ندارد.

با ورود به دنیای دیجیتال به نظر می رسد که ما در 
حال جهش بزرگی به سمت فضای تدریس کاملا 

جدیدی هستیم.
 البته لازم نیست  کل استراتژی تدریس را تغییر 
دهیــم بلکه باید بــه این فکر کنیــم که چگونه 
می توانیم از هر اســتراتژی برای یک درس خاص 

استفاده کنیم. 
ممکن اســت عده ای از یادگیرنــدگان به تمرین 
یادگیــری پروژه محور مایل باشــند در حالی که 
برخی دیگر از اســتراتژی طوفــان فکری، کلاس 
درس مبتنی بر بازی گروهی، کلاس درس مبتنی 
بر کنفرانس یا کلاس درسی برای آموزش توسط 
خود دانش آموزان اســتقبال کنند. باید همواره در 
نظر داشت هدف از آموزش ترویج یادگیری است 
و استراتژی هایی که ما به کار می بریم برای ترویج 
یادگیری هستند و آزمودن راهبردهای مختلف در 
کلاس یک فرآیند تکراری اما رو به  است که به ما 
کمک می کند دائما شیوه های یادگیری را به طور 

مؤثرتر و موفقیت آمیزتری ارتقا دهیم.

یادداشت

استراتژی های جدید آموزشی

ë حسین چناری، پژوهشگر و نظریه پرداز آموزشی

درسایت روزنامه یادگارامروز باماهمراه باشید
www.yadegaremrooz.ir
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مردی که در نبردی از یادرفته شمشیر می زند ؛

زلنسکی؛ تنهای فراموش شده
تهاجم روسیه به اوکراین به زودی دو ساله می شود 
و جهان دیگر علاقه ای به پیگیریِ وقایع اوکراین و 

رئیس جمهور محبوبش ندارد.
 ولادیمیر زلنسکی به مرد فراموش شده ای بدل شده 
که در نبردی از یادرفته شمشــیر می زند، در گریز 
از رقیبِ دیوسیرت است و از شهاب ثاقبش مددی 
بر نمی آید. جدال کهن به بن بستی صعب رسیده و 

تهاجم اوکراینی از پای نشسته است.
دیگر خبری از رســوخِ موعود و مظفرانه به سبک 
اوکراینی نیست. تبادلاتِ تلافی جویانه داستانِ هر 
روزه اســت؛ اما خردورزی بــر دلاوری لگام می زند 
و آتش جنگ، لهیب ســابق را ندارد. شاید چنین 
بســاطی نشــانِ توفیق باشــد؛ اما پیروزی ورای 

محاسبات 
ستون نویســانی که دلاوریِ زلنســکی و پایداریِ 
اوکرایــن را در مدایــح و مواعــظ شکرین شــان 
می ستودند، از پای نشسته اند. دیگر از زلنسکی برای 
سخن رانی در کنگره یا پارلمان های ایالات متحده 
دعوت نمی شــود؛ اما زمانی اسطوره مقاومت بود و 
با لباس ساده زیتونی در قامت جنگجویی جسور و 

الهام بخش در محافل رسمی ظاهر می شد.
تظاهرات گســترده همبستگی با نبردِ »شجاعانه« 
و »عادلانــه« اوکراین چند ماه قبــل به خاطره ها 
پیوست. اوکراین دیگر در صدر »اخبار« فوری نیست 

و نیازی به همدلی ندارد. 
 آخرین »خبری« که از زلنسکی و اوکراین به دست 
آمده نیز در مجموع ناخوشــایند است. پولیتیکو با 
فونت درشــت تیتر زد: »ســند فاش شده مبنی بر 

نگرانی عمیقِ دولت بایدن از فساد در اوکراین«. 
شواهد آشــکاری در دست است که نشان می دهد 
ارادتِ ایالات متحده و به ویژه جو بایدن به اوکراینِ 
تکاور و جنجالــی رو به افول دارد، اما پیامد صریح 
و ماهــویِ ایجاد نارضایتی در میان »مقامات دولت 

بایدن« چیست؟ 
جز این نیست که فساد، متحدان غربی را از میدان 
مبــارزه اوکراین خــارج می کنــد و کی یِف دیگر 

نمی تواند اقدامات ضد اختلاس را 
گمان می کنم او می داند زمانه و شــرایط با او ســر 
ســازگاری ندارد. دوستان خوش گذرانش در اروپا و 
واشنگتن خیلی زود همه این مجاهدت ها را از یاد 
خواهند برد و دیگر به گذشته قهرمانانه او علاقه ای 

نخواهند داشت.
"عزم آهنین" کم کم آب می شــود و رنگ می بازد. 
اراده کــه از بین برود، پولی هم در کار نخواهد بود 
و زلنسکی پول فراوان می خواهد تا از پوتینِ زیرک 
و نقشه های امپراتوری اش مصون بماند. میلیاردها 
میلیارد پیش از این خرج شــده. کنگره و اتحادیه 
اروپا دیگر قلک اوکراین نیستند. خزانه سراسر قاره 

به سرعت رو به اتمام است.   
 دفتر مدیریت بودجه کاخ سفید اعلام کرده: »اگر 
بخواهیم واضح بگوییم، تا پایان ســال بدون اقدام 
کنگره، منابع تأمین سلاح و تجهیزاتِ برای اوکراین 
و ذخایر نظامیِ ایالات متحده به پایان خواهد رسید. 
هیچ ظرف جادویی برای تأمین بودجه در کار نیست. 
کف گیرمان به ته دیگ خورده و دیگر وقت نداریم". 
این بازیِ خوف ناک تاکنون نتوانسته قانون گذاران 
اروپایی و آمریکای شمالی را مجاب به همکاری کند. 
آن ها تمایلی به ســرمایه گذاری در گل و لایِ یخ زده 
جنگ اوکراین ندارند. بازی به بن بســت رسیده و 

اوکراین در تقلاست.  
 با این  حال رجزخوانی های اوکراین کماکان برقرار 
است. چندی پیش، "دمیترو کولبا" وزیر امور خارجه 
این کشور به سایر دیپلمات های حاضر در بروکسل 

اطمینان داد اوکراین »عقب نشینی نخواهد کرد«. 
 "نباید از پای بنشینیم. باید به مبارزه ادامه دهیم". 
کولبا می گوید: "اوکراین عقب نشــینی نمی کند. 
موضوع فقط امنیت اوکراین نیست؛ امنیت منطقه 

یورو آتلانتیک در گرو امنیت اوکراین است". 
 دیگر غریو صف آرایِ اوکراین، طنین سابق را ندارد. 
فراخوانِ اهداف جمعی و منافع مشترک به شولای 
پوسیده ای بدل گشته است. کولبا دیگر قادر نیست 
بدیهیات را بپوشاند و دلزدگیِ مقامات را از بین ببرد.

حــالا ترامــپ با خلــق عنــق و آتشــینش در 
حــال نزدیک شــدن اســت. شــمایلی به ســانِ 
آلباتروس)پرنده ای شــوم در باور عامــه و ادبیات 
داستانی( دارد و بال هایش را گشوده تا بر زلنسکی و 

داستان مقاومتش سایه بیفکند. 
 بیش از یک ســال اســت مکالماتی ردوبدل شده 
و بازگشــت احتمالیِ پوتین به دفتر بیضی شــکلِ 
ایالات متحده می تواند به معنای پایان عاجلِ بسیاری 
چیزها از جمله جنگ اوکراین و کسب و کارِ زلنسکی 

باشد. 
اکنون جنگ دیگری درگرفته و حمایت از زلنسکی 
دیگر موضوعیتی نــدارد. فکر می کنم خودش هم 

دریافته که دیگر قادر به نجات اوکراین نیست. 
 به  همین دلیل، هفته گذشته "ینس استولتنبرگ"، 
دبیرکل ناتو از همکاران ناآرام خود خواســت »در 
کنار اوکراین بمانند« زیــرا به گفته او اجماعی در 
حال شکل گیری است که بعید است فرجام درستی 

داشته باشد. 
 جنون مرگباری که فلســطینیان را در بقایای به 
خاک و خون کشــیده غزه و کرانه باختریِ اشغالی 
فراگرفته، بار دیگر بر فریبکاری و ریاکاریِ آشــکار 
بایدن صحه می گذارد. او و همدســتانش با "تجاوز" 
روسیه مخالفند، اما از تهاجم ظالمانه و غیرانسانیِ 

اسرائیل حمایت می کنند. 
 دفاع شــان از حقوق بین الملل، ادعایی واهی است. 
دفاع از کنوانسیون های حقوق بشر، دفاع از به اصطلاح 
"تمامیت ارضی"، از اصل مقدس و ساختگی مبنی بر 
"مســئولیت محافظت" از روندهای قانونیِ حاکم بر 
»جنگ ها« و لفاظی درباره ممنوعیت اســتفاده از 

تسلیحات علیه غیرنظامیان، واهی و مهوع است. 

مراسم تشییع امیر کویت
 برگزار شد

پیکر شیخ »نواف الاحمد الجابر الصباح«، امیر 
کویت دیروز )یکشنبه( تشییع و تدفین شد.

مراســم اقامه نماز میت بر پیکر امیر کویت با 
حضور شــیخ مشعل، امیر جدید این کشور در 
مسجد بلال بن رباح در منطقه الصدیق برگزار 
شد. وزارت اوقاف و امور اسلامی کویت امامان 
جماعت مســاجد را بــه ادای نماز غایب برای 
شــیخ نواف الاحمد الجابــر الصباح در تمامی 
مســاجد این کشــور پس از نماز ظهر امروز 
دعوت کرد. پیکر امیر کویت برای خاکسپاری 
به قبرســتان الصلیبیخات منتقل شد. دیوان 
امیری کویت روز شنبه از درگذشت امیر این 
کشــور خبر داد. به دنبال آن، دولت کویت از 
تعیین »مشعل احمد جابر الصباح« به عنوان 
امیر جدید کویت خبر داد. دیوان امیری کویت 
در بیانیه ای اعلام کرد که شــیخ »نواف احمد 
جابر الصباح«، امیر این کشــور در ســن 86 

سالگی درگذشت.

واشنگتن پست: 

آمریکا با حمایت
 از اسراییل منزوی شد

روزنامه واشــنگتن پســت گــزارش داد که 
حمایت هــای تمــام عیــار آمریــکا از رژیم 
صهیونیستی موجب شده تا واشنگتن از داخل 
و خــارج آمریکا تحت فشــار باشــد. روزنامه 
واشنگتن پســت گزارش داد که حمایت دولت 
جو بایــدن، رئیس جمهوری آمریکا از اقدامات 
رژیم صهیونیستی در غزه، انتقادات شدیدی را 
در داخل و خارج آمریکا علیه دولت این کشور 
مطرح کرده اســت. چند مقــام آمریکایی که 
نخواستند نامشــان فاش شود، به این روزنامه 
گفتند: گاهی هزینه هــای دیپلماتیک ممکن 
اســت چندان ملموس نباشند. ما می خواهیم 
کشــورها دید مثبتی به آمریکا داشته و برای 
حمایت از ما و همکاری مشــتاق باشــند. اما 
وقتی اذهان عمومی در بســیاری از کشورها 
نســبت به آمریکا زاویه دارد، کار ما در جلب 
حمایت عمومی به مشــکل می خورد. یکی از 
مقامات ارشــد آمریکایی گفــت: دولت بایدن 
برای احیای روابط آمریکا در سرتاســر جهان 
به خود می بالد، اما حالا این منزوی شــدن در 

منطقه و جهان امر مطلوبی نیست.

سازمان ملل: 

امکان ارسال کمک به غزه 
زیر بمباران وجود ندارد

ســازمان ملل اعــلام کرد که به دلیــل ادامه 
بمباران غزه توسط اشــغالگران قدس، امکان 

ارسال کمک به این منطقه وجود ندارد.
به نقل از خبرگزاری آناتولی، ژولیت توما، مدیر 
ارتباطات آژانس امدادرســانی و کاریابی برای 
آوارگان فلســطینی در خــاور نزدیک )آنروا( 
اعلام کرد که امکان ارســال کمک به غزه به 
دلیل ادامه حملات و بمباران های اشــغالگران 
قدس وجود ندارد. آنروا با انتشــار پســتی در 
حساب کاربری خود در شبکه  های اجتماعی 
با اشــاره به مصاحبه ژولیت توما با یک شبکه 
تلویزیونی تاکید کرد: آنراوا 1050 پناهگاه در 
غزه دارد و پناهگاه  های جدیدی افتتاح شــده 

است، اما آنها بیش از حد شلوغ هستند.

اعلام شروط مقاومت فلسطین
 برای تبادل اسرا با رژیم صهیونیستی

در ســایه افزایش فشــارها به کابینه نتانیاهو 
برای تن دادن به توافق با مقاومت فلسطین، دو 
مقام ارشد جنبش های حماس و جهاد اسلامی 
تاکید کردند که تنها در صورتی تبادل اسرا را 
می پذیرند که تجاوز متوقف و آتش بس برقرار 

شود. 
»علی ابو شاهین« عضو دفتر سیاسی جنبش 
جهاد اسلامی فلسطین گفت: ما آماده معامله 
تبادل اسرا هستیم، اما بعد از برقراری آتش بس 

و ما به این شرط پایبند هستیم.
وی اظهار داشــت، دشــمن در صورت تداوم 
طولانــی کــردن مدت جنــگ بــا مقاومت 
ســخت تری روبه رو خواهد شــد. در همین 
راســتا، »اســامه حمدان« از رهبران جنبش 
حمــاس گفت، ارتش اشــغالگر در غزه از یک 

شکست به شکستی دیگر منتقل می شود.
وی گفــت: ما  به رویکــرد آمریکا و دولت جو 
بایدن که در کشــتارهای اشــغالگران شریک 
اســت اعتمادی نداریم. شــمال و جنوب نوار 
غزه با ســلاح های آمریکایی توسط اشغالگران 

اسرائیلی مورد حمله قرار می گیرد.

یکی از بزرگترین موهبت هایی که کشورمان 
برخوردار است، موقعیت استراتژیک  از آن 
و جغرافیای خاص ایران در منطقه اســت. 
موقعیتی که ایــران را از دیربــاز به یک 
چهارراه راهبــردی در منطقه تبدیل کرده 
اســت و با نگاه صحیح میتواند کشور را به 
در  پوشی  و غیرقابل چشم  کلیدی  عنصری 

حوزه کریدور و ترانزیت تبدیل کند.

شاید بتوان گفت یکی از بزرگترین موهبت هایی که 
کشورمان از آن برخوردار است، موقعیت استراتژیک 
و جغرافیای خاص ایران در منطقه است. موقعیتی 
که به واسطه قرار گرفتن در کنار دریای کاسپین، 
خلیج فارس، دریای عمان و دسترســی به آب های 
آزاد و از سوی دیگر به واسطه قرار گرفتن در مسیر 
عبوری شــرق به غرب و جاده قدیمی راه ابریشم، 
ایران را از دیرباز به یک چهارراه راهبردی در منطقه 

و شاهراه جهان تبدیل کرده است.
اهمیت این مسئله از این رو است که به واسطه این 
موقعیت راهبردی، ایران می تواند به یک کشور مهم 
و غیرقابل چشم پوشی در حوزه کریدورها و ترانزیت 
کالا و اجناس مختلف در منطقه غرب آسیا تبدیل 
شود که آورده های اقتصادی – سیاسی زیادی برای 
کشــور خواهد داشــت، اما مهم تر آن است که اولًا 
این ظرفیت ها به خوبی شناســایی شوند و سپس 
بــا فراهم کردن زمینه هــای لازم از جمله تکمیل 
مسیرهای ترانزیتی در داخل کشور، اصلاح قوانین 
گمرکی، تعامل با کشــورهای منطقه و اقداماتی از 
این دســت، امکان بهره بــرداری حداکثری از این 
ظرفیت مهم فراهم شود، اقداماتی که با نگاهی کلی 
به عملکرد دو ســاله دولت می توان گفت گام های 
خوبی در راســتای آن برداشــته شده اما همچنان 

نیازمند پیگیری و عزم جدی است.
در همین راســتا برای بررسی بیشتر این موضوع با 
مهدی تبریزی، کارشــناس بین الملل و پژوهشگر 
مســائل روســیه و قفقاز به گفت وگو نشستیم که 

مشروح آن را در ادامه می خوانید.

ë  هستیم شاهد  ســیزدهم  دولت  ابتدای  از 
فعال کردن مسیرهای  زمینه  در  اقداماتی  که 
ترانزیتی شمال جنوب و شرق به غرب انجام 
شده، برای مثال مسیر ریلی شلمچه به بصره 
بعد از ســال ها با همکاری عراق در دســت 
ساخت قرار گرفت، به طور کلی عملکرد دولت 
در ایــن زمینه بر چه مبنایی اســت و آن را 

چطور ارزیابی می کنید؟
دولت ســیزدهم از همان ابتــدای فعالیت خود، با 
توجه بــه رویکرد نگاه به شــرق و توجه به احیا و 
گسترش هرچه بیشتر روابط خود با همسایگان در 
سیاست خارجی، در مقایسه با دولت های قبل نگاه 

و عملکــردی متفاوت به مقوله کریدورهای تجاری 
داشته است. یکی از ملزومات این نگاه در سیاست 
خارجی، ایجاد ارتباطات قوی و تنگاتنگ سیاســی 
و اقتصادی است. یقیناً گسترش پیوندهای تجاری 
میان همســایگان در درجه اول و ایفای نقش یکی 
از کشــورهای مهم و تأثیرگذار در اقتصاد منطقه و 
جهان، مستلزم وجود شبکه ای گسترده از کریدورها 
اعم از ریلی، جاده ای، دریایی و هوایی متعدد است 
که کشور را با همسایگان و کشورهای منطقه ای و 

فرامنطقه ای متصل می کند.
از طرفی هرچه مسیرهای ترانزیتی کشور گسترده 
شــود می تواند برنقش راهبردی کشور در منطقه 
بیفزاید و وابستگی همسایگان به همکاری اقتصادی 
بــا ایران را بــه مراتب افزایش دهــد. اهمیت این 
موضوع برای کشوری مانند ایران که با تحریم های 
ظالمانه اقتصادی دست و پنجه ترم می کند تا آنجا 
است که کشــورهای دیگر به راحتی نمی توانند به 
بهانه تحریم، از مزایای ایــران برای عبور کالاهای 

وارداتی و صادراتی خود چشم بپوشند.
به نظر می رســد دولت آقای رئیسی با فهم درست 
این مســئله که گســترش راه های ترانزیتی کشور 
می تواند بــر حوزه های دیگری همچون درآمدهای 
ارزی، اشــتغالزایی، افزایش تولید ناخالص داخلی 
و رشــد اقتصادی اثرگذار با جدیت و عزم بیشتری 
روند توســعه و ترمیم جاده های ترانزیتی کشور را 
در دســتور کار خود قرار داده است. و از آن مهم تر 
نــگاه به آینده دولت آقای رئیســی بــرای تبدیل 
ایران به هاب ترانزیتی منطقه اســت که می تواند 
پیامدهای مهمی همچون توســعه پایدار، افزایش 
امنیت سیاسی، اقتصادی و اجتماعی را برای کشور 

به ارمغان بیاورد.

ë  در این مدت کدام مسیرهای ترانزیتی فعال
شدند؟

در دو ســال گذشته، دولت ســیزدهم بسیاری از 

ظرفیت های ترانزیتی کشــور که در سال های قبل 
با بی توجهی به دســت فراموشی سپرده شده بود و 
بسیاری از آنان فقط به صورت توافقنامه ای بر روی 
کاغذ بود را فعال کرده اســت که البته همه آنها به 

یک اندازه پیشرفت نداشته اند.
در همیــن راســتا باید بــه کریدور موســوم به 
»عشق آباد« که سال ۲۰۱۱ میان دو کشور ایران و 
ترکمنستان برقرار شد، اما هیچ گاه فعال نشد اشاره 
کنم که در این دولت به صورت آزمایشی راه اندازی 
شــد. این کریدور ترانزیتی بین المللی، کشورهای 
آسیای میانه را به بنادر خلیج فارس و دریای عمان 
مرتبط می سازد. کریدور عشق آباد، بخشی از پازل 
بزرگ تر کریدور شــمال - جنوب در منطقه شرق 

است.
کریــدور دیگری که در دولت قبل با بی اهمیتی به 
آن پشت شد و ایران را از تا حدودی از مسیر توسعه 
ترانزیتی دور کرد، مســیر کریدور »شرق به غرب 
جهان« بــود، در صورتی که ماهیت ترانزیتی ایران 
در جهت رد و بدل کالا بین قطب های تولیدی در 
شرق آسیا و اروپا وابسته به عملکرد کریدور شرقی 

- غربی تعریف می شود. 
در همین راســتا شاخه ای از کریدور »یک کمربند 
یــک جــاده« چین که از این کشــور به ســمت 
قزاقستان - ترکمنستان - ایران و سپس به سمت 
ترکیه و اروپا می رود مجدد فعال شد. این محور که 
شرقی - غربی است برای انتقال بار از چین به اروپا 

اهمیت زیادی دارد.
اما مهم ترین تکیه پازل کریدوری ایران فعال سازی 
کریدور شمال - جنوب در دولت سیزدهم است که 
پس از ۲۳ سال وقفه با رایزنی های مناسب سیاسی 
میان ایران و روســیه در این دولت پیشــرفت های 
قابل ملاحظه ای داشــته است، به شکلی که از این 
کریدور محموله های آزمایشی برای نخستین بار به 
صورت مستقیم از روسیه و از شبکه ریلی وارد ایران 
شــد و به بندرعباس برای ترانزیت به هند منتقل 

شد، همچنین از مرز سرخس، قطار باری چین وارد 
ایران شد تا به سمت ترکیه و اروپا برود.

دو مســیر بین المللی دیگر شــامل کریدور ایران 
- عراق - ســوریه که خط ریلی شــلمچه - بصره 
قسمتی از این کریدور اســت و همچنین کریدور 
افغانســتان - ایران - ترکیه در راستای برنامه های 
جدید ترانزیتی کشــور، در حال فعال سازی است. 
راه اندازی کریدور ایران - عراق - سوریه تأثیر قابل 
توجهی بر ارتقای عملکرد مرزهای زمینی )جاده ای 

و ریلی( با عراق و سوریه خواهد داشت.

ë چطور؟
این کریدور امکان دسترســی بــه دریای مدیترانه 
از طریق عراق و ســوریه را برای کشورمان فراهم 
می کند که به لحاظ اقتصادی، سیاســی و امنیتی 
برای ایــران بســیار حائز اهمیت اســت. کریدور 
افغانســتان- ایران- ترکیه نیز احیای جاده ابریشم 
ایران از مسیری جدید است که اقدامی استراتژیک 

در حوزه ترانزیتی کشور است.
البته یک مســیر تازه حمل و نقل از امارات متحده 
آغاز شــده و با گذر از بندر شارجه به بندر عباس 
ایران می رســد و پس از آن به سمت شمال غربی 
و ترکیه می رود تا به دریای مدیترانه برسد. در این 
مسیر تازه، کشــورهای منطقه ای می توانند روابط 
تجاری خود را توســعه دهند. طبق اعلام سازمان 
جهانی حمل و نقل جاده ای، مســیری که از ایران 
می گذرد، منطقی و مقرون به صرفه است. حرکت 
از عربســتان و رســیدن به دریای مدیترانه با این 
مسیر تازه تنها ۶ روز زمان می برد که بسیار کمتر 
از بیســت و یک روزی است که لازم بود تا از گذر 
کانال سوئز از خلیج فارس به دریای مدیترانه برسد.

پاکســتان نیز از مسیر تازه ای که از ایران به سمت 
ترکیه می رود اســتقبال کرده است. در این مسیر 
زمان حمل کالاها از آســیای جنوبی و اروپا از ۴۰ 
روز به یک هفته کاهش می یابد. کشورهای آسیای 
میانه نیز با توجه به جنگ اوکراین و ترافیک مسیر 
دریای خزر، حالا چشــم به مســیر ترانزیتی ایران 

دارند.
ایــن مجموعه ای از کریدورهای مهمی بود در حال 
حاضر دولت ســیزدهم با جدیت فــراوان بر روی 
تکمیل آن تمرکز کرده اســت. آخریــن نمونه از 
این دســت تلاش ها را می توان در ســفر چند روز 
پیش آقای رئیسی به مســکو و دیدار با ولادیمیر 
پوتین مشاهده کرد که خروجی آن برطرف شدن 
سرمایه گذاری روس ها در بخش تکمیل خط ریلی 
رشت - آستارا و اینچه برون - گرمسار قابل مشاهده 
اســت. همچنین اعلام آمادگی روس ها در تکمیل 
بخش زمینی کریدور شــمال - جنوب در کشــور 
ارمنستان از نتایج و رایزنی های دستگاه دیپلماسی 

کشور است.

معــاون پارلمانی رئیــس جمهور گفت:چنــد نفر از 
نماینــدگان به من گفتند ما کلیــات را رد می کنیم، 
بررســی برای بعد از انتخابات می رود، و ســر فرصت 
درباره اش بحث می کنیم و اگر هم نشــد دو دوازدهم 
تصویب می کنیم. سید محمد حسینی درباره رد کلیات 
لایحه بودجه سال 1403 از سوی نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی گفت: کلیات بودجه در مجلس تایید 

نشــد و طبیعتا دولت ســعی می کند با اصلاحاتی که 
صورت می دهد لایحــه را آماده و تقدیم مجلس کند. 
البته درکنار این امر نیاز اســت مســائلی تبیین شود، 
چرا که برخــی از نمایندگان هنوز بــا آیین نامه قبلی 
مأنوس هســتند و بر مبنای آن بودجــه را قضاوت و 
ارزیابی کردند. معاون پارلمانی رئیس جمهور ادامه داد: 
در برخی موارد نمایندگان درباره هزینه ها می پرسیدند 

و نگرانی خودشــان را ابزار داشتند؛ مثلا می پرسیدند 
تکلیف خرید تضمینی گندم چه می شود؟ چقدر برایش 
در نظر گرفته اید؟ در حالی که بنا نبود ما در مرحله اول 
بیاییم مصــارف و هزینه ها را تک تک بیان کنیم. وی 
تاکید کرد: در مرحله اول باید ســقف درآمدها و منابع 
درآمدی مانند نفت و مالیات و غیره گفته شود، بعد از 
آن در مرحله بعد جداول و آمار و ارقام و این که چقدر 

اعتبار به هر موضوعی تخصیص داده شده مطرح شود. 
به طور مثال مسئله بازنشستگی برای نمایندگان ابهام 
داشت، مسئله ای که در حوزه های انتخابیه مورد سوال 
مردم اســت، این را هم با وجود این که رئیس سازمان 
برنامه و بودجه قول قطعی داد و حتی کتبی هم گفت 
من آماده هستم، باز یک عده ای برای شان محل تردید 

بود.

عواملردکلیاتبودجهبهروایتمعاونپارلمانیرئیسجمهور

موقعیتی که ایران را به یک چهارراه راهبردی در منطقه تبدیل کرده است؛ 

وقتیهمهراههابهایرانختممیشود

سومین شب مراسم عزاداری حضرت زهرا سلام الله علیها با حضور رهبر معظم 
انقلاب اسلامی و جمعی از محبان اهل بیت علیهم السلام در حسینیه امام 

خمینی)ره( برگزار شد./ ایسنا

مراسم وداع با پیکر مطهر 
شهدای حادثه تروریستی راسک/ایرنا

به روایت تصویر

بین الملل

کوتاه ازسیاست



مراســم تشــییع پیکرهای 110 شــهید گمنام 
دفــاع مقدس از مقابل دانشــگاه تهران همزمان 
با روز شــهادت حضرت فاطمه )س( برگزار شد. 
حجت الاســلام والمسلمین سید ابراهیم رییسی، 
رییس جمهور کشورمان نیز در بخشی از مراسم 
تشییع و بدرقه پیکر شهدا حاضر شد و به قرائت 
فاتحه پرداخت. همزمان با سالروز شهادت حضرت 
فاطمه زهرا )س( که در تقویم رسمی کشورمان 
»روز شهید گمنام« نام گذاری شده است، مراسم 
تشییع پیکرهای 110 شهید گمنام دوران هشت 
ســال دفاع مقدس از مقابل درب اصلی دانشگاه 
برگزار شــد. سرلشکر حسین ســلامی فرمانده 

کل سپاه پاســداران انقلاب اسلامی نیز با حضور 
در مراســم بدرقه پیکرهای شهدای گمنام دفاع 
مقدس بیان کرد: امروز  همزمان با سالروز شهادت 
بانویی است که سرور همه زنان اهل بهشت است. 
شخصیتی که تجلی بخش نورانی قرآن کریم در 
رخسار یک زن است. حضرت فاطمه تجسم زنانه 
قرآن کریم اســت. وی ادامه داد: امروز مردم در 
سراسر کشــور پیکرهای 280 ستاره بی غروب را 
تا عرش بدرقه خواهند کــرد. این پیکرهایی که 
در تابوت هســتند ضامن عزت ما هستند. شهدا 
نشــانه صدق وعده ملت عزیز ایران برای دفاع از 
ارزش های الهی اسلام و استقلال این کشور بزرگ 

هستند. فرمانده کل ســپاه با اشاره جنایت های 
رژیم صهیونســیتی تأکید کرد: غلبه بر کودکان 
در غزه هنر نیســت و اگر شــما قدرت و جرأت 
دارید بــا نیروهای حماس مقابله کنید.وی افزود: 
رزمندگان ما عملیات های ســختی را اجرا کردند 
که در طول تاریخ نبردهای جهان بی نظیر هستند. 
شهدای ما از رودخانه اروند، میادین مین،  از درون 
کمین های دشمن عبور کردند و انسان هایی بودند 
که هرچه به مرگ نزدیک تر می شــدند شاداب تر 
می شدند و مجسمه واقعی ایمان  بودند. اینها سند 
جاودانگی ما هســتند. بدون شهادت هیچ ملتی 
پایدار نمی مانــد. این فرمانده دوران دفاع مقدس 

گفت:خداوند به ملت ما هدایایی داده است که به 
هیچ ملت دیگری نداده است و آن، نعمت ولایت 
اســت که جهان اســلام را در مقابل یورش کفار 
هدایت و حمایت می کند. شــهدا برای ما اقتدار 
و پیشــرفت آوردند و آســایش این ملت در قلب 
آتش هایی که اســتکبار در مناطــق همجوار ما 
اندوخته اســت، ارمغان این شهدا است. اگر این 
شــهدا نبودند این ســرزمین بارها و بارها اشغال 
می شد و تاریخ را دشمنان برای ما می نوشتند اما 
امروز به عنوان یک قدرت بزرگ در جهان مطرح 
هستیم و هیچکس جرات جسارت به ملت ایران 

را ندارد.

تشییع شهدای گمنام با حضور گسترده مردم؛ 

عطر یاس های جاویدنام ایران را دربرگرفت 
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شهرداری ها ، مقصر افزایش سهم زمین
 در قیمت تمام شده مسکن

محمد آرین نژاد/ کارشناس حوزه مسکن
 انباشت مســائل حل نشده در حوزه مسکن طی دهه های 
اخیــر، با راهکارهــای کوتاه مــدت و تک وجهی قابل حل 
نیست. اواخر ســال گذشــته )۱۴۰۱( ابوالفضل نوروزی، 
مشــاور رئیس جمهور بــا تأیید بالا بودن ســهم زمین از 
قیمت تمام شــده مســکن، این عدد را در کل کشور ۶۰ 
درصد اعلام کرد و در ادامه عدد آن را در تهران ۷۰ درصد 
اعلام کرد. بر اساس نظریه کارشناسان حوزه مسکن، سهم 
ساخت مســکن از قیمت تمام شــده زمین در بسیاری از 
کشورها، فقط ۳۰ درصد عنوان شده است. البته در مهرماه 
امســال بانک مرکزی گزارشــی از تغییرات بازار معاملات 
مسکن اســتان تهران که برگرفته از آمارهای خام سامانه 
ثبت معاملات املاک و مســتغلات کشور بوده، انتشار داد. 
عمق فاجعه بر این اساس بود که افزایش قیمت مسکن در 
تهران را نســبت به ســال پیش، ۸۰ درصد نشان می دهد.

بازار مسکن مانند هر بازار اقتصادی دیگر تابع قانون عرضه 
و تقاضا اســت و زمانی که عرضه در بــازار به اندازه کافی 
رخ ندهد، در بازار شــاهد نیاز شــدید از سوی متقاضیان 
خواهیــم بود که در مقابل موجب افزایش قیمت مســکن 
در بازار خواهد شــد. افزایش قیمت مسکن در بازار موجب 
ســوداگری دلالان خواهد شد که دست به عمل »احتکار« 
می زنند.آنچه می تواند این کسری را در بازار مسکن جبران 
کند افزایش عرضه زمین به بازار مســکن اســت. ساخت 
مسکن نیازمند زمین بوده ولی به علت ایجاد انحصار طلبی 
عده ای از سوداگران این اتفاق در بازار مسکن رخ نداد. این 
در حالی اســت که تعداد زیادی زمین در اطراف شهرهای 
جدید تهــران وجود دارد که با شناســایی ایــن زمین ها 
می توان کسری مسکن را جبران کرد که در مقابل موجب 
ایجاد ثبات در بازار مســکن می شود.رســیدگی به بحران 
مسکن مســتلزم شکستن انحصارات زمین و ترویج توسعه 
افقی است. با اجرای سیاســت هایی که رقابت، شفافیت و 
توزیع عادلانه زمین را تشــویق می کنــد، دولت می تواند 
محیطی ایجاد کند که گزینه های مســکن مقرون به صرفه 
را تقویت کند. شکســتن ســلطه انحصارها فرصت هایی را 
برای توســعه دهندگان کوچک تر و افراد برای مشارکت در 
بازار مســکن باز می کند.اگر دولت ســیزدهم قصد دارد با 
جدیت به وعده انتخاباتی خود عمل کند و ســاخت و ساز 
مســکن با سرعت رو به جلو گام بردارد باید عرضه زمین را 
افزایش دهد.زمین به عنوان بازیگر بازار مســکن محسوب 
می شــود زیرا در قیمت تمام شده مســکن تأثیر به سزایی 
دارد. طبــق گزارش بانک مرکزی »مســکن« مقصر اصلی 
تورم در کشــور اســت بنابراین به هر میزان هم تسهیلات 
مسکن اعطا شــود؛ قطعاً به علت وجود تورم بالای زمین، 
کمکی به خانه دار شــدن مردم نمی شود. ابتدا دولتمردان 
و سیاســت گذاران باید تورم موجود در بازار مسکن را مهار 
کنند تا بتوانند نســبت به این بازار کنترل داشــته باشند. 
قیمت مسکن از ســه جز اصلی تشکیل شده که مهم ترین 
بخــش آن قیمت »زمین« اســت. بخــش دوم به قیمت 
مصالح ســاختمانی مربوط می شــود و بخش سوم به سود 
ســرمایه گذاری بازمی گردد.نحوه مدیریت شــهرداری های 
در حوزه ســاخت مسکن مناسب نیست. شهرداری ها برای 
تأمین منبع درآمدی به هزینه ساختمانی وابسته شدند که 
آغاز به فروختن تراکم مازاد کردند که موجب افزایش سهم 

زمین در قیمت شده مسکن شده است.

نائب رئیس کمیســیون معــادن و صنایع معدنی در واکنش به خبر احتمال تحریم هــای امریکا علیه صادرات فولاد 
ایران گفت: صادرکنندگان در طول سال ها تجارت در تنگنای تحریم ها به ترفندهای صادراتی مسلط هستند و امروز 
سیاست های داخلی بیش از تحریم های خارجی به صادرات فولاد ایران آسیب وارد می کند و قوانین تجارت با ظرفیت 
کنونی تولید فولاد همخوانی ندارد.مهرداد اکبریان، نائب رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق صنایع، معادن 
و کشاورزی ایران آسیب زا بودن این تحریم ها را بر صادرات فولاد ایران تایید می کند، اما در همین حال تاکید دارد که 
این صنعت بیش تر از سیاست های داخلی از سیاست های خارجی آسیب یده است.اکبریان در توضیح بیشتر در این باره 
گفت: افزایش تولید فولاد در ایران با هدف توسعه صادرات به ویژه به کشورهای همسایه صورت گرفته زیرا این کشورها 
اهداف توسعه ای و طرح های بازسازی پس از پایان جنگ در منطقه را در پیش دارند.هر چند در کشور چشم انداز تولید 
55 میلیون تن فولاد در سال 1404 ترسیم شده اما ظرفیت کنونی تولید تا 75 میلیون تن پیش رفته و این در حالیست 

که مصرف واقعی فولاد در ایران سالانه کمتر از 20 میلیون تن است.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس با بیان اینکه ایران از نظر هزینه اینترنت ارزان ترین کشور در سطح منطقه 
اســت گفت: اصلاح قیمتی که قرار اســت در حوزه اینترنت انجام شود با هدف توسعه زیرساخت ها در این حوزه 
است.الله وردی دهقانی در گفتگو با نمایندگان ما با اشاره به احتمال افزایش قیمت اینترنت گفت: ایران ارزان ترین 
کشور از نظر هزینه اینترنت در سطح منطقه است.وی ادامه داد: اگر افزایشی در هزینه اینترنت در روز های اینده 
مشاهده شود این کار با هدف توسعه زیرساخت ها در این حوزه صورت گرفته است.عضو کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس اظهار داشت: نمی شود ما از یک سو اینترنت با کیفیت و پرسرعت بخواهیم و از سوی دیگر اینترنت برای ما 
هزینه ای هم نداشته باشد برای توسعه زیرساخت ها در این حوزه باید هزینه آن تامین شود.دهقانی گفت: کسانی که 
با حرکت های پوپولیستی علیه افزایش قیمت اینترنت مطالبی را مطرح می کنند کارشان درست نیست.وی افزود 
در نشستی که با مقامات وزارت ارتباطات داشتیم در جزئیات این افزایش قیمت مشخص شد که در بحث استفاده 

مردم در مصارف روزمره افزایش قیمتی نخواهیم داشت و افزایش قیمت اینترنت در حوزه تجاری است.

صادرکنندگان  فولاد، نگران سیاست های داخلی هستندآیا قیمت اینترنت تغییر می کند؟

 اواســط آذرمــاه بود که »خســرو 
دانشــجو« سرپرست معاونت معماری 
و شهرسازی،  راه  وزارت  و شهرسازی 
از شــروع مطالعات اولیه برای تدوین 
چهارمین طرح جامع تهران در معاونت 

معماری و شهرسازی خبر داد. 

از همــان دهه چهل کــه اولین طرح جامع 
تهران نوشــته شــد، قرار بود با این طرح و 
طرح پیوســت آن-طــرح تفصیلی- تعادل 
میان جمعیت، خدمات، فعالیت و ســکونت 
در شهر ایجاد شــوداما با گذشت ۶ دهه از 
اولین طــرح جامع تهــران و بازنگری های 
بعدی که در آن اتفاق افتاده است، متأسفانه 
این طرح ها نتوانســته تعــادل مورد نظر را 
ایجــاد کند. نه تنها تعادلی ایجاد نشــده و 
کیفیت زیست شــهری افزایش پیدا نکرده 
اســت بلکه هر دهــه پایتخت نشــینان با 
مشــکلات جدیدتری مواجه می شــوند، از 
معضلات زیســت محیطی گرفتــه تا گرانی 
و کمبود ســرانه ها وآلودگــی هوا و ترافیک 
و.... در همین راســتا زاکانی شهردار تهران  
گفــت: باید در جایی بــه ردپایی از نواقص 

که در شهر می بینیم، توجه شود و نگاه کل 
به جز با پیکره بندی مناســب شکل بگیرد.

با در نظر گرفتن ایــن نکته که طرح جامع 
قبلی در ســال ۸۶ و با افق ۲۰ ساله نوشته 
شده است، این سوال مطرح می شود که چرا 
کلانشهر تهران همچنان با مشکلات عدیده 
و فزاینده شهرسازی از جمله کمبود سرانه 
شــهری مواجه اســت؟طرح جامع قبلی در 
سال ۸۶ و با افق ۲۰ ساله نوشته شده است، 
این ســوال مطرح می شود که چرا کلانشهر 

تهران همچنان با مشکلات عدیده و فزاینده 
شهرســازی از جمله کمبود ســرانه شهری 
مواجه اســت؟ »شهرســازی بر روی آب« 
نام نشســتی بود که در آستانه کلیدخوردن 
نوشــتن طرح جامــع چهارم در تابســتان 
امســال برگزار شد. استادان و مدیران حوزه 
شهرسازی دور هم جمع شده و درخصوص 
آسیب شناســی طرح های شهرسازی در این 
چنــد دهه اخیــر صحبت کردنــد. در این 
نشست و با استناد به کارشناسی های انجام 

شده، اعلام شــد: نهایتاً ۱۵ در صد از طرح 
جامع قبلی تحقق پیدا کرده اســت. این به 
معنای آن اســت که برنامه های بالادستی و 
نقشه های اصلی توسعه شهر یک چیز بوده و 
آنچه در کف میدان تحقق پیدا می کند یک 

چیز دیگر است.
کارشناســان این حــوزه معتقدنــد که در 
درجــه اول ایــن مدل نگاه به شــهر و این 
ســبک برنامه ریزی برای توسعه و مدیریت 
شهر منسوخ شده است. سهراب مشهودی، 
کارشــناس معمــاری و شهرســازی، این 
اشــتباهات اصولــی در طراحــی و اجرای 
طرح هــای جامع را با عنوان »شهرســازی 
روی آب« توصیــف می کند.شــاید بتــوان 
مهم ترین اشــتباهات این طرح ها را، ایجاد 
منطق نظام مدیریتی ســکونتگاهی مبتنی 
بر حفاظت از محدوده قانونی شــهری و هم 
چنین نادیده گرفتن بســترهای عملیاتی و 
اجرایی طرح جامع دانســت. در این رابطه 
محمدمنان رئیسی، عضو هیأت علمی گروه 
مهندسی معماری دانشگاه قم، توضیح داد: 
نشان می دهد در خوشبینانه ترین  برآوردها 
حالت، از طرح جامع قبلی ۲۵ درصد محقق 
شــده اســت و در بدبینانه ترین حالت هم 
این عدد ۱۵ درصد تخمین زده می شــود. 

علت این عدم اجرایی شــدن چیست؟ این 
مورد است که وقتی طرحی نوشته می شود 
باید لوازم اجرای آن پیش بینی شــود. وقتی 
یک چشــم اندازی برای اداره شهر در نظر 
گرفته می شــود آیا ابزارهایی برای اداره آن 
هم وجود دارد؟ طبیعی است که وقتی این 
ابزارها محقق نباشد شهرداری تمام تلاشش 
را می کند و با اســتفاده از تمام فرصت ها به 
دنبال آن است که درآمد مورد نیاز خودش 
را فراهم کند.این استاد دانشگاه در خصوص 
آسیب شناسی طرح جامع گفت: بنابراین اگر 
بخواهم آسیب شناسی کنم دلیل این عدم 
تحقق این طرح ها، نداشتن پیوست عملیاتی 
مدیریتی  منابــع  ندیدن  اســت. مخصوصاً 
شهرها و تا وقتی این مسئله دیده نشود، نه 
تنها طــرح بعدی، ۱۰ طرح بعدی دیگر هم 
عملیاتی نخواهد شــد و هیچ اتفاق خاص و 
مؤثری در کف میدان رخ نخواهد داد. قطعاً 
طرح بعدی هم تا وقتی قانون در راســتای 
ایجاد درآمد پایدار شــهرداری اصلاح نشود 
و بســتری فراهم نشود تا شــهر را مدیران 
شــهری بتوانند علمی، تخصصی و شــرعی 
اداره کنند و پیش بینــی لازم اتفاق نیفتد، 
علی رغم لــزوم بازنگری طــرح جامع هیچ 

اتفاق خاصی نخواهد افتاد.

ح جامع تهران برای بار سوم بازنگری می شود طر

خوشبینیبینتیجه
یادداشت

اخبار  کوتاه

 عراق، امارات و ترکیه، مقاصد اصلی صادرات اسباب بازی
سرپرست مرکز ملی خلاق و فرش ایران با بیان اینکه از جمله مهمترین مقاصد صادراتی کشورهای همسایه مثل عراق، 
امارات و ترکیه هستند، درباره ارائه تسهیلات به واحدهای دارای مجوز توضیحاتی ارائه داد.محمدرضا زارع با بیان اینکه 
صادرات اســباب بازی سال گذشــته حدود ۳۸.۵ میلیون دلار بوده که امسال به نزدیک ۵۰ میلیون دلار خواهد رسید، 
گفت: مهمترین مقاصد صادراتی کشورهای همسایه مثل عراق، امارات و ترکیه و همچنین ارمنستان، آذربایجان، روسیه و 

ازبکستان بوده است. البته در مواردی کالای ایرانی از کشورهایی مثل روسیه، به سایر کشورها نیز مجدد صادر می شود .

اعلام نرخ خرید تضمینی گندم
 همچنان در پیچ و خم های اداری

مجری طرح گندم وزارت جهاد گفت: وزیر جهاد به عنوان رئیس شورای 
قیمــت گذاری درصدد هماهنگی با بخش های اقتصادی برای اعلام نرخ 
تصویبی شوراست.سهراب سهرابی درباره علل تاخیر در اعلام نرخ خرید 
تضمینی گندم گفت: براســاس قانون تصویبی مجلس، شــورای قیمت 
گذاری وظیفه بررســی و ابلاغ قیمت خرید تضمینی را برعهده دارد که 
برای سال زراعی جدید هم جلسات شورا مبنی بر هزینه تمام شده تولید 

برگزار شده است.
بــه گفته او، ابلاغ قیمت خرید تضمینی گندم برعهده رئیس شوراســت 
که در این راستا وزیر جهاد به عنوان رئیس شورا درصدد هماهنگی لازم 
با بخش های اقتصادی برای ابلاغ نرخ تصویبی شوراست.سهرابی درباره 
اینکه با توجه به مهلت یک هفته ای مجلس به وزیر جهاد احتمال اعلام 
نــرخ در این مدت وجود دارد، گفــت: اکنون زمانی برای اعلام نرخ نمی 
توان اعلام کرد، اما وزیر در صدد هماهنگی برای اعلام نرخ استوی گفت: 
بنابر برنامه ریزی وزارت جهاد در ســال زراعی جدید ســطح زیرکشت 
گندم آبی باید به یک میلیون و ۹۰۰ هزار هکتار و سطح زیرکشت گندم 

دیم ۴ میلیون هکتار برسد .

رقم دقیق افزایش حقوق کارمندان
 در سال آینده اعلام شد

رییس ســازمان برنامه و بودجه گفت: پیش بینی ما رشــد متوســط 
۱۸درصدی حقوق کارمندان شــاغل دولت است. داود منظور عنوان 
کرد: رشــد متوسط یعنی آن هایی که درآمدشان در سطوح بالاتر قرار 
دارد رشد کمتر و آن هایی که درآمدشان در سطوح پایین تر قرار دارد 
رشد بیشــتری دارد.وی تصریح کرد: اگر رشد متوسط ۱۸درصد را با 
توســل به روش های تورمی افزایش دهیم بــه نفع مردم نخواهد بود. 
این رقم رشــد اثرات تورمی نخواهد داشت، ما مکلف هستیم به تورم 
تک رقمی برسیم.رئیس سازمان برنامه و بودجه اعلام کرد:تامین مالی 
از طریــق فروش اموال دولتی ۱۲۸ میلیارد تومان اســت، پیش بینی 
می کنیــم تا پایان ســال ۲۰ همت از این طریق تامین مالی داشــته 
باشــیم.وی افزود: همچنین ما تا پایان سال در واگذاری شرکت های 
دولتی به ۳۰ همت می رســیم. در بودجه ۱۰۶ همت پیش بینی شده 
اســت.منطور عنوان کرد: این پیش برآوردی ها باعث می شود علارغم 
تلاش ها نتوانیم به ارقام پیش بینی شــده مصوب دست پیدا کنیم، هر 
چند کــه می بینیم ۵۰درصد در درآمدهــا و ۴۱درصد در کل منابع 

بهبود داریم. این اتفاق نسبت به کل دهه ۹۰ بالاتر است.

متأســفانه در طول یکی، دو ســال گذشته 
حــوزه حمل ونقل جاده ای با مشــکلاتی از 
جمله فرســودگی ناوگان حمل ونقلی روبرو 
شــده که همین امر خود باعث شــده که 
رانندگان این بخش با مشــکلاتی از جمله 
کمبــود قطعات لوازم یدکی ، لاســتیک و 
سوخت روبرو هستند که در این زمینه باید 
همکاری لازم از سوی دستگاه های مختلف 
از جمله وزارت صمت، وزارت راه وشهرسازی 
انجام شود. متأسفانه بسیاری از کامیون داران 
در طول سال های گذشته علی رغم افزایش 
هزینه های کامیون ها از جمله لاســتیک و 
قطعــات یدکی اقدام بــه جابه جایی کالا و 
بار از شــهر های مختلف می کردند، به دلیل 
ایجاد دلالی های بســیار زیادی که در این 
حوزه وجود داشــت، نه تنها کرایه هایشــان 
افزایش نیافته بود، بلکه با مشــکلات بسیار 
زیادی از جمله کمبود لاستیک و کمبود بار 
مواجه شــده بودند.براساس این گزارش در 
راســتای کاهش مشکلات کامیون داران در 
کشــور تا به امروز سازمان راهداری و حمل 

ونقل جاده ای کشــور اقدامات وبرنامه های 
زیادی را در دســتور کار خود قرار داده اند 
که یکی از این اقدامات واردات کامیون های 
کارکــرده و همچنین تخصیص ســوخت و 
لاستیک براساس پیمایش بوده است که در 
در این زمینه داریوش امانی رئیس سازمان 
راهــداری وحمل ونقل جــاده ای پیش از 

این اعلام کرده بــود:  از زمانی که موضوع 
نوسازی از محل واردات کامیون های دست 
دوم را بــه بخش خصوصــی واگذار کردیم، 
این روند با موفقیت پیگیری شد و در حال 
حاضر واردات ۲۶ تا ۲۷ هزار ناوگان به روز 
ثبت ســفارش شده است؛ از این تعداد، ۱۷ 
هزار دســتگاه وارد گمرک شــده، ۱۰ هزار 

و ۷۰۰ دســتگاه ترخیــص شــده و ۴۵۶۰ 
دســتگاه کامیون نیز پلاک گذاری و شماره 
گذاری شــده اند و مابقی هم منتظر شماره 
گذاری هستند.به گفته امانی رئیس سازمان 
راهــداری و حمل و نقل جــاده ای، واردات 
کامیون های دســت دوم اروپایــی ۵ آیتم 
اصلی شــامل تأمیــن ارز از محل خارجی، 
ارائه گواهی استاندارد، ارائه گواهی خدمات 
پس از فروش، ارائه گواهی اســقاط و ارائه 
تأییدیه محیط زیست دارد که باید همه آنها 
ارائه شود.در همین رابطه هم فیروز خدایی  
رئیس هئیت مدیره کانون رانندگان کالای 
کشور گفت: متاســفانه پیش از این قول و 
وعده و عید های بســیار زیادی در خصوص 
حمایت از راننــدگان و کامیون داران داده 
بودند اما متاسفانه تا به امروز تعداد کمی از 
ایــن قول و وعده و عیدها به مرحله اجرایی 
و عملیاتی شدن رسیده است به طوری که 
یکی از ایــن وعدها در خصوص اصلاح نرخ 
تن کیلومتر بوده اســت که از ســال ۹۷ با 
اصــلاح این موضوع قرار بــود نرخ های تن 

کیلومتر اصلاح شود اما هنوز بعد از گذشت 
چندین ســال اقدامی در این زمینه صورت 
نگرفته است.او تاکید کرد:  به دلیل عوارض 
گمرکی بالا برخی توان ترخیص کشنده های 
خــود را ندارند و منطقی به نظر نمی رســد 
کامیون ۵۰ ســال کارکرد در جاده ها باشد 
اما کشــنده ۳ ســال کار کرد در گمرک رو 
مدیره  هیئت  پیش رود.رئیس  فرسودگی  به 
کانون سراســری کامیــون داران ایران در 
ادامه تاکیــد کرد: برخــی از کامیون داران 
توانایی نوســازی ناوگان خود را ندارد بهتر 
است دولت برخی معافیت ها را در نظر گیرد 
تا کشــنده های کشــور در راستای نوسازی 
جهش پیدا.۴۰ هزار دســتگاه تــا به امروز 
کامیــون وارد کرده اند که از این تعداد تنها 
۲۵ هزار دســتگاه پلاک شده  و مابقی هم 
در طرح جدید متوقف شــده انــد .باتوجه 
بــه این میزان از جابه جایــی کالا در جاده 
های کشور  دولت باید اقدامات گسترده ای 
را جهت نوســازی ناوگان هــای جاده ای در 

دستور کار خود قرار دهد .

رانندگان در انتظار کامیون های نو هستند

 فرسودگی ؛ مشکل  حمل ونقل  جاده ای
گزارش

سمیه رسولی / گروه اقتصادی 
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»با بودجه توقیف یک مزرعه غیر قانونی 
ارز دیجیتال می شود پول کل داروهای 
تامین کرد، چه طور  را   SMA بچه های 
بودجه  در  نداریــم؟  بودجه  می گویید 
۲ هــزار میلیاردی یــک  ذره جا برای 
از  بخشی  این  نبود؟«   SMA بچه های 
جملاتی بود که »سینا علیخانی« کودک 
مبتلا بــه بیماری SMA مقابل مجلس 
شــورای اســلامی خطاب به برخی از 
نماینده های مجلس گفت، جملاتی که به 
سرعت در فضای مجازی دست به دست 
شد، حالا درســت زمانی که همه دارند 
درباره پرونده چای دبش حرف می زنند، 

»سینا« در بیمارستان بستری است. 

مرتضی علیخانی، پــدر او »از فوت برخی از 
مبتلایان به این بیماری به علت وخیم تر شدن 
حال شان« خبر داده و گفته است که: »عمده 
آن به ســبب فقدان دارو اســت«. داروهایی 
که یا خریداری نمی شــدند، یا به موقع توزیع 
نمی شدند، یا حالا که زمزمه های قطع واردات 
آن  به دلیل تولید داخل به گوش می رسد؛ هر 
چه هســت شرایط طوری ســخت شده که 
مدیــر عامل انجمن حمایــت از مبتلایان به 
دیستروفی می گوید: »برخی از این خانواده ها 
و بیمــاران برای درمان به کشــورهای دیگر 

پناهنده شدند«.

ë ...از تامین تا توزیع دارو
شاید اولین بار که صدای اعتراض این بیماران 
به طور گســترده شــنیده شــد به مهر سال 
۱۴۰۰ برگردد، روزهایــی که آن ها چندین 
مرتبه مقابل مجلس شــورای اسلامی تجمع 
کردند تا درخواســت خود را پیگیری کنند، 

»برای ما دارو تهیه کنید«.
تلاشی که به مدد حمایت کاربران در فضای 
مجازی بالاخره دیده شد و در آذر همان سال 
ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور در دیداری که 
با خانواده این بیماران داشــت قول مســاعد 
بــرای تهیــه دارو داد. داروی مــد نظر این 

بیماران بالاخره وارد شد اما تاخیر در توزیع 
آن ها و مرگ ۶ بیمار مبتلا به SMA یک بار 

دیگر آن ها را به صدر توجه ها کشاند.
 آبان سال گذشته رامک حیدری، مدیر عامل 
انجمــن حمایت از مبتلایان به دیســتروفی 
درباره تاخیر در توزیــع دارو گفت: »وزارت 
بهداشت باید ســاز و کاری برای جمع آوری 
اســامی و شناســایی دقیق بیماران طراحی 
می کرد تا همزمان با واردات دارو به مشــکل 

نخورد. 
دارو وارد کرده اند امــا نمی دانند این دارو را 
باید به کدام بیمار بدهنــد، هنوز نمی دانند 
کدام پزشکان می توانند این داروها را تجویز 
کنند. یعنی این اهمال کاری ها ســبب شده 
دارو مدت ها در انبارشان باشد اما ندانند چه 

کاری می توانند انجام دهند«.

ë ...نگرانی ای که محقق شد
نزدیــک به یــک  ســال از واردات داروهایی 
مانند »اسپینرازا« و »ریسدیپلام« می گذرد، 
اگرچه در توزیع این داروها مشــکلاتی ایجاد 
شــد اما بالاخره به دســت بیماران رسید تا 
شاید مرهمی باشد، اما همان نگرانی که یک 

ســال قبل وجود داشت حالا به نظر می رسد 
تعبیر شده است، مدیرعامل انجمن حمایت 
از مبتلایان به دیستروفی سال قبل به گفته 
بود: »نگران هستیم دارو همین یک بار تامین 

شود«.
 رامک حیدری بعد از یک سال حالا می گوید: 
»توزیع داروی اســپینرازا که تزریقی هست 
بعد از شــش ماه قطع شد، برخی بیماران دو 
دز و برخی دیگر سه یا چهار دز تزریق کردند، 
در حالی که این دارو برای سال اول باید ۶ دز 
تزریق شود، و تزریق آن در سال های بعد به 

سه دز می رسد«.
 او در پاســخ به این پرســش که چرا تزریق 
آن متوقف شده است بیان می کند: »معاونت 
تحقیقات وزارت بهداشت، بدون نظر کمیته 
علمی اعلام کــرد این دارو فقط ۲ درصد اثر 
بخشی دارد و چون اثر بخشی آن پایین است 
دیگر از آن اســتفاده نمی کنیم، در حالی که 
دوره اســتفاده از این داروها تمام نشده بود، 
اما در مقابل با وجود این که فقط ســه دز از 
این دارو به بیماران تزریق شــده پزشکان از 
اثربخشــی آن رضایت دارند، با این وجود در 
حالی که ۴۰۰ دز داروی اســپینرازا به ایران 

اهدا شده بود، اما ۶ ماه دارو را در انبارها نگه 
داشتند تا اثربخشی دزهایی که تزریق کرده 

بودند از بین رفت«. 
حیدری درباره سرنوشت داروی دوم می گوید: 
»شربت ریســدیپلام هنوز توزیع می شود اما 
قرار اســت دیگر از خارج از کشور تهیه نشود 
و به جای آن از نمونه داخلی اســتفاده کنند. 
همین جا یــک تناقض وجــود دارد اگر این 
داروها اثر بخش نیست پس چرا می خواهند 
نمونه داخلی آن را تولید کنند، یک شــرکت 
داخلی این دارو را مهندســی معکوس کرده 
اســت، تولید داروی اصلی ۱۰ سال پشتوانه 
دارد و تمــام فازهای کار ازمایــی بالینی را 
پشت ســر گذاشته اســت، آقایان طی ۶ ماه 
از چه دارویی می خواهنــد رونمایی کنند؟، 
کارآزمایی حیوانی و انســانی دارو انجام شده 
است؟، خیر انجام نشــده، بلکه داروی آن ها 
فقط یک مهندســی معکوس اســت، کدام 
خانواده حاضر می شــود بیمــارش را به این 
داروها بســپارد؟ این تصمیم فقط برای این 
است که دیگر داروی خارجی خریداری نکنند 
و بــرای اینکه بیماران SMA دیگر اعتراض 
نکنند بگویند داروی ایرانی هست، همین را 

استفاده کنید. به نظرم غیر اخلاقی ترین کاری 
که وزارت بهداشت انجام داد همین بود«.

ë ...پناه بر دارندگان دارو
ســینا علیخانی، همان پسر خوش سخن که 
سفیر بیماران SMA شد حالا در بیمارستان 
بستری است، پدرش گفته که »ستون فقرات 
افــراد مبتلا به این بیماری بــه مرور زمان و 
در اثر نرسیدن دارو، تغییر شکل می دهد، در 
این وضعیت ســتون فقرات این بیماران باید 
تحت یک عمل جراحی به فرم اولیه باز گردد، 

عملی که با درد زیاد همراه است«.
 او گفته است: »عمل سینا موفقیت آمیز بوده 
اما به دلیل درد زیادی که تحمل می کند فعلا 
در بخش ICU بیمارستان تحت مراقبت قرار 
دارد«. اگر دارو نرســد یا داروی با کیفیت در 
دسترس نباشد بیماران زیادی باید این درد 
را تحمل کننــد، وضعیتی که خیلی ها برای 
ندیــدن آن راه دیگری انتخاب کردند، رامک 
حیدری می گوید: »خیلی از خانواده ها در یک 
سال اخیر به کشــورهایی که دارو را رایگان 
به بیماران می دهند پناهنده شــدند، از بدو 
ورود این بیماران و خانواده ها به هلند، آلمان 
و حتــی کانادا دارود را به صــورت رایگان در 
اختیارشان گذاشــتند و کار درمانی رایگان 
برای آن ها انجــام می دهند، آن ها که رفتند 
برای کســانی که داخل ایران هســتند الگو 
شدند، مطمئن باشید خیلی از بیماران دیگر 
و خانواده های شان هم قصد مهاجرت دارند، 
 SMA این اتفاق میان خانواده افراد مبتلا به
شایع شده و این درد خیلی بزرگی است که 
بیمار و خانواده برای درمان متاسفانه به کشور 
دیگری پناهنده می شــود. آهســته آهسته 
خانواده های افراد مبتــلا به SMA مجبور 
هســتند که به کشــورهای دیگر پناه ببرند، 
آن هم فقط به دلیل نبودن درمان مناســب 

برای بیمارشان«.
بر اســاس این گزارش، بیمــاری SMA یا 
همان فلج عضلانــی - نخاعی نوعی بیماری 
ژنتیکی اســت، این بیماری بــه مرور زمان 
به تحلیل کامل عضــلات و فلج بیمار منجر 

می شود. 

جامعه

از سرزنش کردن فرزندانتان دست بردارید

علیرضا واحدی ، روانشناس 
سرزنش کردن کودک یا نوجوان به خاطر شکست ها و اشتباهاتشان، یکی 
از رفتارهای نامناســب و آسیب زننده والدین است که می تواند تأثیرات 
منفی بســیاری بر روی شــخصیت، اعتماد به نفس، یادگیری و روابط 
اجتماعی او داشته باشــد.یکی از عواقب سرزنش کاهش عزت نفس و 
احساس بی ارزشی اســت، کودک یا نوجوانی که مدام توسط والدینش 
سرزنش می شود، احساس می کند که نمی تواند هیچ کاری را درست انجام 
دهد و همیشه ناکام و ناتوان است. در نتیجه، ممکن است دچار افسردگی، 
اضطراب، اختلالات خوردن و اعتیاد شــود.کاهش تمایل به یادگیری و 
خلاقیت از عواقب سرزنش فرزند برای شکست ها است. کودک یا نوجوانی 
که هر بار که اشتباه می کند یا شکست می خورد، توسط والدینش مورد 
سرزنش و تنبیه قرار می گیرد، ترس و استرس زیادی را تجربه می کند. 
این ترس و استرس باعث می شود که او از امتحان کردن چیزهای جدید و 
پرداختن به علایق و استعدادهای خود دوری کرده و فقط سعی کند تا از 
خشم والدینش دور باشد. در نتیجه، ممکن است دچار مشکلات یادگیری، 
کمبود انگیزه، کم رویی و ترس از شکســت شود.کودک یا نوجوانی که 
در خانواده اش شاهد سرزنش، تحقیر، تنبیه و خشونت است، نمی تواند 
مهارت های لازم برای برقراری ارتباط سالم و موثر با دیگران را یاد بگیرد. 
در نتیجه، ممکن است در روابطش با دیگران نیز از همان الگوهای رفتاری 
که از والدینش دیده است، استفاده کند و به آن ها سرزنش، تحقیر، تنبیه 
و خشونت برســاند. در نتیجه، ممکن است دچار مشکلات اجتماعی، 
تنهایی، بی دوستی، اختلالات رفتاری و خشونت آمیز شود.والدین باید از 
سرزنش کردن کودک یا نوجوان خود به خاطر شکست ها و اشتباهاتشان 
پرهیز کنند و به جای آن رفتارهای مناسب تری را انتخاب کنند. والدین 
باید به کودک یا نوجوان خود بگویند که شکست فرصتی برای یادگیری 
و رشد اســت و وی را برای تلاش ها و پیشرفت هایش تشویق و تقویت 
کنند. والدین باید به کودک یا نوجوان خود بگویند که او را دوست داشته 
و بــه او اعتماد دارند. والدیــن باید به کودک یا نوجوان خود بگویند که 
او دارای اســتعدادها و قابلیت های زیادی است و او را تشویق کنند که 
آن ها را کشف و توسعه دهد.والدین باید به کودک یا نوجوان خود کمک 
کنند که اشتباهات و شکست هایش را بررسی و تحلیل کند و علت ها و 
راه حل های آن ها را بیابد. در حقیقت والدین باید به کودک یا نوجوان خود 
آموزش دهند که چگونه از تجربه های خود و دیگران یاد بگیرد و چگونه 
از منابع مختلف مانند کتاب ها، اینترنت، معلمان و همکلاسی ها استفاده 
کند. باید به کودک یا نوجوان آموزش داد که چگونه اهدافی مناســب و 
قابل دســترس برای خود تعیین و برای رسیدن به آن ها برنامه ریزی و 
اقدام کند.از طرفی امکانات، نقش مهمی در موفقیت فرزندان دارند، اما 
به تنهایی کافی نیستند. امکانات می توانند فرصت هایی را برای رشد و 
یادگیری فرزندان فراهم کنند، اما اگر فرزندان نتوانند از این فرصت ها به 
نحو احسن استفاده کنند، موفقیت برای آن ها دور خواهد بود. برای مثال، 
فرزندی با دسترسی به امکاناتی مانند کتاب ها، اینترنت، معلمان و مربیان 
مجرب، می تواند دانش و مهارت های زیادی کســب کند، اما اگر انگیزه، 
تلاش، تمرکز و پشــتکار نداشته باشد، نمی تواند از این امکانات به نحو 
احسن استفاده کند و به موفقیت دست یابد. بنابراین، والدین باید علاوه بر 
فراهم کردن امکانات برای فرزندان خود، به پرورش انگیزه، تلاش، تمرکز 
و پشتکار آنها نیز توجه کنند.عوامل دیگری نیز در موفقیت فرزندان نقش 
دارند. والدین باید به توسعه جنبه های مختلف فرزندان خود توجه کنند 
تا آنها بتوانند از فرصت های پیش روی خود به نحو احسن استفاده کنند.
ملاک موفقیت نیز می تواند متفاوت باشد. برخی ممکن است موفقیت 
را بر اساس میزان درآمد، شــهرت، قدرت، مقام و ... اندازه گیری کنند. 
برخی دیگر ممکن است موفقیت را بر اساس میزان رضایت، خوشبختی، 
عشق، صلح، خدمت و ... تعریف کنند. برخی نیز ممکن است موفقیت 
را بر اساس تعادل بین این دو دسته از عوامل قضاوت کنند. والدین باید 
ملاک موفقیت فرزندان خود را تعیین کنند و به آنها کمک کنند تا به 

آن دست یابند.

آیا نتایج امتحانات نهایی خرداد در کنکور مؤثر است؟
امتحانات نهایی دی ماه از روز شنبه 2 دی 1402 آغاز می شود؛ این نوبت از امتحانات ویژه داوطلبان روزانه، بزرگسال، آموزش از راه دور، ایثارگران و داوطلب آزاد رشته های شاخه نظری است.

فرخ طبری؛ رئیس اداره آزمون های مرکز ارزشیابی و تضمین کیفیت نظام آموزش و پرورش در این رابطه گفت: »نمرات امتحانات دی ماه به عنوان سابقه تحصیلی منظور نمی شود و برای ایجاد 
سابقه تحصیلی در آزمون سراسری لازم است داوطلبان در نوبت خردادماه درس مورد نظر خود را انتخاب و در آزمون شرکت کنند.امکان ایجاد سابقه تحصیلی فقط در امتحانات نهایی خرداد 
وجود دارد و در امتحانات دی و شهریور امکان ترمیم نمره و ایجاد سابقه تحصیلی فراهم نیست.البته براساس شیوه نامه جدید که به زودی ابلاغ خواهد شد، به تمام افرادی که یک بار نسبت به 
ایجاد سابقه تحصیلی یا ترمیم نمره اقدام کردند این فرصت داده می شود تا یک بار دیگر امکان این کار را داشته باشند«.در کنکور 1403، نمرات امتحانات نهایی پایه دوازدهم برای رشته های 

اصلی )ریاضی، تجربی و انسانی( سهم 50 درصدی به صورت قطعی و کنکور نیز سهم 50 درصدی دارد.

یادداشت

برای آنها هم دارو تهیه کنید 

دارویبیمارانSMA  درایستگاهسرگردانی

درصد

مظاهر گودرزی / گروه جامعه

وزیر آموزش و پــرورش در دیدار با مدیرکل و 
کارکنان دبیرخانه هیأت مرکزی گزینش وزارت 
آموزش و پرورش، استخدام های امسال آموزش 
و پــرورش را جز تاریخی ترین اســتخدام های 
کشور خواند و گفت: در هیچ دوره ای این حجم 
از اســتخدام را به صورت یکجا نداشــتیم و به 
همین خاطر بــرای کار بزرگی که انجام دادید 

همواره قدردان شما هستم.
 رضامــراد صحرایــی افــزود: بــرای اصــلاح 
زیرساخت ها نیاز به تغییرات بنیادی داریم و در 
حال برنامه ریزی هســتیم که زمان آزمون های 

اســتخدامی پیش رو را طوری تنظیم نمائیم که 
زمان کافی برای انجــام مراحل گزینش وجود 
داشته باشد. صحرایی همچنین برگزاری آزمون 
اختصاصی تربیت معلم را کاری جدید و تحولی 
اساســی دانســت و بر همین اســاس گفت: بر 
پایــه همین برنامه ریزی ها، تقویم اجرایی برای 

آزمون های استخدامی در حال تدوین است. 
وی افزود: هدف ما این اســت کــه معلمان در 
چارچوب ســند تحول تربیت شده باشند و این 
موضوع به ســاز و کارهایی نیاز داشت که نقش 

گزینشگران در آن جدی بود. 

وزیر آموزش و پــرورش در پایان امنیت آینده 
کشــور را مرهــون کار گزینش دانســت و اثر 
گــذاری معلم معتقد را نه تنهــا بر روی دانش 
آمــوز بلکه بــر خانواده نیز خوانــد و بر همین 
اســاس معلم را اصلی ترین محور تحول و معلم 
خوب را گرانبهاترین ســرمایه کشور معرفی و 
ابراز امیدواری کرد که جایــگاه معلم و وزارت 
آموزش و پرورش و پرورش باید آنگونه ای باشد 
که شــهید رجایی )ره( دربــاره اش می فرمود 
»وزارت آموزش و پرورش یعنی وزارت تربیت و 

نگهداری معلمان«.

وزیر آموزش و پرورش تاکید کرد؛

لزوم انتخاب زمان مناسب برای گزینش در آزمون های استخدامی آموزش  و پرورش

چند ماده غذا�ییچند ماده غذا�یی

 محافظ طبیعی معده را بشناسید محافظ طبیعی معده را بشناسید

سیب

آبآلوئهورا

سرکهسیبارگانیک

دمکردهبابونه

شیرینبیان

آبکلمتازه

اینفوگرافیک اختصاصی

یکی از مشــکلات و چالش های بیمه شــدگان، 
اســتفاده بهینه از خدمات درمانی اســت که در 
قبال آن، هر ماه حق بیمه پرداخت می کنند؛ اما 
به دلایل عدیده ای امکان برخورداری از مزایای 
بیمــه را ندارنــد. در این بین، بیمارســتان ها را 
می توان به عنوان نقطه چالش بین بیمه گذار و 
بیمه گر تلقی کرد، زیرا؛ بیشترین حجم مراجعات 
و خدمات درمانی در بیمارستان ها انجام می شود 
و از همین رو، بیمه شدگان توقع دارند، کمترین 
چالش و مشکل را با بیمارستان ها داشته باشند. 
سلمان اسحاقی ســخنگوی کمیسیون بهداشت 
و درمان مجلس شــورای اسلامی، معتقد است؛ 
بــا پرداخت به موقــع بدهی بیمه هــا، می توان 
برای کادر درمان، دانشــگاه های علوم پزشکی و 
داروخانه های استان های محروم و کم برخوردار، 
مشــوق و انگیزه ایجاد کرد و یکی از دلایلی که 
۶۰ درصد پزشــکان متخصص در ۵ کلانشــهر 
کشــور هستند به این خاطر است که توانسته اند 
این خلاء را بــا ایجاد مطب هــای خصوصی پُر 
کنند اما استان های محروم از ظرفیت مطب های 
خصوصی نمی توانند اســتفاده کننــد، بنابراین 
پرداخــت معوقــات در زمان مناســب می تواند 
کارساز باشد. وی با عنوان این مطلب که بیمه ها 
یکی از ارکان بسیار مهم برای خدمات رسانی به 

مردم در حوزه سلامت هســتند، افزود: بیمه ها 
باید به تکالیف قانونی خودشــان در زمان مقرر 
عمل کننــد. وقتی مطالبات مراکــز درمانی در 
زمان مقرر، مشــخص و معین پرداخت شــود، 
می توانند خدمات بهتری به مردم و بیماران ارائه 
کنند. طبق قانون بیمه ها باید ظرف یک ماه ۶۰ 
درصد مطالبات مراکز و مؤسسات طرف قرارداد 
و ظرف سه ماه با آنها تسویه کنند. این در حالی 
اســت که چنین اتفاقی هرگــز رخ نمی دهد و 
بیمه ها از قانون تمکین نمی کنند. همین موضوع 
باعث اعتراض و گلایه مراکز و مؤسسات درمانی 
طرف قرارداد بیمه ها می شود و در نهایت، از عقد 
قرارداد با آنها امتناع می کنند. نتیجه این چالش 
و دعوا، باعث می شــود بیمه شدگان ضرر کنند 
و هزینه های درمــان را از جیب پرداخت کنند. 
ســعید کریمی معاون درمان وزارت بهداشــت، 
درمان و آموزش پزشــکی با انتقاد از بیمه های 
پایه که در پرداخت مطالبات مراکز و مؤسســات 
درمانی تأخیر می کنند، به ۱۱۰ بیمارســتان در 
کشــور اشــاره کرد که با بیمه های پایه قرارداد 
ندارنــد. این مقام مســئول در ادامــه با عنوان 
این مطلب که ما نمی توانیم این بیمارســتان ها 
را پلمــب کنیــم، ببان کــرد: تعــدادی از این 
بیمارســتان ها برای تأمین اجتماعی و نیروهای 

مسلح اســت. معاون درمان وزارت بهداشت در 
ادامه تاکید کرد: راه هایی وجود دارد که صنعت 
بیمه در کشــور پا بگیرد و قوی شود، مثل بقیه 
کشــورها مردم نبایــد این پــول را بدهند باید 
قیمت ها واقعی، ولــی از طریق بیمه ها پرداخت 
شــود. بر اســاس این گزارش، آنچه مسلم است 
اینکه حق بیمــه می دهیم کــه در وقت مبادا 
بتوانیم از مزایای آن بهره مند شــویم، اما به نظر 
می رسد همانطور که اشــاره شد برخی مراکز و 
مؤسسات درمانی، بیمه ها را قبول ندارند و باید از 
جیب پرداخت کنیم. بهر حال مشکلات بیمه ها 
با مراکز و مؤسســات درمانی، تمامی ندارد و در 
این بین؛ بیماران هســتند که متضرر می شوند. 
زیرا، حق بیمه را پرداخت می کنند اما نمی توانند 
آن طور که باید از مزایای پیش بینی شــده در 

قوانین و مقررات، استفاده کنند.

وقتی حق بیمه می دهیم اما سودی برایمان ندارد

استفاده بهینه از خدمات درمانی، در حد یک رویا  

روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران
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اخبار استانها

اخبـار اخبـار 
مدیرکل صمت استان قزوین:

 زمینه اشتغال 11 هزار نفردرآبیک 
فراهم شده است

:  مدیرکل صمت  قزوین-مصطفــی مرادی،خبرنگاریادگارامــروز
اســتان قزوین گفت: با صــدور 503 پروانه بهره بــرداری واحدهای 
صنعتــی در شهرســتان آبیــک زمینــه اشــتغال 11 هــزار نفــر فراهم 
شــده است. محسن رستمی در نشست تخصصی انجمن صنفی 
کارفرمایــی تولیدکننــدگان تجهیــزات بــرق و الکترونیــک اســتان 
قزویــن که در واحد صنعتی صنایع چوبی و بازرگانی ای پی دبیلو 
ایرانیان برگزار شــد اظهارداشــت: در راســتای تحقق شــعار سال از 
همــه ظرفیــت هــا و امکانات خود اســتفاده خواهیم کــرد تا موانع 
تولید برطرف شــود. وی بیان کرد: با تعامل و رویکرد خوبی که در 
کید و حمایت جدی استاندار  میان مدیران استان وجود دارد و تا
محتــرم تــاش مــی کنیم روند تولید در اســتان تســهیل و تســریع 
شود. رستمی یادآورشد: شهرک کاسپین از مناطق صنعتی خوب 
اســتان قزوین اســت و تاش مــی کنیم با تامین زیرســاختها روند 
تولید تسهیل شود. مدیرکل صمت استان قزوین یادآورشد: تعداد 
واحدهای مســتقر در کاسپین آبیک که به بهر برداری رسیده اند 
۲۳۴ واحد با سرمایه گذاری حدود ۳ هزار میلیارد تومان است که 

زمینه اشتغال بیش از ۱۱ هزار نفر فراهم شده است.
وی اظهارداشــت: در شهرســتان آبیــک ۵۰۳ واحــد دارای پروانــه 
بهره برداری است که با سرمایه گذاری حدود ۸ هزار میلیارد تومان 

زمینه اشتغال ۲۴۶۰۰ نفر فراهم شده است.
رســتمی گفت: همچنین برای ۱۶۲ طرح صنعتی زمین تخصیص 

داده شده و  ۱۷ طرح در مرحله نصب ماشین آلات است.

در تحقق شاخص های برنامه ای ؛

 شرکت شهرکهای صنعتی  کرمانشاه 
رتبه دوم کشور را کسب کرد

مدیرعامــل  محمدی،خبرنگاریادگارامــروز:  کرمانشــاه-فریده 
شرکت شهرکهای صنعتی استان کرمانشاه از کسب رتبه دوم این 

شرکت در تحقق شاخص های برنامه ای در کشور خبر داد.
 بیژن کردستانی گفت: شرکت شهرکهای صنعتی استان کرمانشاه 
ارزیابــی میــزان تحقــق شــاخصهای عملکــردی و برنامــه ای  در 
کــه توســط ســازمان صنایــع کوچــک و شــهرکهای صنعتــی ایــران 
ارزیابی می شــود حائز رتبه دوم کشــور شد.کردســتانی افزود: این 
شــاخص ها در حــوزه هــای مختلــف از جملــه حوزه فنــی، صنایع 
کوچک ، برنامه ریزی ، مالی، حقوقی و ســایر قســمتها می باشــد.

وی بــا اشــاره به مهمترین شــاخص هــای حوزه فنــی تصریح کرد: 
اخذ 53 هکتار سند ثبتی ، تکمیل 95 هکتار فاز عملیاتی و ایجاد 
72 هکتــار اراضــی صنعتــی، اتصال 6 شــهرک و ناحیــه صنعتی به  
تصفیــه خانه با وضعیــت بهره برداری مطلــوب، احداث و تکمیل 
10 واحد کارگاهی، تامین گاز شــهرک صنعتی جوانرود از مهمترین 
شــاخصای این شــرکت در این حوزه اســت که بصــورت 100 درصد 
محقق شــده اســت.مدیرعامل شرکت شــهرکهای صنعتی استان 
کلینیــک ســیار در شــهرکها و  کــرد: برگــزاری 21  کرمانشــاه تشــریح 
نواحــی صنعتــی ، انجــام 50 پروژه عارضــه یابی و خدمات توســعه 
، برگزاری 14 تور صنعتی با حضور 295 نفر از کارشناسان  کسب و کار
و مدیــران واحدهــای صنعتــی، افزایش ظرفیــت 40 واحد صنعتی 
نیمه فعال، راه اندازی مجدد 20 واحد غیر فعال، فسخ 88 قرارداد 
کد از دیگر شاخصهای مهم  کد و آزاد سازی 20 هکتار از اراضی را را
کید  این شــرکت است که بصورت کامل محقق شــده است.وی تا
گذاری صنعتــی، کارگاهی و خدماتی به  کــرد: انعقاد 199 قــرارداد وا
مســاحت حــدود 53 هکتار ، تعیین تکلیف حــدود 260 قرارداد در 
کمیتــه وصول مطالبات، برگزاری 31 دوره آموزشــی به میزان 7084 
نفر ساعت برای کارکنان از شاخص دیگر این شرکت است. گفتنی 
است که میزان تحقق شاخص های عملکردی و برنامه ای شرکت 

شهرکهای صنعتی در سال 1401 به میزان 92 درصد بوده است.

شهردار شیراز:

کرونا   بسیاری از مشاغل مزاحم در دوران 
مجوز گرفته اند

شیراز - توانایی،خبرنگاریادگارامروز : شهردار شیراز با بیان اینکه 
ســاماندهی مشاغل مزاحم و آلاینده یکی از ضروریات کانشهرها و 
یکی از مطالبات اصلی مردم است، گفت: مجوز بسیاری از مشاغل 
مزاحم در دوران کرونا داده شــده اســت.  محمدحســن اســدی در 
نشســت ملی رؤســای سازمان های ســاماندهی مشــاغل شهری و 
فرآورده های کشاورزی شهرداری های کشور که به میزبانی شهرداری 
کان شــهر شــیراز در حال برگزاری اســت بــا بیان اینکه ســاماندهی 
مشــاغل مزاحم و آلاینده یکی از ضروریات کانشــهرها است، گفت: 
یکی از عمده مطالبات مردمی در تماس با ســامانه های ارتباطاتی 
شــهرداری، ساماندهی و انتقال مشــاغل مزاحم و رفع سد معبر در 
شــهرها اســت. شــهردار شــیراز اجرای این مهم را ســخت تر از سایر 
اجرای پروژه های شهری دانست و افزود: برخی از مشاغل همانند 
تعویــض روغنــی و مکانیکــی در خــارج از شــهرها فعــال بودنــد کــه 
کنون با توســعه ســاخت و سازها، این مشاغل در میان بافت های  ا
مسکونی قرار گرفته اند که به دلیل آلایندگی صوتی و بصری که برای 
شهروندان ایجاد کرده اند، باید طبق قانون شهرداری جابجا شوند. 
شهردار شیراز همچنین با اشاره به فاز توسعه ای میدان بازار میوه و 
تره بار و میدان سوم شیراز به عنوان پروژه های سرمایه گذاری و مهم 
در این کان شهر، عنوان کرد: ایجاد این میدان ها می تواند در کنار 
پاسخگویی به تمام نیازهای شهروندان ساماندهی خوبی را در این 
کید بر لزوم اصاح  حوزه انجام دهد. شــهردار کان شــهر شــیراز با تأ
برخــی از قوانیــن در حوزه مشــاغل مزاحم، تصریح کرد: بســیاری از 
مجوزهای مشــاغل مزاحــم در دوران کرونا به دلیــل خطرات کار در 
کنون ســاماندهی و جمع آوری آنها کار  فضای بســته صادر شــده و ا
سخت و طاقت فرسا برای شهرداری ها و سایر دستگاه های متولی 
شده است. اسدی عنوان کرد: ساماندهی و انتقال مشاغل مزاحم 
و ســاماندهی برخــی از دســتفروش ها بــه دلیل ســد معبــر نیز یک 
مطالبــه جدی مردمی اســت کــه اجرایی شــدن آن ســبب افزایش 

رضایتمندی مردم از ارائه خدمات می شود.

طیب نیا مطرح کرد؛

داخلی سازی قطعات و تجهیزات دستگاه جوش لیزر فیبری در فولاد مبارکه با تکنولوژی های روز دنیا

بــا   : امــروز  یــادگار  خبرنــگار   ، فــر  ســاری-امیری 
پیشــرفت روند مناســب ســازی فضاهای شــهری و 
اداری، چترهــای حمایــت قانونــی افزایــش یافتــه و 
رفاه شهروندان دارای معلولیت و غیرمعلول تامین 

می شود. 
فنــی،  دفتــر  سرپرســت  خنــاری  مهــدی  محمــد   
امــور عمرانــی و حمل و نقــل و ترافیک اســتانداری 
پیگیــری  و  هماهنگــی  ســتاد  درجلســه  مازنــدران 
مناســب ســازی اســتان مازندران بر مناسب سازی 
کید کرد و افراد  کن عمومی و اداری سطح شهر تا اما
دارای معلولیت را به عنوان شهروند محق استفاده 
از امکانــات شــهری و دســترس پذیــری آســان آنان 
کــن عمومــی دانســت و گفــت: ضروریســت تا  بــر اما
مدیران شــهری توجه ویژه ای به موضوع مناســب 
کنار بهزیســتی بعنوان  ســازی معطوف نمایند و در 
کیــد کننــد  گــر بــر ایــن مبحــث تا دســتگاه مطالبــه 
چــرا کــه ســهولت در دســترس پذیــری بــه امکانات 

عمومی با رعایت مناســب ســازی محقق می شود. 
وی خواســتار پیشــبرد بیشــتر روند مناسب ســازی 
رونــد مناســب ســازی  پیشــرفت  بــا  افــزود:  و  شــد 
فضاهای شهری و اداری، چترهای حمایت قانونی 
افزایــش یافته و رفــاه شــهروندان دارای معلولیت و 

غیرمعلول تامین می شود. 
 سرپرســت دفتــر فنــی و امــور عمرانــی اســتانداری 

مازنــدران با بیان اینکه همه باید با نگاه مســئولانه 
بــه موضــوع مناســب ســازی بپردازیم، خاطرنشــان 
کــرد: مناســب ســازی فقط محــدود به افــراد دارای 
، سالمندان،  معلولیت نمی شــود بلکه بانوان باردار
کــه در تــردد  کــودکان، مصدومــان و ســایر افــرادی 
طبیعــی در محیــط هــای مختلــف  دچــار مشــکل 
همــه  و  دارنــد  نیــاز  ســازی  مناســب  بــه  هســتند 
بایــد  ســازی  مناســب  ســتاد  عضــو  دســتگاههای 
هــر آنچــه که لازم اســت و در تــوان دارنــد در جهت 
مناســب ســازی و شــهری بدون مانع انجام دهند. 
وی بــا اشــاره به اینکــه افــراد دارای معلولیت باید از 
حقوق شهروندی برخوردار باشند، گفت: از آنجا که 
مناســب ســازی یکی از نیازهای حساس و ضروری 
افــراد دارای معلولیــت اســت و در راســتای اجــرای 
گســترش عدالــت اجتماعــی  حقــوق شــهروندی و 
بــرای آحاد جامعه، تمــام ادارات موظفند اقدامات 

لازم در زمینه مناسب سازی را انجام دهند.

سرپرست دفتر فنی و امور عمرانی استانداری مازندران؛

سهولت در دسترس پذیری به امکانات عمومی با رعایت مناسب سازی محقق می شود

رییس شورای شهر یزد خبر داد؛

ح بزرگ و کوچک   اجرای ۴۶۰ طر
در شهر جهانی یزد

یــزد-دره شــیری،خبرنگاریادگارامروز :  رییــس شــورای اســامی 
کوچــک در  گفــت: در حــال حاضــر ۴۶۰ طــرح بــزرگ و  شــهر یــزد 

مناطق مختلف شهر جهانی یزد در حال اجراست.
عزیزالله ســیفی با اشــاره به ایجاد تحول در طرح های عمرانی این 
شهر اظهار کرد: یزد به کارگاه  طرح های عمرانی تبدیل شده و ۴۶۰ 

طرح بزرگ و کوچک در مناطق مختلف شهر در حال اجراست.
وی افــزود: در ســال ۱۴۰۰ کــه شــورای ششــم وارد کار شــد، بودجه 
شهرداری هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان بود که در سال ۱۴۰۱ به ۳ هزار 
میلیارد تومان رسید و بودجه امسال هم ۴ هزار و ۲۵۰ تومان است 

که هزار میلیارد تومان از تسهیات بانکی بود.
رییــس شــورای شــهر یــزد ادامــه داد: از این هــزار میلیــارد تومان، 
۴۸۰ میلیــارد تومــان از بانک هــای داخــل اســتان جــذب شــده و 
۵۰۰ میلیارد تومان هم مصوبه نهاد ریاســت جمهوری اســت که با 

همکاری بخش خصوصی محقق می شود.
سیفی، تکمیل طرح های تفصیلی نیمه کاره را در اولویت فعالیت 
شهرداری عنوان کرد و گفت: به عنوان مثال بلوار ابوترابی با وجود 
تغییــر چندین شــهردار همچنان نیمه کاره اســت کــه با همکاری 
، بیــش از ۹۹ درصد  کن در این مســیر اداره کل اوقــاف و مــردم ســا

آزادسازی صورت گرفته و احتمالا در دهه فجر افتتاح شود.

رئیس جهاد کشاورزی لرستان:

 ۳۶۰۰ هکتار از اراضی کشاورزی لرستان 
تثبیت شد

رئیــس  میردریکوندی،خبرنگاریادگارامــروز:  فائــزه   - خرم آبــاد 
ســازمان جهــاد کشــاورزی لرســتان از تثبیت ســه هــزار و ۶۲۶ هکتار 
از اراضــی کشــاورزی ایــن اســتان خبــر داد.  ســید عمــاد شــاهرخی 
در ســخنانی، اظهــار داشــت: رفــع تداخــات اراضــی یکــی از ارکان و 
پیش زمینه صدور اســناد مالکیت اراضی کشــاورزی اســت که بحث 
مالکیــت افــراد و حقــوق متقابــل دولــت و مــردم در میــان اســت که 
نیازمنــد تاش گســترده و دقت بالا اســت. وی گفت: در کمیســیون 
ک از اراضی استان به مساحت حدود ۳۱  رفع تداخات اراضی ۲۴ پا
هزار و ۹۴۴ هکتار مطرح و مورد بررسی قرار گرفت که در نهایت میزان 

بیش از سه هزار و ۶۲۶ هکتار به عنوان اراضی غیر ملی تثبیت شد.

فرمانده انتظامی لرستان خبر داد؛

 توقیف خودروی حامل ۳۰ کیلوگرم حشیش 
در لرستان

: فرمانــده انتظامی  خرم آبــاد -اعظــم پاپی،خبرنگاریادگارامــروز
لرســتان از توقیــف خــودروی حامــل ۳۰ کیلوگرم حشــیش در این 
استان خبر داد.  سردار یحیی الهی اظهار داشت: مأموران پلیس 
مبارزه با مواد مخدر لرستان و مشهد با اشراف اطاعاتی از انتقال 
گر مرگ  محوله مواد مخدر با یک دستگاه ساینا توسط یک سودا
از اســتان های جنوبی به اســتان های غربی کشــور مطلع شــدند. 
کیپ های عملیاتی پلیس مبارزه  وی افــزود: با هماهنگی قضائی ا
بــا مــواد مخــدر در محورهــای مواصاتــی اســتان مســتقر و پس از 

روئیت خودروی ساینا، آن را طی اقدامی ضربتی متوقف کردند.
فرمانــده انتظامــی لرســتان بــا اشــاره بــه اینکــه در بازرســی از این 
خودرو مقدار ۳۰ کیلوگرم حشیش که به طرز ماهرانه ای جاسازی 
گر  شده بود کشف شده است، تصریح کرد: دراین رابطه یک سودا
مرگ دســتگیر و همراه پرونده تحویل مراجع قضائی شــد. ســردار 
کــه پلیــس بــا اشــراف  گران مــرگ  الهــی ضمــن هشــدار بــه ســودا
اطاعاتی با آنها برخورد قاطعانه خواهد کرد، به شهروندان توصیه 
کرد در صورت برخورد با این گونه موارد از طریق سامانه ۱۱۰ پلیس 

را در جریان قرار دهند.

رکورد تحویل روزانه تمام ادوار سیمان خوزستان 
شکسته شد

ســیمان  شــرکت   : هزاریان،خبرنگاریادگارامــروز اهواز-شــهرام 
خوزســتان بــا تحویل ۱۸ هــزار و ۲۶۰ تُن از محصــولات خود، رکورد 
جدیدی در تحویل روزانه ســیمان و کلینکر ثبت کرد. این شرکت 
بــا تحویل ۱۸ هــزار و ۲۶۰ تُن از محصولات خود، رکورد جدیدی در 

تحویل روزانه سیمان و کلینکر ثبت کرد.
و  تــاش بی وقفــه  و  عــزم جــدی  نشــان دهنــده  ایــن موفقیــت 
مجاهدانه تمامی ارکان شرکت سیمان خوزستان و ناوگان پر توان 
حمل و نقل، در راســتای تحقق شــعار سال مقام معظم رهبری و 

اهداف تعیین شده این شرکت است.
گفتنی است؛ رکورد قبلی تحویل روزانه سیمان و کلینکر مربوط به 

۹ فروردین ۱۴۰۱ و به میزان ۱۷ هزار و ۴۹۰ تّن بوده است.
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کار اســتان  کبری،خبرنگاریادگارامروز: مدیرکل  ج  -ا کر
کنــون نــرخ بیــکاری در البــرز ۷.۴ درصــد  البــرز گفــت: ا
اســت، در ایــن راســتا می تــوان بــه میــز خدمتی کــه در 
آســتانه سفر ریاســت جمهوری برگزار شد، اشاره کرد که 

۷۰ درصد آن ها جویای شغل بودند.
، تعاون و رفــاه اجتماعی  عبــدالله دارایــی، مدیــرکل کار
اســتان البــرز، در نشســت خبری بــا اصحاب رســانه، با 
اشــاره به اینکه ســهمیه البرزی برای سال جاری ایجاد 
۴۹ هزار شغل است، گفت: از این میزان حدود ۴۴ هزار 
شــغل ایجاد شــد که به عبارتی می توان گفت ۹۰ درصد 

این تعهد محقق شده است.
، تعــاون و رفــاه اجتماعــی اســتان البــرز در  مدیــرکل کار
ادامــه از کاهش نرخ بیکاری اظهار رضایت کرد و افزود: 
تــاش داریــم مابقــی ســهمیه اشــتغال تــا پایــان ســال 

محقق شود.
کار در ســقر ریاســت  دارایــی بــا اشــاره بــه اینکــه وزیــر 
جمهوری مامور بود تا مسائل و چالش های شهرستان 

طالقان را بررســی کند، اضافه کرد: حوزه تعاونی استان 
البرز ظرف ۲ ســال گذشــته به صورت ویژه بررسی شده 

است و مشکات آن را احصا کرده ایم.
کنون حدود چهار هــزار تعاونی ثبت  وی تصریــح کــرد: ا

شده در بخش های مختلف البرز وجود دارد.
دارایــی اضافــه کرد: از این تعداد یک هــزارو۱۴۲ تعاونی 
آن هــا با اشــتغالزایی ۱۳ هزار نفر فعال هســتند. در این 
میــان طــرح ســاماندهی تعاونی هــای البــرز در دســت 

اقــدام اســت و تعاونی هــای غیــر فعال منحــل خواهند 
شــد. مدیر کل تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی البرز گفت: 
در حــوزه صــادرات و ارز آوری تعاونی هــای البــرز فعــال 
کنــون نیز ۱.۶ هــزار میلیارد تومان ســرمایه  هســتند و تا
گذاری و مشــارکت در بخش تعاون البرز به ثبت رسیده 
اســت که ۹۶ درصد ســهم مردم و چهار درصد در حوزه 

دولتی و تسهیاتی است.
دارایــی اظهــار کــرد: ایــن میزان ســرمایه گــذاری بخش 
گــذاری  تعــاون در اســتان بــه جهــت تولیــد و ســرمایه 
اقتصــادی عملکــرد خوبــی اســت و بــه ســمت تقویــت 

کردن تعاونی ها پیش می رویم.
مدیــر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی البرز بیان کرد: در 
زمان حاضر بخش زیادی از مشــکات در حوزه تعاونی 
هــای البــرز برطــرف شــده و نارضایتی هــا کاهــش یافته 
است؛ تاش ها بر تقویت تعاونی های توسعه روستایی، 
شــهری ، دانــش بنیــان معطــوف شــده و طــی یکســال 
گذشته ۱۳۰ تعاونی در این بخش ها شکل گرفته است.

مدیرکل کار استان :

خ بیکاری در البرز به ۷.۴ رسید نر

خبرنــگار  مومنــی،  مریــم  اصفهــان- 
: با حضــور مدیر مخابرات  یــادگار امروز
در  نــوری  فیبــر  پــروژه  اســتان،  مرکــز 
الهیــه  هــای  ســاختمان  مجموعــه 

اصفهان به بهره برداری رسید.
رامیــن خمســه در این مراســم با اشــاره 
به لزوم تجهیز ســاختمان ها به فناوری 
هــای ارتباطــی جدیــد گفــت: مخابرات 
کم و انبوه را به فیبرنوری مجهز  منطقه اصفهان آماده است  ساختمانهای مترا

نماید.
گــی هــا و امتیــازات ســرویس اینترنــت مبتنی بــر فیبرنوری  وی ضمــن بیــان ویژ
نسبت به سرویس ADSL افزود: نیاز اقشار مختلف مردم به شبکه پایدار، امن 
و با ســرعت و کیفیت بالا از طریق این ســرویس فراهم خواهد بود و ســرعتهای 

چند برابری در استفاده از تانوما قابل تجربه خواهد بود.
در ادامــه جلســه، ابوذر فتاحی رییــس مخابرات ناحیه جنــوب اصفهان نیز به 
کنین مجموعه های مسکونی  تشریح وضعیت اجرای فیبرنوری و دسترسی سا
کز  الهیه به فیبرنوری پرداخت و از ســرعت عمل و تاشــها و زحمات پرســنل مرا

مخابراتی این ناحیه تشکر و قدردانی نمود.
شــایان ذکــر اســت مدیــر مخابرات مرکز اســتان پس از این جلســه بــا حضور در 
منــزل یکــی از مشــترکین، ضمــن تحویــل ســرویس FTTH، ســرعت بــالای این 

فناوری جدید را تست کرد.

  : وز یادگارامــر گرگان-آذری،خبرنگار
احمــر  هــال  جمعیــت  مدیرعامــل 
امدادونجــات  طــرح  آغــاز  از  گلســتان 
زمســتانه جمعیــت هال احمــر اســتان  
افــزود:  و  داد  خبــر   ۱۴۰۲ اســفند   ۲۰ تــا 
ایــن طــرح همزمــان با سراســر کشــور و 
هماهنگ با سایر دســتگاه های همکار 

در استان گلستان اجرا خواهد شد.
قاســم غریب آبادی شــامگاه چهارشــنبه ۲۲ آذر ماه در گفت وگو با خبرنگاران با 
اشــاره به آغاز طرح امداد و نجات زمســتانه در اســتان گلستان، اظهار کرد: این 
طــرح از ۲۱ آذر تــا ۲۰ اســفند ۱۴۰۲ به مدت ۹۰ شــبانه روز بــه صورت هماهنگ با 
سراســر کشــور و با همکاری سایر دستگاه ها با هدف پاسخگویی سریع و بهینه 

به حوادث و سوانح احتمالی در فصل زمستان اجرا خواهد شد.
وی با بیان اینکه به صورت روزانه ۱۰۷ نیروی عملیاتی، ۲۰ دستگاه آمبولانس، ۱۰ 
دســتگاه خودروی نجات، یک دســتگاه خودروی آرگو، یک فروند قایق نجات، 
۱۰ ســت کوهســتان، یک فروند بالگرد، ۱۲ دســتگاه موتور سیکلت و موتورخانه، 
یــک دســتگاه خــودروی فرماندهــی و ارتباطــات، ۲۷ دســتگاه وانــت تــک و دو 
کابین در طرح امدادونجات زمستانه امسال بکارگیری خواهد شد، خاطرنشان 
کرد: هال احمر اســتان با ظرفیت ۳۵ پایگاه امدادونجات، پســت ثابت، موقت 
و فصلــی، مرکــز امــدادی و کشــیک اضطــراری شــعب تابعــه بــرای اجــرای طرح 

امدادونجات در سال جاری آمادگی کامل دارد.

ح امداد و نجات زمستانه جمعیت  آغاز طر
هلال احمر گلستان

 با حضور مدیر مخابرات مرکز استان اصفهان؛
پروژه فیبر نوری در مجتمع های مسکونی الهیه 

اصفهان به بهره برداری رسید

اصفهان-مریــم مومنی،خبرنگاریادگار 
پــروژه  از  رونمایــی  آییــن  در  امــروز: 
جایگزینــی دســتگاه جــوش لیــزر فیبری 
مبارکــه،  فــولاد  در  بومی سازی شــده 
محمدیاســر طیب نیــا، مدیرعامــل ایــن 
شــرکت، اظهــار داشــت: بومی ســازی در 
کــه  فــولاد مبارکــه اتفــاق مبارکــی اســت 
طــی ۱۰ ســال اخیــر بــه علــت تحریم هــا 
باعــث  کــه  تحریم هایــی  و  داده  رخ 
طریــق  از  مــا  کشــور  صنایــع  شــدند 
مهندســی معکــوس گام هــای جدیــدی 
در راســتای تحقــق خودکفایی برداشــته 
و محدودیت هــا را پشــت ســر بگذارنــد. 
مدیرعامــل شــرکت فــولاد مبارکــه اعــام 
کــرد: قطعــات و تجهیــزات حیاتــی که در 
ســابق نقــش گلوگاهی در خطــوط تولید 
کنون با استفاده  فولاد مبارکه داشــتند، ا

از تکنولوژی هــای پیشــرفته جهانــی بــه 
صورت داخلی ســاخته و مورد اســتفاده 
دســتگاه  گذشــته،  در  گرفته انــد.  قــرار 
از  جــوش لیــزر فیبــری بــه عنــوان یکــی 
مهمترین اجزای خط تولید ما بر اساس 

تکنولوژی خارجی تأمین می شد و تا دهه 
گذشــته منتظر ســازندگان خارجــی بود. 
امــا افتخار داریم که امروزه این دســتگاه 
به دســت تخصــص و دانش متخصصان 
داخلــی طراحــی و ســاخته شــده اســت. 

محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل شرکت 
کــرد:  فــولاد مبارکــه، در اظهاراتــی اعــام 
گذشــته و از  نــگاه مــا تــا بــه امــروز رو بــه 
طریق مهندســی معکــوس بود امــا امروز 
نــگاه مــا رو بــه آینده و نــوآوری اســت. ما 
به دنبال آن هســتیم که گام های جدی 
را بــه ســوی آینــده برداریــم و بــا تمرکــز بر 
نــوآوری، بــه ارتقاء فعالیت هــای صنعتی 
بپردازیم. امیدوارم با همت عالی که طی 
دهه های گذشته نشان دادیم خواستن 
به توانســتن و خودکفایی مبدل می شــود. 
گفتنی است با حضور معاون رئیس جمهور و 
رئیس سازمان انرژی اتمی، پروژه جایگزینی 
دستگاه جوش لیزر فیبری بومی سازی شده 
بــا دســتگاه جوش لیــزر گازی شــرکت فولاد 
مبارکه به همت مرکز علوم و فنون لیزر ایران 

با موفقیت انجام شد.
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داســتان انتخاب ســرمربی تیم ملی والیبال وارد 
مرحله جدیدی شد. 

در حالی کــه همیــن هفتــه قبل وحیــد مرادی 
سرپرست جدید فدراســیون والیبال خبر از حضور 
ســعید معروف، روبرتو پیازا یا توماس توتولو روی 
نیمکت تیم ملی والیبال ایران داده بود ناگهان یک 

گزینه جدید و البته جذاب به لیست اضافه شد.
آنجلو لورنزتی سرمربی با تجربه و حال حاضر پروجا 
ایتالیا که با این تیم قهرمان جام باشگاه های جهان 
شد و در لیگ ســری آ ایتالیا نیز جایگاه خوبی در 
جدول دارد به یــک گزینه جدی برای هدایت تیم 

ملی والیبال ایران بدل شــده اســت. لورنزتی این 
ســال ها نامش با موفقیت گره خورده است و در هر 
تیمی که حضور داشته توانسته موفق باشد. او فصل 
گذشــته نیز با ترنتینو عنوان قهرمانی سوپر لیگای 
ایتالیا را به دســت آورد، حالا به گزینه های هدایت 

تیم ملی والیبال ایران اضافه شده است. 
او نسبت به گزینه های دیگر چند مزیت خاص دارد، 
علاوه بــر اینکه کارنامه پربارتــری دارد، بر خلاف 
روبرتو پیازا ســرمربی تیم ملی هیچ کشوری نیست 
و می تواند راحت تر از پیازا به تیم ملی والیبال ایران 
بیایــد. در عین حال نکته منفــی او عدم مربیگری 

در تیم های ملی در ســال های گذشــته اســت و 
معلوم نیســت او اگر هدایت تیم  ملی والیبال ایران 
را برعهده بگیرد بتواند همچون والیبال باشــگاهی 

موفق باشد.
البته کار فدراســیون برای راضی کردن او بســیار 
سخت خواهد بود، فدراســیون والیبال ایران برای 
آنکــه او را جــذب کند علاوه بر این کــه باید با او 
قــراردادی نجومی ببندد، بایــد مبلغی جریمه نیز 
به فدراســیون ایتالیا بپردازد که کار را برای وحید 
مرادی سرپرســت فدراسیون والیبال دشوار خواهد 

کرد.

لورنزتی در حال حاضر در بین مربیان لیگ والیبال 
ایتالیا یکی از بیشترین دستمزدها را می گیرد و باید 
دیــد او به زمینه کار در تیم  هــای ملی علاقه دارد 
یا ترجیح می دهد در همان باشــگاهی به کار خود 

ادامه دهد.

ورزش - سلامت

معده خالی معمولًا دلیلی برای احســاس ناراحتی، مه مغزی و مشــکل در 
تمرکز است.

به نقل از هلث، شــما ممکن است در اواخر صبح یا اوایل بعدازظهر، صدای 
غرغر شکم خود را احساس کنید که نشان دهنده نیاز به مصرف غذاست و 
پس از آن ممکن است نتوانید به چیزهای دیگری فکر کنید. برخلاف تصور 
برخی افراد، مصرف میان وعده آنقدرها هم که فکر می کنید بد نیست. آنها 
یک مورد عالی برای کاهش انرژی هســتند و حتی ممکن است از پرخوری 

شما در وعده غذایی معمول بعدی جلوگیری کنند.
انتخــاب محبوب برای میان وعده، آن دســته از وعده هــای غذایی رژیمی 
بســته بندی شــده ای هســتند که می توانیم به وفــور در پمپ بنزین ها، 
خواربارفروشی ها یا فروشگاه ها پیدا کنیم. ما در مورد کیک، چیپس و غیره 
صحبت می کنیم، با این حال، به گفته کارشناسان تغذیه، اینها انتخاب های 

ضعیفی برای معده خالی هستند.
هــدف از میان وعده ها این اســت که از یک وعــده خوراکی کوچک برای 
گذراندن بقیه روزتان استفاده کنید اما میان وعده های رژیمی واقعاً مشکل 

گرسنگی را کاهش نمی دهند.
همانطــور که جولی والش، متخصص تغذیه توضیح داد: مشــکل برخی از 
چیپس ها این است که مواد مغذی زیاد و  فیبر زیادی در آنها وجود ندارد؛ 
بنابراین شــما چیزی دریافت نمی کنید که سیر شوید با این حال، این تنها 
دلیلی نیســت که چرا میان وعده های رژیمــی ایده بدی برای معده خالی 

هستند.
فریب بســته بندی هایی که این تصور را به شــما می دهند که چیزی سالم 
مصرف می کنید را نخورید. بسته های میان وعده های رژیمی همچنان مواد 

غذایی فرآوری شده هستند.

وی خاطرنشــان کرد: به علاوه، کوکی ها و سایر مواد غذایی از این قبیل با 
آرد تصفیه شــده تهیه می شــوند که با افزایش وزن، مقاومت به انسولین و 

التهاب روده مرتبط هستند.
هر چیزی که فرآوری شــده اســت با افزودن مواد نگهدارنده مانند نمک، 
شــکر و سایر مواد برای افزایش ماندگاری و افزایش طعم همراه است. اینها 
می توانند به سرعت کالری اضافه کنند، به خصوص اگر تصمیم دارید معده 

خود را با بسته های میان وعده پر کنید.
از آنجایی که اکثر این بســته های رژیمی به عنوان خوراکی های کوچک به 
بازار عرضه می شــوند، غریزه شما ممکن است خرید بیش از یک بسته این 
مواد از فروشگاه باشد به هر حال، دلیل اصلی مصرف تنقلات این است که 
شکم غرغرو خود را سیر کنید، با این حال، حتی بدون اینکه متوجه شوید، 

کالری دریافتی روزانه خود را افزایش می دهید.
به زبان ســاده، پرهیز از مصرف هر خوراکی که پردازش شده باشد بهترین 
خود قبل از ترک خانه برای آن روز باشد.راه خواهد بود و این مورد ممکن اســت شامل بسته بندی میان وعده برای 

کدام تنقلات را نباید با معده خالی مصرف کرد

غیرمنتظره از سرپرست جدید؛

آغاز مذاکرات ایران با گران ترین سرمربی جهان

یکصد و دوم با تســاوی یک بــر یک دو تیم 
اســتقلال و پرســپولیس به پایان رسید . این 
بازی هر چند از حیــث فنی یکی از بازی های 
بی کیفیت دو تیم در سالهای اخیر بود اما این 
پرسپولیس بود که در نیمه نخست بازی بهتری 

ارائه کرد.

اولین استفاده VAR در تاریخ فوتبال ایران در دقیقه 
11 رقم خورد ،  پس از متوقف شــدن بازی در صحنه 
مصدومیت بیرانوند، موعود بنیادی فر بنابر درخواست 
داوران ویدئویــی عراقی به کنار زمیــن آمد تا صحنه 
مشــکوک قبلی در دقیقه 9 روی ارسال از کرنر برای 

پرسپولیس را بازبینی کند. 
داور اما  در این صحنه برخلاف پیشنهاد داور ویدئویی، 
برخورد آرمین ســهرابیان با شهاب زاهدی در محوطه 
جریمه اســتقلال را پنالتی تشــخیص نداد و بازی را 

دنبال کرد.
شــاگردان گل محمدی هر چند نیمه اول را با نمایش 
بهتر دنبال کرد ولی به گل نرســید تــا دو تیم بدون 
گل زده به رختکن بروند. پرسپولیس در نیمه نخست 

بــا مالکیت توپ و پاس های کوتاه ســعی کرد که به 
دروازه استقلال نزدیک شود اما شاگردان نکونام نیز با 
استراتژی پرس از جلو در دقایقی از بازی عملا مانع از 
بازیسازی مدافعین پرسپولیس و ساخت بازی از عقب 
آن ها شــدند و همین موضوع باعث شد تا پرسپولیس 
نتوانــد به راحتی با وجود حفــظ توپ و مالکیت بازی 
، موقعیت ســازی کند و تنهــا در یک موقعیت تا فتح 

دروازه استقلال پیش رفت اما راه به جایی نبرد .
اســتقلال بازی را در نیمه دوم بســت ، پرس از جلو 
و بســتن کناره ها با بــازی خوب یامــگا و جلالی و 
همچنین پرس شدید در میانه های میدان باعث شد تا 

پرسپولیس نمایش نیمه اول را نتواند ارائه کند.
در نیمه دوم اما گل محمدی تصمیم به تعویض گرفت  

و پرســپولیس پس از تعویض های هجومی توانست با 
شوت تماشایی امید عالیشاه در دقیقه 77 به گل برسد 
. پاس بلند وحدت هنانوف در ســمت راست زمین را 
آرمین ســهرابیان با دفع رو به عقــب و پاس بلند به 
حسین حســینی دروازه بان استقلال  رساند که او  با 
ضربه سر توپ را دفع کرد  و در ادامه هم روزبه چشمی 
همیــن کار را کرد، اما امید عالیشــاه پشــت محوطه 
جریمه صاحب توپ شــد و با شوت سرضرب زمینی و 
فنی، توپ را به گوشــه دروازه فرستاد و پرسپولیس را 

برخلاف جریان بازی به گل رساند.
در دقیقه هشتاد پرسپولیس می توانست حتی به گل 
دوم نیز برسد ،  شوت تماشایی امید عالیشاه با اختلاف 

کم از کنار دروازه استقلال به بیرون رفت.

دقیقــه 83 پیمان بابایی که به میــدان آمده بود  در 
برخورد با علی نعمتی در محوطه جریمه پرســپولیس 
سرنگون شــد اما داور در این صحنه اعتقادی به اعلام 
پنالتــی نداشــت.، داور عراقی برای بــار دوم بازبینی 
صحنه داور مســابقه را فراخواند ،  موعود بنیادی فر اما 
پــس از 6 دقیقه توقف بازی و بازبینی ویدئویی پنالتی 

را تایید نکرد و بازی را ادامه داد. 
اســتقلال روی ارســال از جناحیــن برای اســتفاده 
مهاجمین بلندقامت خود اصرار داشت ،  آرش رضاوند 
در محوطــه جریمه پرســپولیس در برخورد و تکل با 
نعمتی ســرنگون شــد که باز هم بنیادی فر اعتقادی 
به پنالتی نداشــت ،  در ادامه با اعلام کمک ویدئویی 
دوبــاره صحنه را بازبینی کرد و ایــن بار بر خلاف دو 
صحنــه قبلی در ســوت خود دمید و به نشــان ضربه 
پنالتی به ســمت نقطه پتالتی حرکت کرد ،  یامگا به 
خونسردی تمام بر خلاف جهت حرکت بیرانوند دروازه 
پرسپولیسی ها را گشــود تا استقلال بازی باخته را با 

تساوی عوض کند.
با وجود اســتفاده از سیســتم کمک داور ویدئویی در 
دربی پایتخت، باز هم این بازی از ابتدا تا انتهای بازی  
با جنجال داوری مواجه شــد و صحنه های مشکوک 
متعــددی رخ داد ، اولین بازی تاریخ لیگ برتر فوتبال 
ایران با اســتفاده از وی ای آر و حضور تماشــاگران زن 
در دربی از نکات ویــژه دربی یکصدو دوم بود ،  بازی 
بی کیفیت و بســته دو تیم گرچــه بارها بازی بخاطر 
بازبینی داور متوقف شــد اما در نهایت یک پنالتی به 
سود استقلال به دست آمد و سرنوشت مسابقه را تغییر 
داد و نگذاشت پرسپولیس به برتری برسد تا  " وی ای آر 

" نتیجه بازی را رقم زند .

محققــان برخی از ســبک های زندگی را 
شناسایی کرده اند که می تواند خطر سرطان 
را تا ۳۰ درصد کاهش دهد.رعایت بیشــتر 
از سرطان که سبک  پیشگیری  توصیه های 
زندگی سالم را تشویق می کند، خطر ابتلا به 
برخی سرطان های خاص  و  انواع سرطان ها 

را کاهش می دهد.

رفتارهای ســالم می توانند به بهبود سلامت شما 
و کاهــش خطر ابتلا به بســیاری از ســرطان ها 
همچنین بیماری های قلبی، سکته، دیابت و پوکی 
اســتخوان کمک کنند و حتــی تغییرات کوچک 
می تواند تاثیر زیادی داشته باشد؛ بنابراین کنترل 
ســلامتی خود را به دســت بگیرید و دوستان و 
خانواده خود را نیز تشــویق کنیــد که این کار را 

انجام دهند.
برای شــروع یک یــا دو رفتــار را انتخاب کنید. 
هنگامــی که آنها را حذف کردید، به ســراغ بقیه 
برویــد. هــر روز فعالیت بدنی و حرکــت را وارد 
زندگی خود کنید. زمان حضور در مقابل تلویزیون 

و رایانه را محدود و سعی کنید بیشتر بایستید.
از رژیم غذایی غنی از میوه ها، سبزیجات و غلات 
کامل استفاده کنید. وعده های کوچکتر را انتخاب، 
آهســته تر غذا بخورید و نوشیدنی های شیرین را 

محدود کنید.
نتایج تحقیق جدید برخی از گزینه های کلیدی در 
سبک زندگی را شناسایی کرده است که می تواند 
خطر ابتلا به ســرطان های خاص را تا ۳۰ درصد 
کاهــش دهد. این موارد شــامل محــدود کردن 
مصرف گوشت قرمز به سه وعده در هفته، پرهیز 
از نوشیدنی های شیرین و حفظ رژیم غذایی غنی 

از فیبر است.
فعالیت بدنی منظم، دســتیابی به وزن مناسب و 

به حداقل رســاندن مصرف فســت فود نیز نقش 
مهمی ایفا می کند. نکته قابل توجه، پرهیز کامل 
از مصرف الکل به عنوان یکی دیگر از مراحل مهم 

در پیشگیری از سرطان خواهد بود.
ایــن تحقیــق بــا هــدف ارزیابــی اثربخشــی 
دستورالعمل های قبلی ایجاد شده توسط صندوق 
تحقیقات ســرطان جهانی )WCRF( و موسسه 
توسط   ،)AICR( ســرطان  تحقیقات  آمریکایی 

دانشمندان دانشگاه نیوکاسل بریتانیا انجام شد.
این مطالعه شــامل تجزیه وتحلیــل داده های ۹۴ 
هزار و ۷۷۸ بزرگسال بریتانیایی با میانگین سنی 
۵۶ سال، با اســتفاده از اطلاعات گزارش شده در 
مورد رژیم غذایی و ورزش، همراه با شاخص توده 

بدن )BMI( و اندازه گیری دور کمر بود.
شــرکت کنندگان بر اســاس پایبنــدی آنان به 
هفت توصیه از ۱۰ توصیه اصلی ارزیابی شــدند. 
به دلیــل محدودیت داده ها، برخــی از توصیه ها 
مانند اجتناب از مکمل های ضد سرطان و رعایت 
دستورالعمل های پزشکی تشخیص پس از سرطان 

از مطالعه حذف شدند.
محققان تشــخیص های ســرطان را در دوره ای 
هشت ساله با اســتفاده از داده های ثبت سرطان، 

تنظیم برای عواملی مانند ســن، جنس، وضعیت 
اجتماعی اقتصادی، قومیت و عادت های ســیگار 

کشیدن دنبال کردند.
در طول ایــن مطالعه، ۷۲۹۶ شــرکت کننده )۸ 
درصد( مبتلا به ســرطان تشــخیص داده شدند. 
این یافته ها ارتباط واضحی را بین پایبندی به این 
توصیه های ســبک زندگی و کاهش خطر ابتلا به 

سرطان نشان داد.
به ازای هر دســتورالعمل پیروی شده، خطر ابتلا 
به سرطان ۷درصد کاهش یافت. شرکت کنندگانی 
که نمرات پایبندی ۴.۵ یا بالاتر را داشــتند، ۱۶ 
درصد کاهش خطر ابتلا به همه ســرطان ها را در 
مقایسه با افرادی که امتیاز ۳.۵ یا کمتر داشتند، 

نشان دادند.
ارتباط مصرف فست فود با سرطان به نقش آن در 
چاقی نسبت داده شد که می تواند باعث تغییرات 
هورمونی شود و رشد تومور را تقویت کند. گوشت 
قرمز و فرآوری شــده به دلیل داشــتن ترکیبات 
بالقــوه مضر مورد توجه قرار گرفتند، در حالی که 
الکل مرتبط با آســیب دی ان ای و سرطان های 

مختلف مورد توجه قرار گرفت.
با ایــن حال، یافته های منتشــر شــده در مجله 
BMC Medicine بر اهمیت انتخاب ســبک 

زندگی در پیشگیری از سرطان تاکید می کند.
محققــان برخی از غذاهایی که ممکن اســت به 
دلیل خواص آنتی اکســیدانی، ضد التهابی و غنی 
از مواد مغذی، خطر سرطان را کاهش دهند را در 

ذیل معرفی کردند:
ســبزیجات با برگ ســبز مانند اسفناج و کلم که 
مملو از ویتامین ها، مواد معدنی و آنتی اکسیدان ها 
هستند. توت ها، به ویژه زغال اخته، توت فرنگی و 
شاه توت، سرشار از آنتی اکسیدان ها و ویتامین ها 

هستند.

قضاوت یک تیم داوری از ایران در لیگ عربستان 

یک تیــم داوری از ایران قضاوت چند دیدار را در لیگ دســته اول 
عربستان برعهده خواهد گرفت.

به نقل از الشرق الاوسط، کمیته داوران فدراسیون فوتبال عربستان 
اعــلام کرد که طبق تفاهم نامه ای که با ۲ فدراســیون فوتبال ایران 
و مالزی امضا کرده، قرار اســت یک دو تیم داوری از این کشــورها 

قضاوت چند بازی را در لیگ دسته اول عربستان برعهده بگیرند.
طبق اعلام کمیته داوری فدراســیون فوتبال عربســتان تیم داوری 
ایران از سه داور تشکیل می شود که داور وسط »موعود بنیادی فر« 
است و »حسین منوچهری« و »ســعید عزت الله« هم کمک های او 

هستند.
قرار اســت آن ها قضاوت سه بازی از هفته ۱۳ تا ۱۶ لیگ دسته اول 

عربستان را برعهده بگیرند.
شــایان ذکر اســت که این دو تیم داوری به طور رســمی از سوی 
کمیته داوران کنفدراسیون فوتبال آسیا برای قضاوت مسابقات جام 
ملت های آســیا ۲۰۲۴ که دی ماه آینده قطر میزبانی آن را بر عهده 

خواهد داشت، تایید شده اند.

حضور هادی چوپان در رقابت های آرلوند کلاسیک
 

نام برترین نماینده بدنســازی ایران در لیســت ورزشکاران حاضر در 
مسابقات آرلوند کلاسیک سال ۲۰۲۴ درج شد. 

رقابت های آرلوند کلاســیک توسط کمپانی NPC از ۱۱ اسفند آغاز 
می شــود که یکی از اتفاقات جالب آن حضــور هادی چوپان، برترین 

نماینده بدنسازی ایران، برای اولین بار در این رقابت ها است.
البته به جز هادی برخی دیگر از نامداران وزن آزاد مسترالمپیا نیز در 

این رقابت حضور دارند.
چوپان که ســال ۲۰۲۲ موفق به کســب قهرمانی مسترالمپیا شد و 
امسال نتوانست این جایگاه را کسب کند و در جایگاه دوم قرار گرفت. 
او تصمیم دارد که در آرلوند کلاسیک به همراه برخی قهرمانان دیگر 
مســترالمپیا شــرکت کند تا هم خود را بیش از پیش بسنجد و هم 

آمادگی  لازم برای کسب قهرمانی بعدی مسترالمپیا را کسب کند.
از دیگر رقبای هادی می توان به سامســون دائودا نفر سوم مسترالمپیا 
۲۰۲۳، اندرو جکد، رافایل براندائو، اکیم ویلیامز، جاســتین رودریگز، 
مارســلو دی انجلیس، روبیل ماســکورا، جیمــز هالینگز هد، محمد 

شعبان، آنتوان وایلانت و جاناتان دلاروسا اشاره کرد.

کوتاه از ورزش

سلامت

VAR نتیجه بازی را رقم زد 

پرسپولیسمعترض،استقلالشادمان!

دوری از سرطان با راهکارهای ساده

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی
و ساختمان های فاقد سند رسمی حوزه ثبتی قائم شهر

نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی مصوب 1390/09/20 املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده 
یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی قائم شهر مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه 
و بلامعارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به شرح ذیل 

آگهی می گردد:
املاک متقاضیان واقع در قریه چمازکتی پلاک 5۹ اصلی بخش 16

1277۹ فرعی به نام آقای اصغر همتی باروق نسبت به ششدانگ اعیان و 230 
سیر از 240 سیر مشاع عرصه میزان ده سیر عرصه وقف است به مساحت 134.15 
متر مربع خریداری بدون واسطه از خانم لیلا پاریاب مالک رسمی لذا به موجب ماده 
3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و ماده 
13 آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه 
محلی / کثیرالانتشار در شهرها منتشر و در روستاها علاوه بر انتشار آگهی رای هیات 
الصاق تا در صورتی که اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید 
از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض 
خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل 
نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت 
اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در 
مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی 
محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند 

مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/09/11
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/09/27

مرتضی قاسم پور - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان قائم شهر

شناسه آگهی : 16133۰1

آگهی ابلاغ مفاد رای صادره از طرف هیئت موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی املاک

و ساختمان های فاقد سند رسمی مصوب سال 1390/09/20
 1402 /  08 / برابر رأی شماره 8399 14026030105700 مورخ 15 
صادره از هیأت موضوع قانون  تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی ، املاک 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 20 / 9 / 1390 مستقر در اداره 
ثبت اسناد و املاک شهریار تصرفات مالکانه حسن اسدی فرزند حسین 
به صورت ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 120 متر مربع قسمتی 
از پلاک 1415 فرعی از 50 اصلی واقع در شهریار محرز گردیده که برای 
آن پلاک 13771 فرعی از 50 اصلی اختصاص یافته است و برابر محتویات 
پرونده ثبتی و دفتر املاک مربوطه ششدانگ سند مالکیت اصلی بشماره 
شماره  ذیل  جلد 359  املاک  دفتر  صفحه 185  چایی 3/458073در 
62210 بنام آقای قاسم صالح فر فرزند محمد حسن ثبت و صادر گردیده 
است سپس مورد ثبت برابر سند انتقال شماره 49014 تاریخ 1360/10/17 
دفترخانه 2 شهریار به آقایان سید صالح / رهنما و ولی اله / درخشان گردیده 
است.سپس در اجرای آراء هیات ماده 147 قانون ثبت مساحتهای 320/10 
و 300 متر مربع تحب پلاک 7918 و 7933 منتزع گردیده است سپس 
مورخ 1393/5/9 خلاصه معامله شماره 49014 زائد گرفته شده است 
همچنین بموجب آراء هیات قانون تعیین تکلیف مساحتهای320,4 و 180 
مترمربع تحت پلاکهای 10213 و 10740 فرعی منتزع شده است و سند 
جداگانه نیز صادر شده است و در ضمن ملک مربوطه از مالکیت ولی اله 
درخشان و سید صالح رهنما  می باشد که نامبرده در هیات حضور نیافته و 
هیات مقرر نموده با اعمال ماده 3 قانون مذکور و ماده 13 آیین نامه اجرائی 
آن مصوب1391/04/25 نسبت به صدور سند مالکیت به نام متصرف فوق 
الذکر اقدام شود لذا بدین وسیله مفاد رای  صادره به نامبرده وبه  اشخاص 
ذینفع جهت اطلاع در دو نوبت با فاصله پانزده  روز آگهی می گردد که 
چنانچه به مفاد  رای صادره اعتراض دارند اعتراض خود را ظرف مدت دو ماه 
از تاریخ انتشار اولین آگهی به اداره ثبت اسناد و املاک شهریار تسلیم و رسید 
دریافت دارند و در صورت عدم اعتراض ظرف  مهلت مقرراین  اداره نسبت به 
صدور سند مالکیت برابر مقررات اقدام خواهد نمود.ضمناصدور سند مالکیت 

مانع مراجعه متضرربه دادگاه   نخواهد بود. م الف 10۹50
نوبت اول چاپ : 1402/09/12    نوبت دوم چاپ : 1402/09/27
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آگهی ابلاغ مفاد رای صادره از طرف هیئت موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی املاک و 

ساختمان های فاقد سند رسمی مصوب سال 1390/09/20
برابر رای شماره 8257 14026030105700 مورخ 1402/08/11 صادره از هیات موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی ، املاک و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 
1390/9/20 مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک شهریار تصرفات مالکانه فرخ عطالو فرزند 
خسرو به صورت ششدانگ یک باب خانه به مساحت 30 / 185 متر مربع قسمتی از پلاک 
691 فرعی از 53 اصلی واقع در شهریار محرز گردیده که برای آن پلاک 9299 فرعی از 53 
اصلی اختصاص یافته است و برابر محتویات پرونده ثبتی و دفتر املاک مربوطه یک قطعه 
زمین نوع ملک طلق با کاربری به پلاک ثبتی 691 فرعی از 53 اصلی ، مفروز و مجزا شده از 
165فرعی  از اصلی مذکور ، قطعه در طبقه و واقع در بخش 00 ناحیه 00 حوزه ثبت ملک 
شهریار استان تهران به مساحت 1850 متر مربع که مالکیت حیدر مراد / ویسی فر فرزند 
شامراد شماره شناسنامه 4200279592 تاریخ تولد 1331/01/01 صادره از نورآباد )دلفان( 
دارای شماره ملی 4200279592 با جز سهم 125 از کل سهم 1850بعنوان  مالک صد و 
بیست و پنج سهم مشاع از یک هزار و هشتصد و پنجاه سهم متن سهم :125 متر مربع مشاع 
از ششدانگ با شماره مستند مالکیت 12711 تاریخ 1387/04/06  موضوع سند مالکیت 
اصلی بشماره چاپی 0117169 سری ب سال 85 که در صفحه 289 دفتر املاک جلد 
1403 ذیل شماره 199521 ثبت گردیده است. مالکیت فضل الله / میرزائی فرزند محمد تقی 
خان شماره شناسنامه 13356 تاریخ تولد 1346/03/21 صادره از هرسین دارای شماره ملی 
3319282719 با جز سهم62,5از کل سهم   1850 بعنوان مالک شصت و دو ممیز پنج دهم 
سهم مشاع از یک هزار و هشتصد و پنجاه سهم متن سهم: 62,5 متر مربع مشاع از ششدانگ 
با شماره مستند مالکیت 12662 تاریخ 1387/04/03 موضوع سند مالکیت اصلی بشماره 
چاپی 0117168 سری ب سال 85 که در صفحه 287 دفتر املاک جلد 1403 ذیل شماره 
199521 ثبت گردیده است و مالکیت مجتبی / میرزایی فرزند محمد تقی شماره شناسنامه 
189 تاریخ تولد 1365/03/02 صادره از نورآباد )دلفان( دارای شماره ملی 4208734728 با 
جز سهم 62,5 از کل سهم 1850 بعنوان مالک شصت و دو ممیز پنج دهم سهم مشاع از یک 
هزار و هشتصد و پنجاه سهم متن سهم: 62,5 متر مربع مشاع از ششدانگ با شماره مستند 
مالکیت 12664 تاریخ 1387/04/03 موضوع سند مالکیت اصلی بشماره چاپی 0117167 
سری ب سال 85 که در صفحه 285 دفتر املاک جلد 1403 ذیل شماره 199521 ثبت 
گردیده است و در ضمن ملک مربوطه از مالکیت مجتبی میرزایی و حیدر مراد ویسی فر و 
فضل الله میرزایی میباشد که نامبرده در هیات حضور نیافته و هیات مقرر نموده با اعمال ماده 
3 قانون مذکور و ماده 13 آیین نامه اجرائی آن مصوب1391/04/25 نسبت به صدور سند 
مالکیت به نام متصرف فوق الذکر اقدام شود لذا بدین وسیله مفاد رای  صادره به نامبرده وبه  
اشخاص ذینفع جهت اطلاع در دو نوبت با فاصله پانزده  روز آگهی می گردد که چنانچه به 
مفاد  رای صادره اعتراض دارند اعتراض خود را ظرف مدت دو ماه از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به اداره ثبت اسناد و املاک شهریار تسلیم و رسید دریافت دارند و در صورت عدم اعتراض 
ظرف  مهلت مقرراین  اداره نسبت به صدور سند مالکیت برابر مقررات اقدام خواهد نمود.

ضمناصدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرربه دادگاه   نخواهد بود. م الف 10۹88
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/09/27    تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/10/12
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عباس دارایی/ یادگارامروز
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 ایران سومین تولید کننده نفت اوپک

تولید نفت خام ایران بر اساس تازه ترین گزارش اوپک، در ماه نوامبر )آبان ماه 
- آذرماه( با ۷ هزار بشکه افزایش به ۳ میلیون و ۱۲۸ هزار بشکه رسید.

به نقل از دبیرخانه سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک(، گزارش ماه 
دسامبر اوپک که روز چهارشنبه )۲۲ آذرماه( منتشر شد نشان می دهد ۱۳ 
عضو این ســازمان بر اســاس گزارش منابع ثانویه در ماه نوامبر )آبان ماه – 
آذرماه( ۲۷ میلیون و ۸۳۷ هزار بشــکه نفت خام تولید کردند که ۵۷ هزار 

بشکه کمتر از ۲۷ میلیون و ۸۹۵ هزار بشکه ماه اکتبر است.
بر اســاس گزارش ماه دســامبر دبیرخانه اوپک، پس از عربســتان با تولید 
روزانه ۸ میلیون و ۹۹۸ هزار بشــکه، عراق با تولید روزانه ۴ میلیون و ۲۷۸ 
هزار بشــکه، ایران با تولید روزانه ۳ میلیون و ۱۲۸ بشــکه جایگاه سومین 

تولیدکننده این سازمان را حفظ کرد.
بر اســاس گزارش منابع ثانویه، ایران در ماه نوامبر ۳ میلیون و ۱۲۸ بشکه 
نفت خام تولید کرده که ۷ هزار بشــکه بیشــتر از ماه اکتبر ۲۰۲۳ )مهرماه 

- آبان ماه( بوده است.
بر اســاس این گزارش، تولید هفت عضو این سازمان در دوره مورد بررسی 
با افزایش همراه بوده که بیشــترین افزایش تولید با ۲۳ هزار بشکه در روز 

مربوط به ونزوئلاست.
ایــران، ونزوئلا و لیبی از توافق کاهش عرضه ائتــلاف تولیدکنندگان عضو 
سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( و غیراوپک )اوپک پلاس( معاف 

هستند.
قیمت نفت خام ســنگین ایران بر اساس تازه ترین گزارش ماهانه اوپک، در 
ماه نوامبر نسبت به ماه اکتبر سال ۲۰۲۳ میلادی ۶ دلار و ۵۵ سنت معادل 

۷.۲ درصد کاهش یافته است.
قیمــت نفت خام ســنگین ایران در ماه نوامبر ۲۰۲۳، ۸۵ دلار ثبت شــد، 
در حالــی که این رقم در ماه اکتبر ۲۰۲۳، ۹۱ دلار و ۵۵ ســنت برای هر 

بشکه بود.
میانگین قیمت نفت خام ســنگین ایران در سال ۲۰۲۲ میلادی ۱۰۱ دلار 

و ۷۶ سنت بوده است.
قیمت ســبد نفتی اوپک هم در ماه نوامبر ۲۰۲۳ به ۸۴ دلار و ۹۲ ســنت 
برای هر بشــکه رسید که ۶ دلار و ۸۶ سنت )۷.۵ درصد( کمتر از ماه اکتبر 

۲۰۲۳ است.
بر اساس تازه ترین گزارش ماهانه دبیرخانه اوپک )دسامبر(، تقاضای جهانی 
نفت خام برای ســال ۲۰۲۳ میلادی بدون تغییر نســبت به برآورد پیشین 
)گــزارش ماه اکتبر( با ۲ میلیون و ۴۶۰ هزار بشــکه افزایش روزانه همراه 
خواهــد بود. مجموع تقاضای نفت جهان برای ســال ۲۰۲۳ میلادی ۱۰۲ 

میلیون و ۱۱۰ هزار بشکه پیش بینی شده است.
اوپک در گزارش ماهانه خود همچنین پیش بینی کرد تقاضای جهانی نفت 
در سال ۲۰۲۴، ۲ میلیون و ۲۵۰ هزار بشکه در روز افزایش خواهد یافت و 

به مجموع ۱۰۴ میلیون و ۳۶۰ هزار بشکه در روز می رسد.

مدیرعامل آبفای کشور عنوان کرد 

جایگزینی یک میلیارد مترمکعب 
از مصارف آب صنایع با پساب 

مدیرعامل آبفای کشور گفت: پایش هفتگی درحال انجام است که هرچه 
زودتر و سریع تر بتوانیم پســاب های فاضلاب را در بخش صنایع آب بری 
که امکان اســتفاده از آب پســاب را برای جایگزین آب باکیفیت دارند، 

جایگزین کنیم.
هاشــم امینی، مدیرعامل شرکت مهندســی آب و فاضلاب کشور، اظهار 
داشــت: امروز شــدت مصرف، چالش جدی بخش انرژی و کلان کشور 
اســت و در بخش آب نیز این شــدت مصرف بالا، در بخش های مختلف 

دیده می شود.
وی افزود: شــدت مصرف در کشور، هم برای نسل فعلی و هم برای نسل 
آینده، مشکل آفرین خواهد بود و نگاه توسعه پایدار، در این شرایط مصرف 

غیربهینه، محقق نخواهد شد.
مدیرعامل شــرکت مهندسی آب و فاضلاب کشــور خاطرنشان کرد: در 
تمامی بخش ها، از جمله مصارف شــرب، کشاورزی و صنعت باید در روند 

مصرف بازنگری و روندها را به سمت بهینه مصرف کردن اصلاح کنیم.
وی ادامه داد: درحال گذراندن چهارمین سال پیاپی خشکسالی در کشور 
هستیم و علی رغم پیش بینی های سازمان هواشناسی، مبنی بر بارش های 
نرمال و فرانرمال، متأسفانه شاهد کاهش بارش ها در پاییز امسال بوده ایم.

امینی با بیان اینکه "کاهش بارش ها نگرانی ها در حوزه منابع آب کشــور 
را افزایش داده"، گفت: در چنین شــرایطی وظایف ما بیشــتر می شود و 
بایستی مدیریت علمی و جهادی در زمینه تأمین آب و مصرف آن داشته 

باشیم..
امینی با بیان اینکه "اســتفاده از منابع آب خاکســتری یکی از مصادیق 
اصلاح روند موجود است"، گفت: با اتفاقاتی که در مجموعه وزارت نیرو و 
اقناع دولت و همراهی مجلس شــورای اسلامی رخ داد باعث شد که بند 
ع تبصره ۸ قانون بودجه ۱۴۰۲ را داشته باشیم و در برنامه هفتم توسعه 

روی موضوع استفاده از پساب ها تأکید کنیم.
وی افزود: در گذشته پساب ها را به عنوان آب زاید و مخل محیط زیست 
و بهداشــت قلمداد می کردند که این نگاه امروز اصلاح شــده و پساب به 
عنــوان یکی از ظرفیت های منابع غیرمتعارف آب در نظر گرفته شــده و 

روی آن در حال برنامه ریزی هستیم.
مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور با اشاره به اینکه بخشی 
از مصرف آب کشور در بخش صنعتی در صنایع عمده ای چون فولادی ها، 
پتروشــیمی ها، معادن، پالایشــگاه ها و نیروگاه ها صورت می گیرد، گفت: 
می توان مصارف صنعتی را با پســاب جایگزین کــرد که در این صورت، 
اصلاح موثری در بحث افزایــش بهره وری و مدیریت مصارف آب صورت 

خواهد گرفت.
وی ادامــه داد: برنامه ریــزی دقیق و پایش هفتگــی در مجموعه وزارت 
نیرو درحال انجام اســت که هرچه زودتر و ســریع تر بتوانیم پساب های 
فاضلاب را در بخش صنایع آب بری که امکان استفاده از آب پساب را برای 

جایگزین آب باکیفیت دارند، جایگزین کنیم.
امینی خاطرنشــان کرد: این ظرفیت وجود دارد که ســالانه ۱ میلیارد و 
۶۰۰ میلیون مترمکعب پساب را با آب متعارف در بخش صنعت جایگزین 
کنیم که در ســنوات گذشــته در قالب قراردادهای بیع متفابل با بخشی 
از پتروشیمی ها، فولادی ها و نیروگاه های کشور، طرح هایی در این زمینه 
اجرایی شــده و در مجموع تا امروز ۳۱۳ میلیون مترمکعب قرارداد بسته 
شــده اســت. وی ادامه داد: برنامه دولت این است که با استفاده از بند ع 
تبصره ۸ قانون بودجه، تا پایان دولت ســیزدهم، این رقم به یک میلیارد 

مترمکعب برسد.

نفت و انرژی

معاون وزیر نیرو با اعلام اینکه تابســتان امســال ۱۲ 
هزار مگاوات ناترازی برق داشــتیم، گفت: سال آینده 
پیش بینی می شود به این میزان ۵ درصد اضافه شود. 
محمود کمانی معاون وزیر و رئیس سازمان انرژی های 
تجدید پذیر و بهره وری انرژی برق )ساتبا( با اشاره به 
اینکه ناترازی جــدی در حوزه آب و برق وجود دارد، 
گفت: در پیک تابستان امسال، مصرف برق به ۷۳ هزار 
و ۵۰۰ مگاوات رسید که دو ماه تداوم داشت، در حالی 

که عملًا تولید حداکثر نیروگاه های کشــور حدود ۶۱ 
هــزار و ۵۰۰ مگاوات بود، بنابراین در حدود ۱۲ هزار 
مگاوات ناترازی برق رخ داد که سال آینده پیش بینی 
می شــود به این میزان ۵ درصد اضافه شود. کمانی با 
اشاره به مشکلات کشور برای جبران ناترازی برق در 
کشور تاکید کرد: در این مســیر توسعه نیروگاه های 
تجدید پذاعلام اینکه تابستان امسال ۱۲ هزار مگاوات 
ناترازی برق داشــتیم، گفت: ســال آینده پیش بینی 

می شود به این میزان ۵ درصد اضافه شود. یر ضروری 
و اجتناب ناپذیر است، چرا که ۸۰۰ میلیون مترمکعب 
تولید منابع ســوخت فسیلی داشــته ایم و مصارف ما 
۶۰۰ تا ۷۰۰ میلیون مترمکعب در سال رسیده است، 
بنابراین در فصل ســرد سال، با محدودیت تامین گاز 
بــرای نیروگاه ها مواجهیم و تامین ســوخت مایع نیز 
محدودیت های خاص خودش را دارد. رئیس سازمان 
انرژی های تجدید پذیر و بهره وری انرژی برق )ساتبا( 
با بیان اینکه توســعه ۳۰ هزار مگاوات نیروگاه تجدید 
پذیر در برنامه ریزی پنج ســاله زمان بر اســت، ادامه 

داد: یکی از مسیرهای مهم برای جبران ناترازی برق، 
کاهش مصرف اســت. وی افزود: وزارت نیرو در بخش 
خانگی با اعطای مشــوق اقدام کرده اســت تا مصرف 
بــرق کاهش یابد که تاثیر خوبی نیز داشــته اســت. 
در نتیجه این اقدام وزارت نیرو، در دو ســال گذشته 
افزایــش مصرف خانگی نداشــتیم و عمــده افزایش 
مصرف مربوط به صنعت بوده است به گونه ای که در 
تابســتان ۱۴۰۲ برای اولین بار در تاریخ، مصرف برق 
صنعت از خانگی پیشــی گرفته است که نوید بخش 

رونق تولید است.

یک کارشناس حوزه انرژی گفت: قطعا بخش 
عمده ای از آلودگی که اکنون در شهر تهران 
از سوخت گاز  ناشی  و شهرهای بزرگ داریم 
ارزان در ساختمان ها است که برای گرمایش 
استفاده می شود، وقتی مصرف متوسط گاز در 
تهران از ۵۰ میلیون متر مکعب در روز به ۱۲۵ 
تا۱۵۰ میلیون متر مکعب می رسد قطعا بخشی 
از CO۲ که در اتمسفر شــهر تهران وجود 
دارد ناشی از حجم گازی است که به مصرف 

می رسانیم. 

حســن بویری در ، درباره ناترازی گاز و راهکارهای 
عبور از آن اظهار داشت: اکنون میزان مصرف گاز با 
روند افزایش تولید ســالانه همخوانی ندارد، بنابراین 
بایــد جهت عبــور از ایــن ناترازی چنــد کار مهم 
برنامه ریزی و در دســتور کار قــرار گیرد، مهم ترین 
آن صرفه جویی در مصرف گاز است که دستگاه های 
متولی باید اقدام کنند، مورد دیگر جایگزینی منایع 
انــرژی دیگر به جای گاز و بخصوص در ۴ ماه فصل 

سرد که پیک مصرف بسیار بالاست. 
در بخــش وزارت نفت و شــرکت ملــی نفت ایران؛ 
توســعه، نگهداری، پایداری و حفظ و ثبات در سقف 
تولید فعلی باید در دستور کار باشد که نیاز به هزینه 
و ســرمایه گذاری دارد، زیــرا طبیعت میادین گازی 
اینگونه اســت که به مرور دچار افت فشــار شده و  
تاسیسات هم دچار فرسودگی و خوردگی می شود و 

نهایتا باعث افت تولید خواهد شد.
وی افزود: سرمایه گذاری برای توسعه و افزایش تولید 
در میادین گازی بزرگ ایران از جمله پارس جنوبی، 
پارس شــمالی، کیش و بلال که سرمایه گذاری انجام 
شده با میزان افزایش تولید گاز اقتصادی است، باید 
در دستور کار قرار گیرد، همچنین تعدادی از میادین 
گازی متوسط و کوچک در حوزه خشکی در اولویت 
قرار گیرد البته در این میادین تقریبا اقداماتی شروع 

شده، اما سرعت لازم را ندارد.

ë  دیگر کارایی لازم را  EPC مدل های قراردادی
ندارند

این کارشناس ارشد حوزه انرژی تاکید کرد: در این 
مســیر اکنون دو تنگنا وجود دارد یکی اینکه منابع 
مالی برای تســریع در توســعه میادین گاز ضعیف 
اســت، دوم اینکه مدل های قــراردادی EPC دیگر 
کارایــی لازم را ندارند، بنابراین بایــد قراردادها به 
سمت سرمایه گذاری بروند، یعنی بخش خصوصی و 
بنگاه های اقتصادی قوی سرمایه گذاری کنند، چراکه 
اگر مدل قراردادی درســت تعریف شــود؛ می تواند 

کمک کند که ناترازی گاز را جبران کنیم.
ë  از۱۰ سال آینده حتی همه میادین را هم توسعه

دهیم بازهم مشکل داریم
 وی بیان داشــت: روند کنونی مصرف گاز معمولا به 
افزایش تولید ســرعت بیشتری نیاز دارد در غیر این 
صورت در آینده مشــکل را بصورت حادتر خواهیم 
داشــت، حتی اگر شــرکت ملی نفت همه میادین 
گازی را توســعه دهد، طی ۱۰ تا ۳۰ ســال آینده 
چالش های بزرگتری در حــوزه گاز رخ خواهد داد، 
بنابراین حتما باید جایگزینی انرژی های دیگر برای 
گاز و حتی بنزین و گازوئیل را در دســتور کار قرار 

دهیم.

ë گاز؛ مهمترین آلاینده هوای تهران
بویــری در ادامه به موضــوع آلودگی هوای تهران و 
ارتبــاط آن با افزایش مصــرف گاز پرداخت و گفت: 
بر اســاس تجربه فنی ۳۵ ســاله؛ ایــن آلودگی در 
تهران و شهرهای بزرگ هرچند به گمان عامه مردم 
مربوط به خودروها اســت اما واقعیت اینکه خودرو 
عامل کمتــری از ایــن حجم از آلایندگی اســت، 
بیشــتر مربوط به همان گازی است که در منازل و 
ساختمان ها برای گرمایش استفاده می شود، یعنی 
دی اکسید و مونواکسید کربن حاصل شده از سوخت 
گاز در ســاختمان ها و منازل باعث افزایش تصاعدی 
دی اکسیدکربن در اتمسفر شده و با توجه به وارونگی 

هوا در فصل سرما، بحث آلودگی حادتر می شود. 
کمااینکــه در تهران در زمان پیــک مصرف گاز در 
ســال گذشته به میزان ۱۲۵ میلیون متر مکعب گاز 
که معادل ۵ فاز پارس جنوبی بوده اســت و احتمالا 
امسال این میزان در زمان سرما و منفی شدن دمای 
هوا به ۱۵۰ میلیون متر مکعب هم خواهد رسید، این 
بحرانی اســت که باید در سطح کلان تصمیم گیری 
شود و راه برون رفت از آن نیز جایگزینی انرژی های 

دیگر از جمله اســتفاده از انرژی هــای تجدیدپذیر 
است.

ë  مصــرف گاز تهران بــه ۱۵۰ میلیون متر مکعب
می رسد

به گفتــه وی؛ قطعا بخش عمــده ای از آلودگی که 
اکنون در شهر تهران و شهرهای بزرگ داریم ناشی 
از ســوخت گاز ارزان در ساختمان ها است که برای 
گرمایش استفاده می شود، وقتی مصرف متوسط گاز 
در تهــران از ۵۰ میلیون متر مکعب در روز به ۱۲۵ 
تا۱۵۰ میلیون متر مکعب می رســد قطعا بخشی از 
CO۲ که در اتمسفر شهر تهران وجود دارد ناشی از 

حجم گازی است که به مصرف می رسانیم.

ë منابع گازی خزر یک راهکار برای حل ناترازی
این مدیــر صنعت نفت افزود: اکنون ســهم گاز در 
سبد مصرف انرژی کشور بسیار زیاد و در عین حال 
منابع آن محدود اســت ضمن  اینکه سرمایه گذاری 
سنگین هم نیاز داشــته، در این شرایط باید همان 
روش کشورهای پیشرفته و در حال توسعه را دنبال 
کنیم یعنــی روی انرژی های جایگزین تمرکز کنیم، 
ما اکنون در دریای خزر منابع گازی خوبی کشــف 
کردیم ولی هنوز بنا به دلایلی تولید و بهره برداری از 
آن شروع نشــده است اما امیدواری خوبی داریم که 
در آینده بتوانیم بخش شــمالی کشور و حتی تهران 
و البرز را از منابــع گازی خزر تغذیه کنیم، هرچند 
بحث آلودگی زیست محیطی در این منطقه نیز باید 
مدنظــر قرار گیرد، در هر حال مهمترین اقدام اینکه 
بهتر اســت گاز را برای ایجاد ارزش افزوده بیشتر در 
بخش صنایع و پتروشیمی استفاده کرده و ارزآوری 

ایجاد کنیم.

ë  طی ۱۰ ســال آینده واردات دائم گاز نخواهیم
داشت

وی دربــاره اینکه باتوجه به رونــد کنونی مصرف و 
تولید؛ تبدیل به واردکننده گاز شــویم، توضیح داد: 
بنده تصــور نمی کنم به زودی واردکننده دائمی گاز 
شــویم، واردات گاز ممکن اســت در پیک مصرف 
اتفــاق بیافتــاد، مثلا احتمــال دارد در ۴ ماهی که 
کاهش درجه هوا را داریم واردات داشــته باشیم اما 
با مدیریت توســعه ،تولید و مصرف گاز  حداقل طی 
۱۰ سال آینده واردات دائم گاز نخواهیم داشت چون 
منابع گاز بالقوه خوبی در کشور داریم که می توان با 
توسعه همین میادین، ناترازی را به حداقل برسانیم. 
مگر اینکه بعد از ۱۰ سال همه منابع گازی اکتشاف 
و توســعه پیدا کنند و همچنان  با مصرف زیاد گاز، 
ناترازی زیادتر شــود و نتــوان جایگزین پیدا کرد و 

بالاجبار به سمت واردات برویم.

ë  تعریف ۴ هاب تقویت فشار در پارس جنوبی
بویــری دربــاره احــداث ســکوهای فشــارافزایی 
پارس جنوبی برای افزایش ضریــب بازیافت تصریح 
کرد: برنامه ریزی افزایش ضریب بازیافت در دســتور 
کار قرار گرفته است که بر این اساس ۴ هاب تقویت 
فشــار در پارس جنوبی تعریف شده که بتوانند فشار 
لازم را از روی ســکوهای تولیدی که در فاصله ۱۰۰ 
کیلومتری پالایشگاه های عسلویه قرار دارند؛ افزایش 
دهند و گاز را به فشار مورد نیاز ورودی پالایشگاه ها 
 IMPROVE( یا IGR برســانند، این یک روش
GAS RECOVERY( درواقــع روش بهبــود 

برداشت گاز است.

ë بخشی از تکنولوژی بالاجبار باید وارد شود
 ایــن تحلیلگــر حــوزه انــرژی ادامــه داد: نیاز به 
ســرمایه گذاری بین ۱۶ تا ۲۰ میلیــارد دلار برای 
این تاسیسات تقویت فشــار گاز تعریف شده و ۵ تا 
۱۰ سال زمان نیاز اســت که این تاسیسات بتدریج 
طراحی، ساخت، نصب و راه اندازی شوند، درخصوص 
تامیــن تکنولوژی و منابع مالی نیز مســئولین باید 
زودتر تصمیم بگیرند و بخشی از تکنولوژی بالاجبار 
از خارج وارد شــود، از داخلی سازی حمایت می شود 
اما ممکن اســت با ســعی و خطا هزینه سنگینی به 
منافع ملی وارد کند که در این خصوص می بایســت 
 با ایجاد کنسرسیوم های مشترک شرکت های ایرانی 

و خارجی، انتقال تکنولوژی انجام گیرد.
وی درباره لزوم احداث تاسیســات فشارافزایی برای 
تمام میادین گازی کشــور نیز گفــت: اکنون برای 
تعداد زیــادی از میادین گازی در بخش خشــکی 
کشور تاسیسات تقویت فشار تعریف شده که بعضی 

از آنها به بهره برداری رسیدند.

خبر

پیش بینی افزایش ۵درصدی ناترازی برق

حل جدول شماره 527

افقی:

1 - زاویه کوچكتر
2 - دایم درهم

3 - من و تو، ضمیر جمع، آب تازیسطل
4 - صدا، صوت، نغمه و بانگخانه، کاشانه

5 - دریاچه ای در روسیهزنده
6 - اسهالمهربان

7 - مادر عرب، عزیز تازیواحد پول فنلاند
8 - دو رو دارد، زینــت جیــب آقا، شــیر یا خط را با 

آن انجام می دهندستایش

9 - درجــه حــرارت، حــرارت و گرمیشــلوار جیــن، 
قدم یكپا، ژنرال جنگهای انفصال

10 - از عناصر شیمیایی با عدد اتمی 24
11 - امامان، جمع امام

عمودی:
1 - شن نرم، شن بسیار ریز

2 - ریاضی دان سوئیسی
3 - کلمه پرسشــی، از کلمات اســتفهامویتامین 

انعقاد خون، ویتامین جدولی

بــرای  گیــری  هــدف  زاویــه  غــلام،  و  بنــده   -  4
توپخانهفارسی باستان، نوعی کبك
5 - عضو بالا نشین، رازسم خورده

6 - لقب حضرت علیمرجان
7 - نمكهاابر رقیق، ماه کارگری

8 - نوبــت بازیچــروك پوســت، چیــن و چــروك 
پوست

9 - ضربــه ســرزن و فرزنــد، جــای مــورد احتــرام، 
خانه

10 - صمیمی، متفق، متحدالقول
11 - محو کننده
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منابع خزر کارگشا می شوند

گره کور کمبود گاز

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی
و ساختمان های فاقد سند رسمی حوزه ثبتی قائم شهر

نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی مصوب 1390/09/20 املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده 
یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی قائم شهر مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه 
و بلامعارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به شرح ذیل 

آگهی می گردد:
املاک متقاضیان واقع در قریه چمازکتی پلاک 5۹ اصلی بخش 16

1277۹ فرعی به نام آقای اصغر همتی باروق نسبت به ششدانگ اعیان و 230 
سیر از 240 سیر مشاع عرصه میزان ده سیر عرصه وقف است به مساحت 134.15 
متر مربع خریداری بدون واسطه از خانم لیلا پاریاب مالک رسمی لذا به موجب ماده 
3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و ماده 
13 آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه 
محلی / کثیرالانتشار در شهرها منتشر و در روستاها علاوه بر انتشار آگهی رای هیات 
الصاق تا در صورتی که اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید 
از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض 
خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل 
نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت 
اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در 
مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی 
محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند 

مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/09/11
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/09/27

مرتضی قاسم پور - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان قائم شهر

شناسه آگهی : 16133۰1

آگهی ابلاغ مفاد رای صادره از طرف هیئت موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی املاک

و ساختمان های فاقد سند رسمی مصوب سال 1390/09/20
 1402 /  08 / برابر رأی شماره 8399 14026030105700 مورخ 15 
صادره از هیأت موضوع قانون  تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی ، املاک 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 20 / 9 / 1390 مستقر در اداره 
ثبت اسناد و املاک شهریار تصرفات مالکانه حسن اسدی فرزند حسین 
به صورت ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 120 متر مربع قسمتی 
از پلاک 1415 فرعی از 50 اصلی واقع در شهریار محرز گردیده که برای 
آن پلاک 13771 فرعی از 50 اصلی اختصاص یافته است و برابر محتویات 
پرونده ثبتی و دفتر املاک مربوطه ششدانگ سند مالکیت اصلی بشماره 
شماره  ذیل  جلد 359  املاک  دفتر  صفحه 185  چایی 3/458073در 
62210 بنام آقای قاسم صالح فر فرزند محمد حسن ثبت و صادر گردیده 
است سپس مورد ثبت برابر سند انتقال شماره 49014 تاریخ 1360/10/17 
دفترخانه 2 شهریار به آقایان سید صالح / رهنما و ولی اله / درخشان گردیده 
است.سپس در اجرای آراء هیات ماده 147 قانون ثبت مساحتهای 320/10 
و 300 متر مربع تحب پلاک 7918 و 7933 منتزع گردیده است سپس 
مورخ 1393/5/9 خلاصه معامله شماره 49014 زائد گرفته شده است 
همچنین بموجب آراء هیات قانون تعیین تکلیف مساحتهای320,4 و 180 
مترمربع تحت پلاکهای 10213 و 10740 فرعی منتزع شده است و سند 
جداگانه نیز صادر شده است و در ضمن ملک مربوطه از مالکیت ولی اله 
درخشان و سید صالح رهنما  می باشد که نامبرده در هیات حضور نیافته و 
هیات مقرر نموده با اعمال ماده 3 قانون مذکور و ماده 13 آیین نامه اجرائی 
آن مصوب1391/04/25 نسبت به صدور سند مالکیت به نام متصرف فوق 
الذکر اقدام شود لذا بدین وسیله مفاد رای  صادره به نامبرده وبه  اشخاص 
ذینفع جهت اطلاع در دو نوبت با فاصله پانزده  روز آگهی می گردد که 
چنانچه به مفاد  رای صادره اعتراض دارند اعتراض خود را ظرف مدت دو ماه 
از تاریخ انتشار اولین آگهی به اداره ثبت اسناد و املاک شهریار تسلیم و رسید 
دریافت دارند و در صورت عدم اعتراض ظرف  مهلت مقرراین  اداره نسبت به 
صدور سند مالکیت برابر مقررات اقدام خواهد نمود.ضمناصدور سند مالکیت 

مانع مراجعه متضرربه دادگاه   نخواهد بود. م الف 10۹50
نوبت اول چاپ : 1402/09/12    نوبت دوم چاپ : 1402/09/27

مهدی ناصری  – رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک  شهریار 

آگهی ابلاغ مفاد رای صادره از طرف هیئت موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی املاک و 

ساختمان های فاقد سند رسمی مصوب سال 1390/09/20
برابر رای شماره 8257 14026030105700 مورخ 1402/08/11 صادره از هیات موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی ، املاک و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 
1390/9/20 مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک شهریار تصرفات مالکانه فرخ عطالو فرزند 
خسرو به صورت ششدانگ یک باب خانه به مساحت 30 / 185 متر مربع قسمتی از پلاک 
691 فرعی از 53 اصلی واقع در شهریار محرز گردیده که برای آن پلاک 9299 فرعی از 53 
اصلی اختصاص یافته است و برابر محتویات پرونده ثبتی و دفتر املاک مربوطه یک قطعه 
زمین نوع ملک طلق با کاربری به پلاک ثبتی 691 فرعی از 53 اصلی ، مفروز و مجزا شده از 
165فرعی  از اصلی مذکور ، قطعه در طبقه و واقع در بخش 00 ناحیه 00 حوزه ثبت ملک 
شهریار استان تهران به مساحت 1850 متر مربع که مالکیت حیدر مراد / ویسی فر فرزند 
شامراد شماره شناسنامه 4200279592 تاریخ تولد 1331/01/01 صادره از نورآباد )دلفان( 
دارای شماره ملی 4200279592 با جز سهم 125 از کل سهم 1850بعنوان  مالک صد و 
بیست و پنج سهم مشاع از یک هزار و هشتصد و پنجاه سهم متن سهم :125 متر مربع مشاع 
از ششدانگ با شماره مستند مالکیت 12711 تاریخ 1387/04/06  موضوع سند مالکیت 
اصلی بشماره چاپی 0117169 سری ب سال 85 که در صفحه 289 دفتر املاک جلد 
1403 ذیل شماره 199521 ثبت گردیده است. مالکیت فضل الله / میرزائی فرزند محمد تقی 
خان شماره شناسنامه 13356 تاریخ تولد 1346/03/21 صادره از هرسین دارای شماره ملی 
3319282719 با جز سهم62,5از کل سهم   1850 بعنوان مالک شصت و دو ممیز پنج دهم 
سهم مشاع از یک هزار و هشتصد و پنجاه سهم متن سهم: 62,5 متر مربع مشاع از ششدانگ 
با شماره مستند مالکیت 12662 تاریخ 1387/04/03 موضوع سند مالکیت اصلی بشماره 
چاپی 0117168 سری ب سال 85 که در صفحه 287 دفتر املاک جلد 1403 ذیل شماره 
199521 ثبت گردیده است و مالکیت مجتبی / میرزایی فرزند محمد تقی شماره شناسنامه 
189 تاریخ تولد 1365/03/02 صادره از نورآباد )دلفان( دارای شماره ملی 4208734728 با 
جز سهم 62,5 از کل سهم 1850 بعنوان مالک شصت و دو ممیز پنج دهم سهم مشاع از یک 
هزار و هشتصد و پنجاه سهم متن سهم: 62,5 متر مربع مشاع از ششدانگ با شماره مستند 
مالکیت 12664 تاریخ 1387/04/03 موضوع سند مالکیت اصلی بشماره چاپی 0117167 
سری ب سال 85 که در صفحه 285 دفتر املاک جلد 1403 ذیل شماره 199521 ثبت 
گردیده است و در ضمن ملک مربوطه از مالکیت مجتبی میرزایی و حیدر مراد ویسی فر و 
فضل الله میرزایی میباشد که نامبرده در هیات حضور نیافته و هیات مقرر نموده با اعمال ماده 
3 قانون مذکور و ماده 13 آیین نامه اجرائی آن مصوب1391/04/25 نسبت به صدور سند 
مالکیت به نام متصرف فوق الذکر اقدام شود لذا بدین وسیله مفاد رای  صادره به نامبرده وبه  
اشخاص ذینفع جهت اطلاع در دو نوبت با فاصله پانزده  روز آگهی می گردد که چنانچه به 
مفاد  رای صادره اعتراض دارند اعتراض خود را ظرف مدت دو ماه از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به اداره ثبت اسناد و املاک شهریار تسلیم و رسید دریافت دارند و در صورت عدم اعتراض 
ظرف  مهلت مقرراین  اداره نسبت به صدور سند مالکیت برابر مقررات اقدام خواهد نمود.

ضمناصدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرربه دادگاه   نخواهد بود. م الف 10۹88
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/09/27    تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/10/12

مهدی ناصری  – رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک  شهریار 

آگهی مفقودی 
اینجانب رضا طولابی  مالک خودروسواری سمند LX XU7 به شماره شهربانی 
777 س 83 ایران 41 و شــماره بدنه NAAC91CE9LF707026 و شماره 
موتور 124K1521647 بعلت فقدان اســناد فروش تقاضای رونوشــت المثنی 

اسناد مذکور را نموده است.
 لــذا چنانچه هر کس ادعایی در مورد خودرو مذکور دارد ظرف مدت ۱۰ روز به 
دفتر حقوقی ســازمان فروش شرکت ایران خودرو واقع در پیکان شهر ساختمان 
سمند مراجعه نمایند بدیهی است پس از انقضای مهلت مزبور طبق ضوابط مقرر 
اقدام خواهد شــد.  در ضمن برگ سبز)شناســنامه( خودرو با مشخصات بالا نیز 

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.



»منشور اخلاقی«
پایبندی به اصول دینی، توجه به واقعیت های عینی، احترام به اســتقلال و 
حاکمیت ملی، پاسداشت ارزشهای انسانی، دفاع از آزادی قلم، انتشار دقیق 
وبدون سانسور اخبار ؛دوری از رانت و فساد، رعایت حقوق شهروندی،  خود 
داری از تهمت و افتراء و فعالیت های رسانه ای بصورت حرفه ای از اهداف 

این رسانه است. 
روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

 دوشنبه 27 آذر ماه  1402 شماره 1431

 صاحب امتیاز و مدیر مسئول: دکترحسن نجف وند
 زیرنظرشورای سردبیری

 دبیر سرویس صفحه اقتصاد: مریم کاظمیان فرد
 دبیر سرویس صفحه سیاسی: آناهیتا جعفری
 دبیر سرویس صفحه گوناگون: بهاره  یوسفی

 دبیر سرویس صفحه جامعه: سعیده کاظمیان فرد
 دبیر سرویس نفت و انرژی: فائزه میردریکوندی

 دبیر اخبار شهرستانها: مرتضی برکاتی

 صفحه آرا: فاطمه مهرابی
 چاپخانه: چاپ کارگر -تلفن : 7 - 66817316

 نشانی دفترتهران:  خیابان جمهوری خیابان دانشگاه - کوچه ماستری فراهانی پلاک 6 طبقه اول
 تلفن تماس: 66973714-66461770-66373678 - داخلی 3

 نشانی دفتر خرم آباد:  خیابان علوی- کوچه شهید شاهرخی- پلاک 9 مجتمع مطبوعاتی
 تلفن خرم آباد: 33405109 ـ 066      نمابر: 33438620ـ066

 تلگرام و  واتساپ : 09027833627

 ایمیل: 
yadegar.emroz@gmail.com

 سایت:
www.yadegaremrooz.ir

www.yadegaremrooz.ir

ë  پاییز در قاب چهارباغ
اصفهان

منبع : ایمنا
سازنده فوتوشاپ درگیر دردسرهای قانونی شد

شرکت ادوبی که سازنده نرم افزار فوتوشاپ است، اعلام کرد: با تحقیقات 
نظارتی در خصوص مدل های اشتراکی این شرکت روبه رو است و درآمد 

سالانه و فصلی پایین تر از برآوردها را پیش بینی کرد.
شــرکت ادوبی که در ســن خوزه کالیفرنیا مستقر اســت، در اظهارنامه 
رگولاتوری اعلام کرد که از ژوئن سال ۲۰۲۲ با کمیسیون تجارت فدرال 
آمریکا در خصوص تحقیقات پیرامون شیوه های افشا و لغو اشتراک این 

شرکت همکاری کرده است.
در نوامبر سال ۲۰۲۳، کارکنان کمیسیون تجارت فدرال اعلام کردند که 
از این اختیار برخوردار هســتند که وارد مذاکرات توافق با شرکت ادوبی 
شــوند و مشخص کنند که آیا توافقی در خصوص تحقیقات آنها پیرامون 

این مسائل می تواند حاصل شود یا خیر.
این شــرکت خاطرنشــان کــرد که این موضــوع می توانــد هزینه ها یا 
جریمه های پولی قابل توجهی را به همراه داشته باشد و می تواند بر نتایج 

و عملیات مالی ادوب، تاثیر قابل ملاحظه ای داشته باشد.
رگولاتور رقابت انگلیس هم مشــغول تحقیقــات در خصوص خرید ۲۰ 

میلیارد دلاری پلتفرم طراحی ابری فیگما توسط شرکت ادوبی است.
ادوبی چهارشــنبه گذشــته اعلام کرد که کمیســیون اروپا بیانیه اولیه 
اعتراضات را ارائه کرده و سازمان رقابت و بازار انگلیس، یافته ها پیرامون 
نگرانی های رقابتی را منتشر کرده است. سازنده فوتوشاپ اعلام کرد ما به 
شدت با این یافته ها مخالفیم و به رگولاتورهای مربوطه پاسخ می دهیم.
این شــرکت درآمدی بیــن ۵.۱۰ تــا ۵.۱۵ میلیارد دلار را برای ســه 
 ،LSEG  ماهه جاری پیش بینی کرده اســت. طبق داده های شــرکت
تحلیلگران به طور میانگیــن، درآمد  ۵.۱۹ میلیارد دلاری را برای ادوبی 
پیش بینی کرده بودند. پیش بینی درآمد ادوبی برای ســال مالی ۲۰۲۴، 
بین ۲۱.۳۰ میلیارد دلار تا ۲۱.۵۰ میلیارد دلار بود که این رقم هم کمتر 
از برآوردهای تحلیلگران بوده اســت. بر اساس گزارش رویترز، شرکت ها 
و افراد در کشــمکش با تورم و نرخ های بهره بالاتر، هزینه های خود را 
کاهش داده اند. ادوبی، از نوامبر، قیمت برخی از خدمات خود را افزایش 

داد که به تقاضا، ضربه بیشتری وارد کرد.

اســتان گیلان به مرکزیت »رشتِ زیبا« دارای 
قابلیت های گردشگری، تاریخی و طبیعی فراوان 
است که اگر به آن پســوند »ایرانِ کوچک« 

بدهیم اغراق نکرده ایم.

محال است به رشت شهر باران های نقره ای آمده باشید 
اما گذرتان به میدان تاریخی و فرهنگی شهرداری این 
شهر نخورده باشد، میدانی که حالا چندین سال است 
به پیاده راه فرهنگی تبدیل شده و در طول روز هزاران 
رهگذر، مسافر و گردشــگر لحظات خوشی را در این 

مکان سپری می کنند.
از کنار بازار بزرگ شهر و از لابلای بساط همیشه پهن 
شده دست فروشان که رد می شوید، از دور کاخ سفید 
رنگ بــا طرح و نمایی جذاب چشــم نوازی می کند، 
کاخی که به عمارت بلدیه و یا همان »برج ســاعت« 
رشت معروف است. سقف شیروانی آجری رنگ با طرح 
و نقش و نگاری اسلیمی شکل که درست در وسط آن 
برج ساعت زنگوله داری به سمت آسمان کشیده شده 

هر رهگذری را برای لحظاتی به خود جذب می کند.
از پنجره های چوبی به خط شده این کاخ جذاب رشت 
همان اندازه بگویم که باید کنار آن نشست و چای اصل 
گیلانی را نوشید و به باران های نقره ای و گیل مردان و 

گیل زنان چتر به دست شهر خیره شد.
وارد عمارت که می شوید فرش قرمزی تو را به سمت 
پله های چوبی هدایت می کند معماری عمارت از سبک 
خارجی و اروپایی تأثیر پذیرفته اســت و آن هم شاید 
به دلیل حضور و آمد و شــد خارجی ها به رشــت در 
زمان ساختش باشد. طراحی ســاختمان از معماری 
سن پترزبورگ در روسیه الهام گرفته و معمار آن »آرتم 
سرداراف« معمار ارمنی و آلمانی بوده است که آن زمان 
در رشت زندگی می کرد، عمارتی که به »نگین و نماد« 
رشت تبدیل شده است. سال ۱۳۰۲ خورشیدی بود که 
به دنبال تصویب قانون بلدیه، ساخت وساز برای برپایی 
بلدیه آغاز شد. سه ســال بعد و هم زمان با تاج گذاری 
پهلوی اول در پایتخت، کاخ شهرداری را افتتاح کردند 
و بلدیه نوپای رشت که در جای دیگری شروع به کار 
کرده بود، به این عمارت منتقل شد. با گذشت چندین 
دهه، این جا همچنان شهرداری مرکزی رشت به حساب 
می آید. ســه ســال پس از بهره برداری از ساختمان 
شهرداری رشت، یعنی در ۱۳۰۸ خورشیدی و زمانی 
که این عمارت در دســت نظامیان قرار داشــت، برج 
ساعت را بالای عمارت برپا کردند. این برج با بلندای ۲۴ 
متر برای نگهبانی و کنترل اوضاع شهر مورد استفاده 
قرار می گرفت. هم چنین آتش سوزی های احتمالی در 

شهر از بالای برج به سادگی دیده می شد.
در زلزله ســال ۱۳۶۹ برج ساعت و عمارت شهرداری 
آسیب فراوانی دید، اما تیم بازسازی که روبرت واهانیان 
سرپرستی آن را برعهده داشت، طی یک سال مجموعه 

را بازسازی کردند.
اگــر این روزها از پیاده راه فرهنگی رشــت به میدان 
شــهدای ذهاب قدم بزنید خواهیــد دید که عمارت 
ســفیدرنگ ســاعت یا همان بلدیه رشت )ساختمان 
شهرداری( پارچه سیاه رنگی به دور خود پیچیده است، 
پارچه ای که خبر از تعمیرات و بازســازی اساسی این 
عمارت تاریخی را می دهد. بعد از انتقال قسمت اداری 
شــهرداری رشت به ساختمان جدید مدیریت شهری 
در میدان گیل تصمیم بر آن شد با مشارکت پارلمان 
و مدیریت شهری رشــت و اداره کل میراث فرهنگی 

گیلان دوباره این بنا جان تازه ای به خود بگیرد.

ë  پیشرفت ۲۰ درصدی مرمت و بازسازی عمارت
شهرداری

»ولی جهانی« مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی استان گیلان که از یکی از بانیان مرمت 
و بازسازی ســاختمان بلدیه رشت، می گوید: عمارت 
بلدیه رشــت از شــاهکارهای هنر معماری و تاریخی 
گیلان اســت که به یکی از اماکن گردشگری استان 
تبدیل شده است. وی از پیشرفت ۲۰ درصدی مرمت و 
بازسازی عمارت بلدیه و ساعت رشت خبر داد و افزود: 
با اختصاص اعتبار مکفی و انتخاب پیمانکار ذیصلاح زیر 
نظر کارشناسان فنی اداره کل میراث فرهنگی عملیات 
مرمت و بازســازی بنای تاریخی عمارت شــهرداری 

تاکنون ۲۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته است.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
استان گیلان با تقدیر از شهرداری رشت برای اختصاص 
اعتبار مرمت ســاختمان اضافه کرد: در این مرحله از 
بازسازی شرح عملیات مرمت با تعریف کاربری فرهنگی 
و اجتماعی برای عمارت شــامل تعمیر سقف و حذف 
مداخلات سال های اخیر از بنا، مرمت دیوارها، بازسازی 
و تعویض در و پنجره ها، اصلاح نما، تعویض کف پوش ها 

و سایر موارد پیش بینی شده است.
جهانی با بیان اینکه عمارت بلدیه رشت موزه می شود، 
گفت: با پایان یافتن احیا، بنای تاریخی به عنوان مرکز 
فرهنگی دربرگیرنده موزه های تخصصی به شهروندان و 

گردشگران خدمات ارائه خواهد کرد.
وی با اشاره به اینکه ۳۰۰ بنای تاریخی در اختیار بخش 
دولتی و خصوصی که نیاز به مرمت و بازسازی دارند، 
افزود: مطابق با ماده ۹۸ قانون برنامه توســعه ششــم 
کشــور و ماده ۷۲ قانون حمایــت از بافت ها و بناهای 
تاریخی، مالکان بناهای تاریخی خود موظف هستند که 
با تخصیص اعتبار مکفی نســبت به مرمت و بازسازی 
و ساماندهی بنای تاریخی تحت مالکیت اقدام کنند و 
در ایــن راه نیز اداره کل میراث فرهنگی آمادگی دارد 
تسهیلات لازم و همکاری های لازم با نهادهای ذیربط 

را فراهم کند.

ë پیشرفت فیزیکی پروژه متوازن است
»رحیم شوقی« شهردار رشت اظهار کرد: رشت دارای 
قابلیت های گردشگری فراوانی است که عمارت بلدیه 
و برج ســاعت یکی از این جذابیت های تاریخی مرکز 

گیلان است.
وی با اشاره به جزئیات پروژه بازسازی عمارت شهرداری 
رشت افزود: این پروژه اواخر شهریور امسال آغاز شده 
و به مدت ۱۸ ماه ادامه دارد. شهردار رشت با تاکید بر 
لزوم ســرعت بخشی به اجرای پروژه های شهری بیان 
کرد: در حال حاضر عملیات پاکسازی و امحای ادوات 
الحاقی، اجرای سربندی چوب های بام، برداشت اندودها 
و لایه های فرسوده دیوارهای داخلی و بدنه نما، جمع 
آوری و رنگ برداری درب و پنجره های چوبی، اجرای 
گچ و خاک جهت مرمت نماهای گچی، توسط پیمانکار 

پروژه در شرف انجام است.
شوقی در حالی از پیشرفت فیزیکی پروژه را ۱۲ درصد 
عنوان کرده که مسؤولان میراث فرهنگی از پیشرفت 

۲۰ درصدی این پروژه خبر می دهند.
وی ادامه داد: پیشرفت واقعی بر اساس اجرا در برنامه 
زمــان بندی، تحقــق حدود ۱۲ درصدی پیشــرفت 
فیزیکی پروژه را نشــان می دهد که گویای پیشرفت 
فیزیکی متوازن است. شهردار رشت رفع معارضین را 
چالش اصلی اجرای این پروژه دانســت و بیان کرد: در 
این خصوص از طریق مکاتبات صورت گرفته در ابتدا 
بانک سپه ذیل ساختمان ســاعت و داروخانه کارون 
همــکاری لازم را به جهت تخلیه و انتقال انجام داده و 
در حال حاضر سرپرستی بانک ملت استان با توافقات 
و حسن همکاری پس از ارزیابی قیمت سرقفلی و سیر 
مراحل قانونی، ســر قفل واحد مذکور را به شهرداری 

رشت واگذار می کند.

عمارتی به وسعت یک قرن

»بلدیه« رشت در سیطره معارضین

میراث فرهنگی

فیلم هایی که بهتر است نبینید
دو منتقد معروف هالییــود ریپورتر، هر 
کدام فهرســتی از فیلم هایــی را که به 
گمان آن ها بدترین فیلم های سال ۲۰۲۳ 

هستند معرفی کردند.
»اوُن گیلبرمن« منتقد هالییود ریپورتر در 
فهرســت خود از ۵ فیلم بد سال ۲۰۲۳، 
فیلم »روح زده« )Ghosted( با بازی »آنا 
دی آرماس« و »کریس اوانز« را در رتبه 

نخست قرار داده است.
این کمدی رمانتیک که از وبســایت راتن تومیتوز نمره پایین ۲۶ درصد از ۱۱۶ 
منتقد را دریافت کرده، داســتان پسری را روایت می کند که پس از یک روز به 
طور کامل ارتباطـش با یک دختر قطع می شود ولی از جایی که عاشق او شده 
بــود به دنبالش می رود و طی حوادث عجیب و غریب دختر او را پیدا می کند و 

متوجه می شود که او یک شخصیت مهم است.
در رتبه دوم بدترین فیلم های ســال ۲۰۲۳ به انتخاب این منتقد فیلم معروف 
»استروید سیتی« یا »شهر سیارکی« ساخته وس اندرسون قرار دارد که امسال 
در نخستین نمایش جهانی خود در بخش مسابقه اصلی جشنواره کن رونمایی 
شــد. در این فیلم که بر اساس داستانی از اندرسون و رومن کوپولا ساخته شده 
گروهی از بازیگران سرشناس شامل جیسون شوارتزمن، اسکارلت جوهانسون، 
تام هنکس، جفری رایت، تیلدا سوینتن، برایان کرانستون، ادوارد نورتون، آدرین 
برودی، لیو شــرایبر، هوپ دیویس، استیو پارک، روپرت فرند، مایا هاک، استیو 
کرل، مت دیلون، هانگ چائو، ویلم دفو، مارگو رابی، تونی ریوولوری، جیک ریان، 

و جف گلدبلوم حضور دارند.
 )Your Place or Mine(  »در رتبه سوم این فهرست  »جای تو یا جای من
به کارگردانی »آلن براش مک کینا« قرار دارد که در آن بازیگرانی همچون ریس 

ویترسپون، اشتون کوچر و جسی ویلیامز نقش آفرینی کرده اند.
»مجیک جادویی:آخرین رقــص« )Magic Mike Last Dance( و »قلب 
ســنگی« )Heart of Stone( هم رتبه های چهارم و پنجم این فهرست را به 

خود اختصاص داده اند.
»پیتــر دبرو« دیگر منتقد معروف هالییــود ریپورتر هم فیلم »وینی دپو: خون 
و عســل« را به عنوان بدترین فیلم ســال ۲۰۲۳ انتخاب کرده و فیلم موزیکال 
»کارمن«  )Carmen( به کارگردانی بنژامان میلپیه را که در سال ۲۰۲۲ منتشر 
شد و نخستین بار در جشنواره بین المللی فیلم تورنتو ۲۰۲۲ به روی پرده سینما 

رفت در رتبه دوم قرار داده است.
 The( »در رتبه های ســوم تا پنجم این فهرســت هم فیلم  ابرقهرمانی »فلش
Flash(، کمدی درام »نقاشــی« )Paint( به نویســندگی و کارگردانی بریت 
 )Caligula: The Ultimate Cut ( »مک آدامز و »کالیگولا: آخریــن کات

قرار گرفته اند.

هنر هفتم

تنگه هایقر، ژئوپارک ایران در استان فارس

جاذبه های طبیعی استان فارس زیبا و دیدنی هستند همراه باشید تا 
بدانیم تنگه هایقر کجاست.

 بلندی دیواره های تنگه هایقر به ۴۵۰ متر می رســد و درازای آن بین 
۸ تا ۱۸ کیلومتر است.

موثق ترین منابع درازای تنگه هایقر را ۱۸ کیلومتر می دانند.دیوارهای 
بلند، رود پرآب و هیاهوی پرندگان که پژواک صدایشــان موســیقی 
بی همتایی در این دره پدید آورده، از شگفتی هایی است که هر کسی 

باید یک بار در زندگی خود آن را ببیند.
رودخانه ای که در کف تنگه جاری اســت، قــره آج نام دارد و پس از 
گذشــتن از مناطق زیادی، با نام مند به خلیج فارس می ریزد.یکی از 
شگفتی های طبیعت در این دره گیاهانی است که بر بستر آن می روید 

و زیبایی آن صدچندان ساخته است.
تنگه هایقر فیروزآباد دره ای ژرف در ۳۵ کیلومتری جنوب غربی شهر 
فیروزآباد در اســتان فارس اســت. نام این دره بر اساس افسانه های 

محلی گلین اوچان است.
گلین اوچان عبارتی ترکی و به معنای عروس پرت شــده اســت. گویا 
زمانی که کاروان عروســی از آنجا رد می شــده، عروسی به داخل دره 

می افتد و کشته می شود.
پــس از آن مردم محلی این دره را با نام گلین اوچان می شــناختند. 
هایقر نامی است که پس از جنگ بین قشقایی ها و انگلیسی ها به این 

دره داده اند.هایقر در زبان ترکی به معنای فریاد بزن است.

ë بازدید از تنگه هایقر
برای بازدید از این جاذبه ی گردشــگری باید به استان فارس و سپس 

به شهرستان فیروز آباد بروید. 
تنگه هایقر در ۳۵ کیلومتری جنوب فیروزآباد به چشم می خورد.تنگه 
هایقر همچون سرســرایی طبیعی بین دو ســوی کوه فاصله انداخته 
است تا بســتری باشــد برای رودخانه ی قره آقاج، که از میانش می 

گذرد.
عمق این دره به ۴۵۰ متر می رســد و طول آن، در برخی منابع بین 
۸ تا ۱۴ کیلومتر اعلام شده، که با استناد به موثق ترین منبع میتوان 
گفت که طول تنگه ی هایقر نزدیک به ۱۳ کیلومتر اســت.همان طور 

که گفتیم تنگه هایقر به گرند کنیون ایران معروف است. 
گرنــد کنیون یکی از زیباترین دره های جهان به شــمار می رود.این 
جاذبــه ی دیدنی در ایالات متحده قرار دارد اما ما در ایران می توانید 
بــدون که قاره خود را عوض کنیم تنهــا با تهیه یک بلیط هواپیما به 

شیراز برویم و از همتای ایرانی آن دیدن نماییم.
طبق گفته زمین شناســان علت پدید آمدن این دره فعل و انفعالات 
جغرافیایی بوده و با جاری شــدن آب درون آن بر شــکل گیری این 

پدیده طبیعی تاثیر به سزایی داشته است.
برخی از کارشناســان مــی گویند که تنگه هایقر مــی تواند یکی از 

ژئوپارک های ایران باشد.
اســتان فارس با توجه به اقلیم گرم و خشکی که دارد تقریبا در تمام 

فصول سال امکان سفر به آن مهیا است.
اما در اوخر زمســتان و اوایل فصل بهار تنگه هایقر شرایط مساعدتری 

برای سفر خواهد داشت.
در فصل بهار هایقر از نظر زیبایی پوشش گیاهی بی نظیر می شود، و 
در فصل تابســتان بهترین شرایط برای تفریحات آبی را دارا می باشد.

پس حتــی امکان در ماه های بین این دو فصل ســفر خود را برنامه 
ریزی نمایید.

دیدار از تنگه هایقر را به دلایل زیر به شما پیشنهاد می کنیم:
اگر کوهنورد حرفه ای هستید و به تنگه هایقر سفر نکرده باشید، قطعا 

یک ماجراجویی را از دست داده اید.
اگر دوستدار شگفتی های طبیعت باشید و به این منطقه نرفته باشید، 
دیــدن یکی از حیرت انگیزترین جلوه های طبیعت ایران را از دســت 

داده اید.
اگر کارشناس زمین شناســی باشید و تنگه هایقر را از نزدیک ندیده 
باشــید، دیدار یکی از نمونه های بارز فعالیت های زمین شناســی را از 

دست داده اید.
حتی اگر جانورشناس هستید و در پی دیدن نمودهای حیات وحش، 

این منطقه را از نزدیک ندیده باشید هم ضرر کرده اید.
اگر مردم شــناس و گفت وگو باشــید و به تنگه هایقر نرفته و عشایر 
ایــن منطقــه را از نزدیک ندیده باشــید، هم صحبتی بــا گروهی از 

صمیمی ترین مردم ایران را از دست داده اید.

سیری در ایران

ناسا تصاویری از یک شراره عظیم خورشیدی 
ثبت کرده اســت که می توانــد باعث قطعی 

فرکانس ها از زمین می شود.
طبق یک گزارش تازه، دوربین های ناسا اخیرا 
تصاویری از یک شــراره عظیم خورشیدی با 

فرکانس انرژی بالا را ثبت کردند.
این آژانس فضایی اعــلام کرد که این پدیده 
به احتمال زیاد یکی از بزرگترین رویداد هایی 
است که تاکنون توسط ناسا ثبت شده است.

چنین تشعشــعات خورشــیدی قدرتمندی 
بــر ارتباطــات رادیویی، شــبکه های برق، و 
سیگنال های ناوبری تأثیر می گذارد و خطراتی 
را برای فضاپیما ها و فضانوردان به همراه دارد.

بر اساس بیانیه ای که ناسا منتشر کرده است، 
مقامات ایالات متحــده در عین حال از قطع 
شدن فرکانس رادیویی در سراسر کشور خبر 

داده اند.
اگرچــه ایــن انفجار های بزرگ پلاســمای 

خورشــیدی، که به عنوان فوران های شدید 
جرم تاجی شناخته می شــوند، نادر هستند، 
اما می توانند باعث خاموشی فرکانس رادیویی 
در زمیــن بــرای ماه هــا متوالی، همــراه با 

خسارت هایی به ارزش میلیارد ها دلار شوند.
مطالعه ای که دوشنبه گذشته توسط دانشگاه 
لنکستر منتشــر شد، نشــان داد که چنین 

طوفان های خورشــیدی همچنین می توانند 
باعث ایجاد خطا در راه آهن شــوند و ممکن 
اســت منجر به تغییر ســیگنال های قطار از 

قرمز به سبز در »بدترین سناریو« شوند.
فعالیت خورشــید در چرخه های تا ۱۱ سال 
اندازه گیری می شــود که بر اســاس دامنه و 
قدرت آن، از ضعیف ترین درجه )B(، ســپس 
)C(، سپس )M( و ســپس قوی ترین درجه 

)X( طبقه بندی می شود.
دانشــمندان ناســا تأیید کردند که پرتو های 
ایکس طبقه بندی شــده به عنوان قوی ترین 
پرتابه خورشــیدی نه تنها قدرتمندترین در 
چرخه فعلی هستند، بلکه بزرگترین آن ها از 

سپتامبر ۲۰۱۷ نیز هست.
در چنین مواردی، به گفته ناســا، پرتو شفق 
افزایــش می یابد، بــه گونه ای که ســاکنان 
انگلســتان می توانند شفق قطبی را در شمال 

تماشا کنند.

فوران های عظیم خورشیدی که باعث قطعی فرکانس ها در زمین می شوند
دریچه علم

دنیای فناوری

انتخاب هوشمندانه؛ ازدواج پایدار
کتــاب »انتخاب هوشــمندانه؛ ازدواج پایدار« در هشــت فصل 
مقدمات لازم و مباحث حقوقی، اخلاقی و روان شناســی را که 
دختران و پســران لازم اســت پیش از ازدواج از آن آگاه باشند 
مطــرح می کند.کتاب »انتخــاب هوشــمندانه؛ ازدواج پایدار« 
نخســتین اثری است که موسسه فرهنگی روح الجنان در حوزه 
خانواده منتشــر کرده است. این کتاب توســط هفت استاد از 
دانشــگاه شهید بهشتی به رشــته تحریر درآمده است؛ محسن 
ایمانی، رئیس دانشــکده علوم انســانی دانشگاه تربیت مدرس، 
مقدمه و ویراســتاری علمی آن را انجام داده اســت. این کتاب 
در هشــت فصل مقدمــات لازم و مباحث حقوقــی، اخلاقی و 
روان شناسی را که دختران و پسران لازم است پیش از ازدواج از 
آن آگاه باشند مطرح می کند و به ارائه راهکار می پردازد.  عنوان 
فصل ها عبارتنــد از فصل اول: ازدواج؛ امری مقدس، فصل دوم: 
از خودشناسی تا خودآگاهی، فصل سوم: مدیریت میل جنسی، 
فصل چهارم: آمادگی برای ازدواج، فصل پنجم: ســن مناســب 
ازدواج، فصل ششــم: ملاک ها و معیارهای انتخاب همسر، فصل 
هفتم: برخی موانع رایج ازدواج و راهکارهای پیشنهادی و فصل 

هشتم: تحلیلی بر شروط ضمن عقد.

پاتوق کتاب

بهرام قربانپور/ گروه میراث فرهنگی

 بدون  شرح 

کاریکاتورکاریکاتور


